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ie^ koncu prejšnjega tedna se 
'ki dvorani in drugih pro-

2akrh vh°tela Delfin v Poreču z 
letnJUcn'rri seminarjem iztekel 
nilarUk ■ c'klus izobraževanja 
kal v!1 'n Perspektivnih sindi- 
KaV aktivistov v Sloveniji, 
so <°r s?0 ze večkrat poročali, 
skozt |te^ain'ki iz vse Slovenije 
sečn i, et° ^n' v okviru dvome- 
na- . Programov izobraževali 
t>ol ^ V Jasnic> in potem v
zcla, "^'11 t0plicah- Večina icv ni- v a.na dvodnevni seminar

samoupravni delavski kontroli 
(Jože Tavčar), rekreaciji v 
TOZD (Jože Malič) in odnosih 
med TOZD in skupnimi služ
bami (Andrija Vlahovič).

O podrobnostih seminarja 
poročamo na 4. in 5. strani

Delavci Iskrinega TOZD — Montaža elektromotorjev v Spodnji 
Idriji so minuli teden slavili delovno zmago, ki ne pomeni veliko 
pridobitev le za kolektiv, ampak za vso idrijsko občino in še posebej 
za idrijske rudarje. Z zagonom montažne linije asinhronskih elek
tromotorjev za hladilnike, ki jih bodo izdelovali za dansko tvrdko 
Danfoss, se je v tem kolektivu povečalo število delavcev za več kot 
sto. Od tega bodo do konca septembra, ko bo proizvodnja dokončno

stekla, zaposlili tudi blizu 80 nekdanjih idrijskih rudarjev. Z razširi
tvijo, ki jo načrtujejo v naslednjem letu, pa še nadaljnjih 20 do 30. 
Montažno linijo hladilniških elektromotorjev so pred leti razvili v 
Železnikih, sedaj pa so jo prenesli v Spodnjo Idrijo tudi zato, da bi 
pomagali zaposlovati rudarje, ki so z zaprtjem rudnika ostali brez 
dela. — Foto: A. Agnič

PREDSEDSTVO SVETA ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE

- PqT v icl dvodnevni seminar 
čala seC’ ^er se Je enkrat srečala s«,),-J se 'e se enKral SR>
tdji inV0Jlm' *tev'ln'm' predava- 
njih, ySe Pogovarjala o vpraša
ti ju/ S°ta čas najbol j v ospre-

ZSsTnf, ^ne Je predsednik RS 
aktua] ;1:anez Barborič govoril o

BOLJ POGUMNO 
O SLABOSTIH

Poli tič 'u’ ldeinih in družbeno- 
Uresni' naloBal1 sindikatov pri 
nem (|CliVanju zakona o združe
ne ?ae U’ nakar J® odgovoril na 
še h/i nim'vih vprašanj, ki so 
njeea J ?svet!da značilnost seda-
vl°£o sinrfubene®a trentdka in B slndikatov«v njem.
ors>ani/n .^areijan je govoril o 
stonu ,aClJSko .metodičnem pri- 
zakona Uresničevanju vsebine 
rJ°na 0 združenem delu, po-

število pritožb narašča, vendar to ne pomeni, da se povečuje tudi ob
seg kršitev samoupravnih pravic delavcev

Poldne ----- ------- ’ r-
iagunp sta direktor Plave 
Jože jJ™6 Kalčič s sodelavci in 
vino: ■ a lc vodila razpravo ovlog; ZaiK v°dila razpravo

nalogah sindikata priI 0r8anizar,''a'-Ugan smdikata pn 
1 vtenielin'1i1Sporta ‘n rekreacije 
^ jah zdJ ,Ifl ln drugih organizaci- 
... i . rnzeneoa HpIo k.,;V Je bilo;aenePa dela. Še posebej 
ji) tekla v pnimivo> ker je razprava 
t1 sistemat -0reču’ ^ že nekaj let 

obH&Cno skrbi za zanimiveOblikel_/'no .T^ za zanimive 
P^nim; 0Vanja naših delavcev s 
aktivno m,OŽnos?mi za šport in 
»Unifrvr re^reacijo in ne samo za 

normirani« oddih.

I v°rili e ovnih skupinah. Pogo- 
i Santoim° ,Se 0 uresničevanju 
j v°dil J>trav*lanja (pogovor je 
j Pravnih ! an Damijan), samou- 
! tar) j sporazumih (Emil Šuš- 
{ Sociali,;010dkovnih odnosih in

j
?družPn odporu v organizacijah

Člani predsedstva sveta Zveze 
sindikatov Jugoslavije so na 
nedavni seji v Beogradu obrav
navali družbenopolitične
aspekte vlog in pritožb in naloge 
sindikatov.

V uvodu je o tem govoril se
kretar sveta ZSJ Šefčet Jašari.

Na dnevnem redu je bila tudi 
razprava o delu Titovega sklada 
za štipendiranje mladih delavcev 
in delavskih otrok, zatem spre
jetje sklepov o udeležbi osnovne 
sindikalne organizacije pri spre
jemanju in podpisovanju sa
moupravnega sporazuma o zdru
ževanju delavcev v TOZD ter 
potrditev zaključnega računa 
sveta ZSJ za minulo leto.

Šefčet Jašari je odgovoril na 
nekaj vprašanj našega sodelavca 
o pismenih vlogah in pritožbah, 
ki jih delavci pošiljajo svetu ZSJ.

— Od sedmega kongresa 
ZSJ, ki je bil decembra leta 
1974, je predsedstvo tokrat prvič 
razpravljalo o pritožbah delav
cev, poslanih najvišjim organom 
sindikata. Najprej,koliko delav
cev se je pritožilo od sedmega 
kongresa do zdaj?

— Svet Zveze sindikatov je v 
obdobju od 1974. do 1977. leta 
dobil 3390 pismenih pritožb in 
vlog. Bilo je tudi 1598 primerov,

ko so se delavci osebno oglasili 
na svetu. V enakem obdobju se 
je republiškim in pokrajinskim 
svetom pritožilo 7158 delavcev. 
Po obvestilih, ki smo jih dobili iz 
19 občinskih in mestnih sindi
kalnih svetov, so tam dobili samo 
lani 7199 vlog in pritožb.

— Ali število pritožb iz leta v 
leto upada?

— Povečuje se, ker za nas, če 
gledamo v celoti, niso bistvene 
samo pritožbe, ki jih prejema 
sindikat. To pa ne pomeni, da še 
povečuje tudi število kršitev 
samoupravnih pravic delavcev, 
čeprav narašča število vlog in 
pritožb. Pojasnilo je preprosto: 
ustvarjeno je družbeno ozračje, 
v katerem ljudje bolj odkrito in 
sproščeno navajajo nepravilnosti 
in škodljive pojave.

— Zaradi česa se delavci 
najpogosteje pritožujejo?

— Zaradi kršenja pravic iz 
delovnega razmerja, zaposlova
nja, razporejanja na delo, pre
nehanja delovnega razmerja, 
delitve osebnih dohodkov, sta
novanjskih zadev ter zdravstve
nega, pokojninskega in invalid
skega zavarovanja.

— Prav gotovo je med pri
tožbami tudi nekaj takšnih, ki 
niso utemeljene.

V več kot 50, v nekaterih oko
ljih pa tudi v 85 odstotkih prime
rov so pritožbe utemeljene in jih 
rešijo v korist delavcev. Želim pa 
opozoriti, da je treba tudi del 
neutemeljenih pritožb sprejeti 
kot opozorilo, kot odsev težav, v 
katerih živi in dela posameznik 
ali skupina delavcev. Svoj
stveno opozorilo je tudi to, da se 
razmeroma majhno število de
lavcev obrača na osnovne orga
nizacije.

— Kako to pojasnjujete?

Zakaj ne takoj
med ljudi?

— Delavci se največkrat 
obrnejo na višji organ, potem ko 
izčrpajo vse možnosti za reševa
nje problemov v kolektivu in 
občini, pri tem pa osnovna orga
nizacija ostane ob strani. Čeprav 
so organi v občinah mnogo bolj 
učinkoviti, zlasti v zadnjem času, 
se še dogajajo napake pri obrav
navanju pritožb delavcev. Prav 
zato se delavci odločajo za pri
tožbo na višji organ. Če delavec 
vidi, da posameznik ali skupine 
vsiljujejo svoje rešitve, da organi 
upravljanja formalno spreje
majo sklepe, ki ne odsevajo volje 
delavcev, potem izgubi zaupanje 
v svoje okolje in se obrne na višji 
organ oziroma preskoči redno 
pot. P. VESELINOVIČ

Pod pokroviteljstvom člana predsedstva SFRJ in predsed
stva ZKJ Edvarda Kardelja so delavci tovarne Rašica mi
nuli teden proslavili 30-letnico obstoja. Ob prisotnosti 
uglednih družbenopolitičnih delavcev Slovenije — Edvarda 
Kardelja, Mitje Ribičiča, Andreja Marinca, Andreja Verbi
ča, Franca Leskoška-Luke, Pepce Kardelj, Zdenke Kidrič 
in drugih ter delavk in delavcev tovarne—so na slovesni seji 
delavskega sveta pregledali uspehe pa tudi težave minulih 
trideset let. Tovarišu Edvardu Kardelju so ob tej priložnosti 
podelili spominsko listino »Rašica«. »Toplo se vam zahva
ljujem za priznanje, ki ste mi ga dali s podelitvijo listine s 
plaketo,« je dejal Edvard Kardelj. »To priznanje me veseli 
tembolj, ker je prišlo iz kolektiva, ki je z vsem svojim delom 
in ž uspehi, ki jih je dosegel, dokazal, da se globoko zaveda 
odgovornosti in vloge, ki jo mora imeti delavski razred, 
razred samoupravljavcev v naši socialistični družbi.« — 
Foto: A. Agnič

V organizacijah združenega 
dela v Sloveniji so se že začeli 
razgovori o uresničevanju 
zakona o združenem delu. Več 
kot sto jih bo, končani pa 
morajo biti v drugi polovici 
tega meseca.

O namenu, ki je vodil slo
venske sindikate, da so se 
odločili za organizacijo teh 
razgovorov, ni treba veliko 
govoriti. Preprost in jasen je: 
spoznati stanje, pomagati pri 
razčiščevanju mnenj in od
stranjevanju zavor, pospešiti 
razvoj v tisto smer, da bodo 
delavci postali nosilci razprav 
in ustvarjalci novih družbe
noekonomskih odnosov.

Zanimiva značilnost akcije, 
ki jo lahko pojmujemo tudi 
kot dopolnilo in nadaljeva
nje na pobudo CK ZKS že 
začete »akcije 120« je, da ni 
slovenske občine, v kateri ne 
bo vsaj enega razgovora na to 
temo in da ni niti enega izmed 
19 republiških odborov sindi
katov, ki v akciji ne bi sodelo
val tako, da bomo zares dobili 
— v smislu zakona — dovolj 
zanesljivo podobo o res do
brih, poprečnih in tudi slabih 
kolektivih. Gre seveda za 
vsebino nastajajočih odnosov, 
ne pa na zunanje fasade o 
nekakšnem delovanju, ki pa 
daje malo ali sploh nič sadov. 
Samo po sebi pa je razumljivo, 
da bo največ razprav v kolek
tivih tistih panog oziroma 
dejavnosti, ki štejejo med 
gospodarsko najpomembnej
še, problematične ali pa sicer 
velike, če za merilo vzamemo 
število zaposlenih.

Za nami je komaj četrtina 
vseh razgovorov, zato je o 
rezultatih še težko govoriti. 
Razkrivajo pa se nekatere 
značilnosti, o katerih bomo v 
prihodnje ne le še veliko govo
rili, ampak gotovo tudi kaj 
ukrenili. Če naj poskusimo 
pomesti pred lastnim pragom, 
bo pač treba vzeti pod po
sebno prizmo tista okolja, 
novogoriška občina, žal ni 
izjema, kjer so ustrezne po

djetniško-predstav niške struk
ture, drugače reči niti ne 
moremo, sicer pripravile 
razgovor, vendar pa predstav
nikov sindikalne organizacije 
nanj niso niti povabile! Vpra
šujemo se: koliko velja sindi
kat v tem okolju? Ga štejejo za 
»manj vrednega«, ker se ni 
uspel uveljaviti tako, da bi bil 
po volji vodstvu? Se ga morda 
»bojijo«? Videli bomo, kaj je

Prav gotovo je v tem času 
ena najvažnejših nalog pri
prava samoupravnih spora
zumov o združevanju dela 
delavcev v TOZD, da o ureja
nju dohodkovnih odnosov ne 
govorimo posebej. Po dose
danjih razgovorih sodeč mar
sikje resno razmišljajo. 
Dokopali so se tudi že do 
nekaterih rešitev, denimo v 
Velenju, Nazorjih, Ljubljani 
in še kje. To je lepo, toda: 
razpravljanje kljub vsemu 
ostaja v zelo ozkih krogih. 
»Modeli«, ki jih imajo, so 
navsezadnje teoretično lahko 
odlični in lahko »navdušuje
jo«, vendar pa brez praktič
nega preskusa in kritične ana
lize, kot jo lahko da le sooče
nje s pogledi delavcev, ki bodo 
uresničevali nove družbenoe
konomske odnose, vendarle še 
vedno ostajamo pri izdelkih 
brez praktične uporabne 
vrednosti. Dolžnost sindikata 
torej je, da tudi začetne in vsaj 
v grobem izoblikovane po
bude prenese med ljudi, jih 
pomaga preveriti v temeljiti 
razpravi, jih po potrebi tudi 
vrne »v popravo« strokovnim 
in drugim službam, ves čas 
nastajanja končnih odločitev 
pa spodbuja in zahteva 
sprotno verificiranje tudi 
drugih družbenopolitičnih 
organizacij in seveda samou
pravnih organov. Potem bo ta 
sindikat res nosilec akcije, 
družbenoekonomski odnosi v 
konkretnem okolju pa odsev 
pretehtanih in zavestnih odlo
čitev delovnih ljudi.

Mii AN GOVEKAR
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KAJ SMO STORILI...

ŽIVLJENJSKE 
IN DELOVNE 

RAZMERE
Lani smo v naši republiki sprejeli družbeni dogovor o mini

malnih standardih za življenjske in kulturne razmere pri zapo
slovanju delavcev. V njem je določeno, pod kakšnimi pogoji 
lahko delovne organizacije zaposlujejo nove delavce, hkrati pa 
so tudi določeni roki, v katerih naj bi v podjetjih uredili življenj
ske razmere delavcem, ki so že zaposleni.

Skratka, gre za to, kakšno malico naj bi delavci dobivali, 
kakšne naj bi bile sanitarne in druge naprave v podjetjih, kakšni 
naj bi bili stanovanjski in življenjski standardi v samskih domo
vih in drugo.

Potem ko je bil dogovor sprejet, so v delovnih — in drugih 
organizacijah, ki naj bi tudi sodelovale pri uresničevanju določil 
dogovora in zakona —začeli obravnavati in sprejemati samou
pravne sporazume o minimalnih življenjskih in kulturnih stan
dardih pri zaposlovanju delavcev. Zal pa se že tu zatika. Po 
zadnjih podatkih — 5 konca maja — so sporazume podpisali v 
18 občinah, v 17 jih še podpisujejo, v 14 razpravljajo, v 6 kraško 
obalnih občinah pa je sporazum še v obliki osnutka. Ker gre za 
sorazmerno zahtevno področje, saj bo uresničevanje sporazu
mov marsikje zahtevalo znatna sredstva, smo kajpak lahko v 
skrbeh zavoljo zamud, ki že nastajajo. Marsikje obstaja bojazen, 
da bodo sporazum tudi zelo težko uresničevali.

Zlasti problematične so nove investicije v proizvodne zmoglji
vosti tam, kjer računajo na priliv delavcev iz drugih republik ali 
pokrajin. Tem delavcem bo treba namreč zagotoviti najnujnejše 
bivalne prostore, ki pa po določilih družbenega dogovora in 
samoupravnih sporazumov morajo zagotavljati primeren sta
novanjski in življenjski standard. To pa pomeni, da morajo 
delovne organizacije v takšnem primeru k investicijskemu pre
dračunu primakniti še sredstva za te namene. Prav tu pa prihaja 
zavoljo nenehnih podražitev pri gradnji proizvodnih prostorov 
do največjih težav. Posamezni investicijski načrti, zlasti tisti, ki 
jih je moč uresničiti šele v dveh, treh letih, postajajo iz leta v leto 
dražji. Zavoljo tega je dokaj upravičena bojazen, da bodo zaradi 
pomanjkanja sredstev kolektivi najprej priškrnili investicijo pri 
delovnem in življenjskem standardu.

Stališče sindikatov glede tega je povsem nedvoumno: treba je 
dosledno spoštovati sprejeta merila in določila o življenjskih in 
delovnih razmerah zaposlenih. Kako bodo podjetja to dosegla, 
je kajpak »njihova stvar«, vsekakor pa bi bilo prav, ko bi 
osnovne organizacije sindikata uresničevanje samoupravnih 
sporazumov s tega področja spremljale bolj podrobno in do
sledno, da bi lahko pravočasno tudi posredovale. Marsikje, zla
sti pri novih naložbah, utegne biti tako posredovanje sicer neza
želeno, toda zelo potrebno.

B. RUGELJ

IZVRŠNI ODBOR REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV TRGOVINE SLOVENIJE _

Delitev in povezovanje
Prve izkušnje akcije za uveljavljanje delitve po delu kažejo, da bodo morale trgovske delovne 
organizacije pri izdelavi samoupravnih sporazumov o razporejanju dohodka in delitvi sred
stev za osebne dohodke dosledneje spoštovati merila panožnega sporazuma — Največ nalog 
pri oblikovanju dohodkovnih povezav med trgovino in proizvodnjo

Pri uresničevanju delovnega 
dogovora o sodelovanju z neka
terimi organizacijami združe
nega dela trgovine pri akcijskem 
uresničevanju zakoha o združe
nem delu — naj bi upoštevali 
predvsem tista zakonska določi
la, ki opredeljujejo dohodkovne 
odnose in delitev sredstev za 
osebne dohodke po rezultatih 
dela. Očitno je namreč, da je

NAJ OSTANE 
MED NAMI

Ocene o tem, kako 'je 
uspel letošnji ciklus izobra
ževanja sindikalnih aktivi
stov, še niso docela zbrali 
in ovrednotili. Znanja je 
bilo na krožnikih kar veliko, 
koliko so ga pa tečajniki 
uspeli spraviti vase — to 
bomo videli šele malce ka
sneje. ..

Prejšnji teden smo v Pore
ču, kjer se je na zaključnem 
seminarju zbrala večina 
udeležencev dvomesečnih 
tečajev v Jasnici in Dolenj
skih Toplicah, le slišali prvo 
neizpodbitno ugotovitev: 
»Za štiri udeležence so bili 
tečaji življenjsko usodni — 
poročili so se!« (Med seboj 
seveda.)

Tovariš Troha pa ob 
takem »prekoračenju uč
nega programa« le modro

doslej skrb domala vseh trgov
skih delovnih organizacij veljala 
zgolj osebnim dohodkom. Temu 
se ne moremo niti čuditi, ker je 
zadnja leta v slovenski trgovini 
pri razporejanju dohodka in 
oblikovanju osnov, in meril za 
delitev sredstev za osebne do

hodke prevladoval sistem »plač«. 
Ta sistem je zdaj treba do konca 
leta v skladu z zahtevami zakona 
o združenem delu zamenjati z 
delitvijo osebnih dohodov na 
podlagi živega in minulega dela. 
Le tako bodo delavci v trgovini 
spoznali, da dejansko upravljajo

molči... I. T.

SODELOVANJE MED JLA IN SINDIKATI_________

Dosti potreb 
in stičnih točk

Brez sodelovanja z armado sindikati ne bi 
mogli zadovoljivo opravljati svojih nalog s 
področja ljudske obrambe in družbene samo
zaščite — Obojestranski »da« za tesnejše 
skupno sodelovanje na mnogih področjih

Sodelovanje med JLA in sin
dikati Slovenije je že utečeno in 
daje številne pozitivne rezultate. 
Morali pa bi ga še poglobiti in 
razširiti, z zornega kota sindika
tov tudi zato, ker so dobili mnoge 
in pomembne naloge s področja 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite. Brez pomoči, zlasti 
strokovne, ki jo lahko nudi 
armada, teh svojih dolžnosti 
nikakor ne bodo mogli opravljati 
na zadovoljiv način.

Tako nekako bi lahko strnili 
vsebino razgovora med pred
stavniki ljubljanskega armad
nega območja in Zveze sindika
tov Slovenije, ki je bil v torek 
opoldne v novem Domu JLA v 
Pivki. Med razgovorom, ki sta ga

10 RO SINDIKATA DELAVCEVZDRAVSTVA IN SOCIALNEGA VARSTVA SLOVENIJE________________

DELITEV PO DELU ŠE ŠEPA
Nadaljuje se razprava o osnovah in merilih za nagrajevanje

Po podatkih Službe družbenega 
knjigovodstva za minulo leto je 6 
zdravstvenih delovnih organizacij v 
Sloveniji preseglo dogovorjena sred
stva za delitev osebnih dohodkov po 
panožnem sporazumu, medtem ko 
na drugih področjih zdravstva — 
zavodskem varstvu, v naravnih zdra
viliščih in lekarnah — ni bilo kršite
ljev razen v enem samem primeru. 
Ko je pred dnevi izvršni odbor RO 
Sindikata delavcev zdravstva in so
cialnega varstva Slovenije skupaj s 

' komisijo za samoupravno sporazu
mevanje o delitvi dohodka in oseb
nih dohodkov ter komisijo za nadalj
nji razvoj samoupravljanja ocenil 
dosedanje uresničevanje akcijskega 
načrta republiškega odbora na po
dročju delitve po delu, je med dru-’ 
gim ugotovil, da sta komisiji dobro 
opravili svoje delo. Temeljito sta 
proučili nekatere najbolj značilne 
kazalce gibanj osebnih dohodkov po 
zaključnih računih zdravstvenih 
delovnih organizacij za leto 1976. Pri 
večini so bila gibanja usklajena z 
osnovami in merili za razporejanje 
dohodka in delitev sredstev za 
osebne dohodke po panožnem spo
razumu in z resolucijo o družbenoe
konomskem razvoju republike za 
leto 1976. Vendar je kljub temu bilo 
nekaj kršiteljev. Čeprav se delegati 
izvršnega odbora RO niso odločili 
kaj ukreniti, so kljub temu menili, da 
e bo treba v prizadetih zdravstvenih 
‘■lovnih organizacijah temeljito 

Dogovoriti s predstavniki sindikata 
er drugih družbenopolitičnih orga

nizacij, samoupravnih organov in 
vodstev o tem, kako naj uskladijo 
gibanja osebnih dohodkov z določili 
panožnega sporazuma in z resoluci- 
jo.

Iz izredno obsežne ,a dnevnega 
reda zadnje seje JO 1.0 Sindikata

delavcev zdravstva in socialnega 
varstva Slovenije velja posebej 
opozoriti na obravnavo tez za delitev 
osebnega dohodka po delu in rezul
tatih dela v zdravstvenih delovnih 
organizacijah. RO je že v začetku 
leta imenoval pri skupni komisiji za 
samoupravno sporazumevanje o

razporejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne dohodke posebno 
delovno skupino, ki naj bi v koordi
nacijskem odboru pri republiškem 
sekretariatu za delo že letos pripra
vila teze osnov in meril za delitev po 
delu. Pne razprave, ki so bile v 
zdravstvenih delovnih organizacijah

zaključene 20. maja, so pokazale, da 
■ so teze sicer pomemben prispevek k 
'oblikovanju nove delitve, vendar bo 
treba najti v nadaljnjih razpravah za 
zdravstvo dejansko najbolj ustrezne 
osnove in merila za delitev po delu in 
rezultatih dela.'

I. V.

vodila načelnik štaba ljubljan
skega armadnega območja gene- 
ral-podpolkovnik Jože Ožbolt in 
predsednik RS ZSS inž. Janez 
Barborič, so navzoči starešine 
vseh samostojnih enot in garni
zij ljubljanskega armadnega 
območja, sindikalni aktivisti in 
nekateri predstavniki sloven
skega družbenopolitičnega in 
javnega življenja temeljiteje 
analizirali sodelovanje med 
armado in družbenopolitičnimi 
organizacijami in skupnostmi v 
Sloveniji. Tudi to sodelovanje so 
ocenili kot uspešno in plodno. 
Pozitivna ocena (z nekaterimi 
dopolnilnimi predlogi) pa je 
veljala tudi tezam o sodelovanju 
med JLA in slovenskimi sindi- 
kčiti ■ To sodelovanje že zajema 
in naj bi bilo v prihodnje še širše 
predvsem na področju ljudske 
obrambe in družbene samozaš
čite. Še okrepili naj bi se medse
bojni obiski in spoznavanja, 
zlasti spoznavanje z delom in 
rezultati dela v JLA in organiza
cijah združenega dela. Po: 
membno je sodelovanje pri 
kadrovanju za vojaške poklice, 
pri organiziranju različnih vaj, 
pomembnih za ljudsko obrambo 
in družbeno samozaščito ter pri 
spoznavanju in razvijanju tradi
cij NOB. Vsebinsko pa bo obo
gateno tudi sodelovanje na 
področju športne in informa
tivne dejavnosti.

R. N.

S POSVETA REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV SLOVENIJE_________________________

ČASA NINA PRETEK
Uresničevanje zakona o združenem delu v obrtnih organizacijah združenega dela še ni zaži
velo — Pri oblikovanju samoupravne splošne zakonodaje bo skoraj povsod potrebna orga
nizirana strokovna pomoč
Akcija za uresničevanje zakona o 

združenem delu v obrtnih organiza
cijah združenega dela je dobro za
stavljena, vendar doslej kljub priča
kovanjem še ni dosegla otipljivih 
rezultatov. Do zamude je marsikje 
prišlo že ob njenem začetku, saj so 
skoraj povsod preveč odlašali z 
nalogami in čakali na nasvete od 
zunaj, mimo tega pa so imeli v za
četku leta v številnih kolektivih pre
cej dela tudi z drugimi pomembnimi 
opravili Kasneje so skoraj v vseh 
organizacijah združenega dela na 
področju družbene obrti pripravili 
ustrezne akcijske programe in se 
dogovorili za uresničitev. Toda v 
kakšni zmoti so bili v prenekateri 
obrtni delovni organiazciji, ko sb 
mislili, da je z imenovanjem akcij
skih odborov praktično končan prvi 
del nalog v zvezi z uresničevanjem 
zakona o združenem delu. Očitno je 
namreč, da so pri tem popolnoma

pozabili na vsebinski in najbolj 
pomembni del akcijskih programov. 
Če bi sodili po prvih izkušnjah, je 
pogosto vse skupaj zoženo le na poli
tično akcijo, saj v mnogih organizaci
jah pričakujejo, da bodo delo opra
vile družbenopolitične organizacije, 
medtem ko so poslovodni organi in 
vodilni delavci še vedno stojijo ob 
strani in čakajo.

Na zadnjem posvetu o uresničeva
nju zakona o združenem delu v obrt
nih OZD in izmenjavi dosedanjih 
izkušenj — organiziral ga je RO sin
dikata obrtnih delavcev Slovenije — 
smo med drugim slišali, da tako kot 
drugod v gospodarstvu tudi v druž
benem sektorju obrti pogosto nala
gajo delavcem najrazličnejše naloge, 
za katere niso niti dovolj usposob
ljeni niti nimajo na voljo ustreznih 
meril. Toda vedno bolj, očitno po
staja spoznanje, kar so na ljubljan
skem posvetu posebej poudarili, da

novih družbenoekonomskih odno
sov, ki smo jih uzakonili z »malo 
ustavo«, ne bo možno začeti uresni
čevati, če se akcije ne bomo lotili 
najprej v temeljnih organizacijah 
združenega dela.

Seveda pa bo moral veljati pouda
rek celovitemu uresničevanju zako
na, kar pomeni, da bo morala akcija, 
v vseh obrtnih organizacijah združe
nega dela zajeti samoupravno 
organiziranost, kadrovsko politiko, 
delitev po delu, uveljavljanje do
hodkovnih odnosov in samoupravno 
načrtovanje. Na podlagi zbranih 
odgovorov o akcijskih načrtih za 
uresničevanje zakona o združenem 
delu (RO je od 48 občinskih organi
zacij prejel doslej odgovore samo iz 

10 občin) lahko sklepamo, da bo 
večina obrtnih organizacij združe
nega dela potrebovala pri izdelavi 
novih samoupravnih aktov oziroma

njinovi prilagoditvi zahtevam »male 
ustave« organizirano strokovno 
pomoč. Res je namreč, da vse te 
delovne organizacije nimajo stro
kovnih služb, zato bo nujno potrebna 
zunanja pomoč, predvsem občinskih 
organizacij sindikata obrtnih delav
cev in klubov samoupravljavcev.

Ob tem obrtne organizacije zdru
ženega dela ne bodo smele zanema
riti drugih, prav tako pomembnih 
nalog v akcijskih načrtih; povezova
nja dela in sredstev med obrtnimi, 
proizvodnimi in drugimi delovnimi 
organizacijami. Po kvalitetnih obrt
nih uslugah je namreč čedalje večje 
povpraševanje, ki pa jim dandanes 
ob razdrobljenem drobnem gospo
darstvu še zdaleč nismo kos. Očitno 
je, da bodo le močne, združene 
obrtne in proizvodne organizacije 
združenega dela zadostile naraščajo
čim potrebam po storitvah.

I. V.

in razpolagajo z vsemi sredstvi- 
ki so družbena lastnina in, kar je 
pri vsem najbolj pomembno, da 
je višina osebnih dohodk°v 
neposredno odvisna od ustvarje- 
nega dohodka. Če bodo to reS 
dosegli, potem ne bo več prih3' 
jalo do nesoglasij pri razporeja- 
nju dohodka in pri delitvi sred
stev za osebne dohodke.,

Res je sicer, da je akcija z3 
uveljavljanje delitve po rezulta
tih živega in minulega dela, ki j° 
je pripravil RO, komaj na za
četku svoje poti, vendar prve 
izkušnje kažejo, da bi moral3 
temeljne in druge organizacij3 
združenega dela s področja trg^' 
vine pri izdelavi samoupravni!1 
sporazumov o razporejanju 
dohodka in delitvi sredstev z3 
osebne dohodke dosledneje kot 
doslej upoštevati osnove in ffl3' 
rila panožnega sporazuma.

Največ dela pa čaka trgovsk3 
delovne organizacije pri izvaj3- 
nju akcije sindikatov, CK ZKS i3 
republiške gospodarske zborni36 
na področju oblikovanja dohod' 
kovnih odnosov med trgovino i3 
proizvodnjo. Sedaj, ko so nalog3 
opredeljene in ko so znani nji' 
hovi nosilci, delo pa bolj ali tna3) 
že poteka usklajeno med vseh3 
zainteresiranimi dejavniki, b0 
treba najprej na nekaterih kon
kretnih primerih dohodkovnega 
povezovanja ugotoviti, kako 0° 
možno povezati med seboj proi' 
zvodnjo in trgovino in s ten1 
uresničiti prvi del akcijskega 
programa pri uresničevanj3 
zakona o združenem delu.

I.V-

kršitelji 
na dan!

Izvršni odbor republiškega 
odbora Sindikata delavce^ 
trgovine Slovenije se je odlo
čil za ostre ukrepe proti vsem 
tistim trgovskim delovnim 
organizacijam, ki so lani iz- 
plačevale previsoke osebn3 
dohodke. Tako bodo moral' 
prizadeti kolektivi uskladit' 
raven izplačanih mesečni!1 
prejemkov zaposlenih 
panožnim sporazumom 
razporejanju dohodka in deli
tvi sredstev za osebne do
hodke ter z resolucijo o druž
benoekonomskem razvoj3 
republike za leto 1976.

Po zbranih podatkih je 
samoupravni sporazum , 
razporejanju dohodka in deli
tvi sredstev za osebne do
hodke za področje trgovin3 
kršilo kar 43 temeljnih i’1 
drugih organizacij združe
nega dela, če pa k tem prište
jemo še tiste, ki so dogovof- 
jena merila presegle samo j'3 
1 odstotek, je sporazum kršil3 
skupno 58 trgovskih delovm3 
organizac^med njimi pa je l5 
takih, ki so dogovorjena sred
stva za osebne dohodke p'3' 
segla že 1975. leta in so tak° 
zdaj že drugič zapored >13 
seznamu kršiteljev. n

Čeprav se delegati lO 
Sindikata delavcev trgovU16 
Slovenije na zadnji seji nb3 
odločili, katere med kršitell
bodo predali pravobrarrildem
samoupravljanja, so kij33 
temu sklenili, da bodo p333' 
stavniki RO in skupne komi
sije v kratkem obiskali kol33-, 
tive-kršitelje in se z nj33 
temeljito pogovorili o uk3:
pih, ki naj bi jih sindikat ' 
druge družbenopoliti33,
organizacijah uveljavili, da 3 
pravni organi v teh delovn' 
organizacije ter -~"'n 
odpravili napake.

sarno3-

I-



4. junija 1977 stran 303 v središču pozornosti

Novica o tem, da je svet 
niverze v Ljubljani soglašal s 

Predlogi posameznih fakultet, 
.a se na nekaterih smereh 
studija letos omeji vpis, je 
utinuli torek za marsikoga 
Ptttjtenila novico dneva. 
Jftjttgi so novico prebrali, 

0dložili jutranjik in se oddah- 
Končno, končno smo 

Zoceli ukrepati, preprečevati 
^Zaposlenost strokovnjakov, 
^upravljati kadrovske presež- 

e> začeli preusmerjati mla- 
lno v deficitarne poklice, 

odpravljati kadrovske stiske.
e bo le ljubljanski sledila še 

Mariborska Univerza...

vsi tisti, ki selekcijskim pogo
jem letos ne bodo zadostili in se 
ne bodo mogli vpisati, na pri
mer, na veterino ali psihologijo 
ali kako drugo smer študija, na 
kateri naj bi obveljala omejitev 
vpisa novincev v šolskem letu 
1977-78.

KAKŠNE OMEJITVE 
PREDLAGAJO 
NA UNIVERZI?

— na študij veterinarstva 
naj bi letos vpisali največ 40 
novincev;

— na gozdarstvo do 30 
novincev;

— na arhitekturo do 40 
novincev;

omejen vpis novincev, navesti 
različne razloge, ki govore v 
prid takemu ukrepu.

Na medicinski fakulteti je 
omejen vpis novincev tako 
rekoč že tradicionalen, saj je 
vpis omejen z izjemo dveh let 
že od šolskega leta 1951-52. 
Omejitev je bila in je tudi letos 
potrebna zaradi omejenih pro
storskih zmogljivosti, razpolož
ljivih materialnih in kadrovskih 
pogojev za delo. Zavoljo ena
kih razlogov je omejen vpis 
tudi na drugih medicinskih 
fakultetah v državi, saj je študij 
medicine specifičen, ne prenese 
improvizacij in je vseskozi 
vezan na delovna mesta štu

da se zniža kvaliteta izobrazbe 
diplomantov medicine.

Zaradi vsega tega bo med 
jesenskimi novinci na medicini 
opravila selekcijo obvezna 
sprejemna skušnja, za katero 
organizira fakulteta priprav
ljalni tečaj. Preizkus obsega 
znanje naravoslovnih predme
tov, tujega jezika, uvoda v 
družbene vede in psihološko 
testiranje. Seveda bodo ob 
selekciji upoštevani tudi učni 
uspehi v dosedanjem izobraže
vanju in načelo regionalnosti, 
se pravi potrebe po zdravnikih 
in stomatologih v posameznih 
regijah.

ekateri pa so ob prebira
nj- te Jutranje novice začeli 
J<)re! dh, preklinjajoč samo- 
kui°r’ poP°ldne pa že glasni 
»a,? ar^t dvogovor o tej naši 
ra svobodi« pri izbi-
fjl!!UPoklica, o teh naših »re- 
, skih ukrepih« pa kdo ve
svn~ VSe so ,se prekleli v tej 
st°Jl Vase obrnjeni prizadeto- 
heo Seveda jim svobode ti- 
niai a^‘ jasnega komentira
nj, »e n°vice in »pridušanja« 
nevr nf krati. A če bi le ne bilo 
»tu-no vtakniti se v kak 
rnil poS°vor za sosednjo 
rekel* v**- človek vendarle 
pra ' Kaj boš dramatiziral, 
zno J1. sv°boda je v perspektivi 
pokli?V^ene zaPosi‘tve, dela v 
leta /ra’ fa katerega si se dolga 
r. . > ne pa v takšni svo-
b°di "udi?/ko vp vln izbiri poklica, 
šiiti v °raš Po šolanju zapo-

^ModaZTJ^011,/0^’na a aelas ah pa leta cakas 
je Ve' rezno delovno mesto, če 
svetu 0 Že prei ne mahneš po 
lahk Tako svobodo si
reke/ Zatakneš za klobuk, bi

Zakaj predlagane omejitve vpisa novincev na nekaterih študijskih 
smereh ljubljanske univerze

n°v[ncpv8e ° omeiitvi vPisa 
ev so sprejeli sveti neka-

ul!et in svet Univerze vter'h fakulf0 Sprejeli sveti neka'
zda!5^*111'’ seveda Pa morata 
Zakon S .du s 55. členom 
soelas;3 °, v*s°kern šolstvu dati 
izvršn^ k tern sklepom tudi 
veniip1 SVe! Skupščine SR Slo- 
ncvu c,'" Iz°braževalna skup-! "ost Sl

pravaVhnije;
"krene beseda za predlagane 
pač i.. Pravzaprav ni omejitev 
prav „„T~ Preusmeritev. Za to
snieritv' °Vb ®re’ kait' ° Preu- 
slej 1 na drug študij bodo 

Prej prisiljeni razmisliti

— na gradbeništvo največ 
150;

— na višješolski študij 
geodezije do 40 novincev, na 
visokošolski študij pa do 60 
novincev;

— študij farmacije je ome
jen za tiste, ki študirajo ob delu, 
na 50 novincev;

— fakulteta za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo 
omejuje vpis na 200 novincev;

— medicinska fakulteta na 
150 novincev za študij splošne 
medicine in 50 novincev za 
študij stomatologije;

— višja šola za socialne 
delavce največ 70 novincev;

— za študij psihologije 
največ 60 novincev.

Razen za farmacijo, ki ome
juje število novincev med štu
denti ob delu, večina fakultet, 
ki omejujejo vpis, daje pred
nost pri vpisu novincev prav 
tistim, ki bodo študirali ob 
delu, ki bodo imeli priporočilo 
ali soglasje svoje delovne orga
nizacije o izbrani smeri študija, 
tistim, ki jih bodo na redni štu
dij poslale delovne organizaci
je, ali tistim, ki imajo zagotov
ljeno kadrovsko štipendijo. S 
tem bi lahko vsaj nekoliko bolj 
kot doslej zagotavljali usmer
janje študija v organizacijah 
združenega dela — seveda v 
skladu z-njihovimi potrebami!

OMEJITVE 
ŽE TRADICIJA

V nadaljevanju bomo po - 
skušali vsaj za nekaj smeri štu
dija, kjer jeseni predvidevajo

dentov v laboratorijih in ob 
bolniških posteljah v bolnišnič
nih oddelkih.

Dosedanjih in tudi letošnjih 
150 novincev na študiju 
splošne medicine pomeni 
skrajno mejo izkoriščenosti 
zmogljivosti. Povečan ali celo 
neomejen vpis novincev na 
medicino nikakor ne bi pome
nil povečanega števila diplo
mantov v predvidenem roku, 
kakor bi kdo mislil. Prej kot to 
večji osip in podaljševanje 
študija ob hkratni nevarnosti,

PREKOSILI CELO 
ZDRUŽENE DRŽAVE 

AMERIKE
Utemeljitev omejitve vpisa 

novincev na psihologijo je vse
stransko utemeljena. Lani smo 
imeli v Sloveniji na 100.000 
prebivalcev že 20 diplomiranih 
psihologov in s tem prekosili 
celo Ameriko, kjer se je psiho
loška stroka v svetu doslej 
najbolj uveljavila (17 diplomi
ranih psihologov na 100.000 
prebivalcev!). Če torej ne že
limo brezposelnih psihologov 
ali neustrezno zaposlenih.

moramo začeti odločno in hitro 
ukrepati. V prihodnjem petlet
nem obdobju lahko računamo, 
upoštevaje absolvente in že 
vpisane, na 70 diplomantov 
psihologije letno, skupaj 350, 
to pa vsekakor presega realne 
potrebe zaposlovanja psiholo
gov, pretežno v šolstvu, zdrav
stvu in industriji (načrtovan e 
skupne petletne potrebe 280 
delovnih mest). Psihologija je 
pri nas tudi zelo mlada stroka, 
zato je poprečna starost psiho
logov nekaj več kot 33 let in 
lahko računamo na normalno 
upokojevanje šele čez kakih 25 
let

Omejitev vpisa novincev je 
potrebna tudi zaradi omejene 
kadrovske in prostorske zmog
ljivosti. Selekcija je potrebna 
zaradi dosedanje študijske 
neuspešnosti, saj je osip v 
prvem letniku od 50 do 60-od- 
stoten. Pravijo, da se je na 
oddelkih za psihologijo v Za
grebu in Beogradu uvedba 
sprejemnega izpita pokazala 
smotrna, saj se je osip bistveno 
zmanjšal in učni uspeh izbolj
šal. To bodo s sprejemnim iz
pitom poskusili doseči tudi pri 
nas. Poleg tega pa bodo upoš
tevali pri izbiri tudi to, ali priha
jajo kandidati s tistih področij, 
kjer je psihološka služba ven
darle še slabo razvita.

PROSTORSKA STISKA
Za razliko od majhnega 

povpraševanja po psihologih je 
povpraševanje po diplomantih 
fakultete za sociologijo, poli
tične vede in novinarstvo pre
cejšnje in presega dosedanje 
poprečno število diplomantov. 
Po podatkih Zveze skupnosti 
za zaposlovanje SRS bi do leta 
1980 potrebovali 152 sociolo
gov, 89 politologov in 232 
novinarjev, letno torej po
prečno 90 diplomantov, pri 
čemer še niso upoštevane štu
dijske usmeritve kot SLO in 
pedagoška smer. Projekcija 
kadrovske strukture Zavoda 
SRS za družbeno planiranje

izkazuje nekoliko višje potre
be, poprečno 100 diplomantov 
letno.

Fakultetni objekti, zgrajeni 
pred šestnajstimi leti, so bili 
načrtovani za kapaciteto komaj 
200 študentov. V letošnjem 
šolskem letu pa ima fakulteta 
že 708 rednih in 276 izrednih 
študentov, število vpisanih v 
prvi letnik se je povzpelo na 
362 študentov.

Število študentov ob delu v 
prvem letniku ni kritično. Tudi 
letos se je predhodno prijavilo 
le 50 kandidatov , ker se večina 
vpiše kar v 3. letnik, ko z di
plomami različnih višjih šol 
opravijo diferencialne izpite. 
Velik pa je pritisk rednih štu
dentov. V predhodnem vpisu se 
jih je prijavilo 216. Doslej se je 
tem študentom po navadi pri
družilo še kakih 100 »prepiso
valcev« z drugih fakultet, ki si 
hočejo le ohraniti študijski 
status, le redki od teh pa se 
študija tudi resno lotijo. Potem 
so tu še tisti, ki »ponavljajo«, 
ker niso opravili študijskih 
obveznosti. In končno, v pre
dhodnem vpisu se je še 180 
kandidatov za redni študij »al
ternativno« prijavilo na ESPN, 
če se ne bi mogli vpisati na 
izbrano smer študija na drugi 
fakulteti.

Vsi ti kazalci so svetu fakul
tete narekovali sklep o omeje
nem vpisu novincev, ki naj bi v 
selekciji s sprejemno preizkuš
njo tudi zagotavljal manjši osip 
in večji učni uspeh. Seveda pa 
so osnovni razlogi v prostorski 
stiski.

Sprejeli naj bi tako 60 novin
cev za študij sociologije, 30 za 
študij političnih ved, 50 za 
novinarstvo, 40 za SLO in 20 za 
pedagoško usmeritev. Zadnji 
dve sta prednostni usmeritvi.

Trije podrobneje opisani 
primeri in v uvodu naštete štu
dijske smeri z omejenim vpi
som bodo torej v letošnjem 
skupnem razpisu Univerze v 
Ljubljani pomembna novost.

SONJA GAŠPERŠIČ
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sih na rob obupa. Poglejte: razpravljali 
naj bi o še tako pomembni zadevi, pa mi 
članstvo raje odrine domov. Ker poz
nam razmere, mi je jasno, da zaradi 
polurne zamude mora večina članstva v 
Šentjurju počakati do večera na nasled
nji prevoz. Doma pa jih čakajo družina, 
otroci, njiva in motika. Tega pač ni moč 
spregledati.

Toda vse to še vedno ni upravičen 
razlog za razmere v sindikatu. Težko je 
namreč biti predsednik, če je članstvo 
nezainteresirano, če članstvo meni, da 
sem sindikat samo jaz. Obveščenost v 
kolektivu je slaba. Naš delavec zve za 
odločitve šele potem, ko že postanejo 
pravno veljavne. Ker gospodarimo še 
sorazmerno dobro, čeprav smo prejšnje 
gospodarsko leto zaključili z izgubo, 
vendar smo zadevo sanirali sami, torej, 
ker so osebni dohodki še sorazmerno 
dobri, je članstvo pasivno. Ne vprašuj
te, kako hitro bi se spomnili na sindikat, 
če bi bilo obratno. Tako pa imamo novo 
tovarno, dobro urejeno prehrano,'dobre 
delovne razmere, vendar samoupravlja
nja praktično ni. Vodstvo podjetja je v 
Celju, mi pa smo v Šentjurju. Z vod

stvom sodeluje le peščica ljudi, najpogo
steje ni časa, da bi se pred odločanjem o 
zadevi kolektiv izrekel ali vsaj bil sezna
njen z njo in tako samoupravljajo drugi. 
Sklenjeno je bilo, da bomo od časa do 
časa izvedeli vsaj to, kako poslujemo. 
Zal tudi tega ni. Tako ne moremo sproti 
ugotavljati, kako in kaj. Enako je pri 
načrtovanju našega razvoja. Načrtujejo 
ga v Celju. Zdaj se združujemo s To- 
prom. O tem je tu v Šentjurju še malo 
znanega. Drži, krivda za takšne razmere 
zadene tudi mene. Priznam in spreje
mam kritiko.. Žal pa so moji napori 
ničevi v primerjavi z napori mojih sode- 
la vcev v nenehnem boju za boljše osebne 
dohodke in standard; za politično delo 
in samoupravljanje jim tako ne preostaja 
veliko časa. Izgovarjajo se na različne 
načine, da bi pa vsakega posameznega 
čakal pri vratarju in ga za rokav vlekel 
na sejo, mi ne pride na misel.

To so zadeve, ki nas ne prikazujejo v 
lepi luči. O, ja, lahko bi vam razlagal, 
kako smo samoupravno dobro organi
zirani in v sindikatu dejavni. Res je, 
razpravljali smo o osnutku zakona o 
združenem delu. Eno razpravo smo

imeli o združevanju, toda to je po mojem 
mnenju mnogo premalo, da bi sindikatu 
zagotovili vlogo, ki naj jo ima. Pri nas pa 
naj bi sindikat predstavljal samo jaz. 
Trudim se, da bi čimbolj informiral' 
članstvo in ga pritegnil v akcijo, vendar 
gre to Ueld počasi, prepočasi, tako poča
si, da ni doseglo niti izvršnega odbora 
osnovne organizacije našega sindikata. 
Sram me je priznati, vendar moramo 
pogledali resnici v oči.

Drži, da nimamo posebnih težav s 
stanovanjskimi vprašanji niti z urejeva
njem drugih, ponekod tako bolečih 
vprašanj. Toda to kljub vsemu ne bi 
smelo biti vzrok za tolikšno neaktivnost, 
ker ne smemo pozabiti na tista, za na
šega delavca silno pomembna vpraša
nja, kot je samoupravljanje in vse, kar je 
pomembno v našem boju za lepšo pri
hodnost. Samo debelina ovojnice z 
osebnim dohodkom še ni zagotovilo, da 
je njena vsebina resničen odsev vlože
nega dela in naše samoupravljavske 
zavesti. Sicer pa, kot rečeno, izrazitih 
težav nimamo: pišemo poročila, sodelu
jemo tu in tam...«

J. SE VER

iz albuma
sindikalnih delavcev

PREDSEDNIK OO ZSS V ŠENTJUR
SKEM OBRATU CELJSKEGA ELE- 
GANTA — JOŽE ZVONAR
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Delovna skupina za obravnavo 
poteka uresničevanja zakona 

o združenem delu
Na podlagi prej ugotovljenih stališč in podatkov iz razprave 

je skupina sprejela naslednje sklepe, oziroma priporočila 
osnovnim sindikalnim organizacijam:

Osnovne organizacije naj ne usmerjajo in spremljajo uresni
čevanja zakona o združenem delu le občasno in kampanjsko, 
pač pa naj bo to stalna oblika dela in dolgoročna politična 
obveznost. Na podlagi programa uresničevanja zakona bo 
možno doseči odpravo razkoraka med družbenopolitično ak
cijo in deležem strokovnih delavcev. Pri vsaki akciji, ki bi vodi
la v drugačne organizacijske opredelitve TOZD in OZD, bomo 
zahtevali, da poprej uredijo dohodkovne odnose — so pouda
rili udeleženci v skupini.

Informiranost, redna obveščenost za potrebe odločanja in 
nadzora je hudo pomanjkljiva, kar se kaže prav pri uresničeva
nju zakona o združenem delu. Zavoljo tega bo treba v sindikal
nih organizacijah začeti z akcijo za oblikovanje ustreznejšega 
sistema obveščanja.

Poglobljenih vsebinskih razprav o zakonu o združenem delu 
je bilo premalo, kar se posebej jasno kaže v odnosih med de
lavci v gospodarstvu in med delavci v družbenih organizacijah, 
ki so medsebojno povezani s svobodno menjavo dela. Ker ima 
ta odnos velik pomen tudi v delovnih organizacijah, bodo morali 
sindikati aktivno poseči v razprave o ureditvi teh odnosov.

Skupina je tudi opozorila, da je sindikat politično in akcijsko 
premalo učinkovit, ker nekateri člani in funkcidnarji delujejo 
premalo javno ali pa se čutijo premalo sposobne za javno delo
vanje. Skupina je tudi sodila, da se mora vsak član usposobiti za 
javno delovanje in da je v tej usposobljenosti spričevalo njego
vega družbenopolitičnega dela.

Delovna skupina za obravnavo 
dohodkovnih odnosov

Pogoj za urejene dohodkovne odnose je pravilna samou
pravna organiziranost v temeljni organizaciji. V razpravi je ta 
delovna skuina ugotovila, da se v mnogih temeljnih organizaci
jah razčiščevanja tega vprašanja še niso lotili, vzroki za to pa so 
mnogo bolj subjektivni kot objektivni. Posledice tega pa se 
kažejo v neurejenih odnosih delitve po delu in rezultatih tega 
dela, ki še vedno ne spodbujajo delavcev, da bi težili k poveče
vanju sredstev družbene reprodukcije, s katerimi upravljajo. 
Ugotovili so tudi, da delavci, ki jih po navadi obveščajo stro
kovnjaki, niso niti dovolj niti pravilno obveščeni o teh vpraša
njih, ker se prav ti strokovnjaki otepajo razčiščenih dohodov- 
nih odnosov, saj vedo, da bodo v tem primeru izgubili odločilen 
vpliv, ki ga imajo tako nad samoupravnim življenjem v TOZD 
kot nad upravljanjem z dohodkom.

Delovna skupina za razpravo 
o odnosih med TOZD in DSSS:

V delovni skupini so ugotovili, da je za vsako delovno orga
nizacijo izrednega pomena, da ima vitalne in dobro organizi
rane skupne službe. Rešitve za organiziranost skupnih služb pa 
naj pri uresničevanju zakona išče vsaka delovna organizacija 
zase. Pri tem pa seveda ne bi kazalo odrivati strokovnih delav
cev na stranski tir, prav tako pa sindikati ne smejo dopustiti, da 
bi vloga skupnih služb še naprej pomenila nadvlado nad te
meljnimi organizacijami ali nad organizacijo združenega dela. 
Zelo pomembni za urejanje pravilnih odnosov med temelj
nimi organizacijami in DSSS bodo vsekakor primerni dohod
kovni odnosi, ki naj delavca v skupnih službah ne postavijo na 
raven režijskega delavca, pač pa naj ga naredijo za enakoprav
nega ustvarjalca dohodka. Da bi omogočili enakopravnost v 
odločanju med TOZD in skupnimi službami, je treba delavce v 
temeljnih organizacijah usposobiti, da bodo znali pravilno 
presoditi strokovne predloge skupnih služb, le-te pa zadolžiti, 
da bodo svoje predloge pripravljali v ustrezni obliki in oprte na 
jasne argumente.

Delovna skupina za inventivno 
dejavnost

V delovni skupini za inventivno dejavnost so po kritičnem 
pretresu razmer sprejeli sklep, naj ta dejavnost na osnovi dolo
čil zakona o združenem delu, zakona o knjigovodstvu, zakona o 
amortizaciji i in drugih družbenih aktov postane samoupravna 
obveznost združenega dela. Ker še vedno ugotavljamo odpore 
do inventivne dejavnosti (ali pa nerazumevanja), naj bi sindi
kati prisluhnili priporočilu, da na podlagi družbenega dogovora 
o inovacijah v SR Sloveniji pripravijo predlog samoupravnega 
sporazuma o skupnih izhodiščih, metodah in merilih za organi
zacijo inventivne dejavnosti ter o uporabi domačih inovacij v 
gospodarstvu v Sloveniji, kar bo olajšalo delo TOZD in OZD 
pri oblikovanju njihovih splošnih aktov in pri usmerjanju nji
hovega dela.

Delovna skupina za splošni ljudski 
odpor in družbeno samozaščito

Razprava je bila posvečena predvsem formiranju enot na
rodne zaščite, njihovemu delovanju in vključevanju delavcev v 
te enote. Dolžnosti sindikata so predvsem v tem, da se vklju
čuje v enote narodne civilne zaščite, da prevzema politično 
odgovornost za delo enot in da sodeluje pri usposabljanju de
lavcev za uspešno delo na tem področju.

Sindikati bi morali sodelovati pri varnostni oceni v vsaki 
TOZD in v krajevni skupnosti.

Razpravljavci v skupini so menili, da bi se morali sindikati še 
posebej ostro spopasti z vsemi negativnimi pojavi v delovnih 
organizacijah, naj že gre za kriminal, zlorabo položaja ali za 
delo notranjih ali zunanjih sovražnikov. Prav na tem področju 
pa bi morala bistveno bolj kot doslej priti do veljave samou
pravna delavska kontrola.

IZ UVODNEGA REFERATA JANEZA BARBORlCA, PREDSEDNIKA RS ZSS

Poudarek temeljnim vprašalnjem
Akcija sindikatov zdaj velja razreševanju temeljnih vprašanj uresničevanja zakona o združe
nem delu: izdelavi programov uresničevanja zakona, ustanavljanju TOZD, svobodni menjavi 
dela med TOZD in DSSS ter izdelavi meril za razporejanje dohodka in osebnih dohodkov 
po rezultatih dela

Predsednik RS ZSS Janez Bar- 
borič je v svoji uvodni besedi 
na seminarju povzel najpo
membnejše naloge sindikatov ter 
nanizal nekatere ugotovitve o 
aktivnosti sindikatov. Pri tem je 
izrazil zaskrbljenost zavoljo 
dejstva, da se sindikati z mno
gimi vprašanji premalo ukvar
jajo oziroma da aktivnost sindi
katov na posameznih področjih 
njihovega delovanja ne daje 
ustreznih rezultatov. Ko je govo
ril o vzrokih za takšne razmere je 
predsednik najprej spomnil sin
dikalne aktiviste na dogovor ob 
lanskih pripravah na akcijo za 
uveljavitev zakona o združenem 
delu: najprej je treba v vsaki 
temeljni organizaciji ugotoviti, 
kakšno je dejansko stanje v 
samoupravnih odnosih, ta ana
liza pa naj bo osnova za nadalj
nje delo. Sindikati so pri tem dali 
enako težo izvajanju stabilizacij
skih programov v delovnih orga
nizacijah. Pri tem bi veljalo 
poudariti, da so bili doseženi 
uspehi, da pa je še vedno vse 
preveč tako imenovanega verba- 
lizma oziroma premalo volje za 
pravo delo. Politična- akcija za 
uresničevanje zakona je vse bolj 
intenzivna, žal pa je še vedno 
premalo podprta z iskanjem 
strokovnih rešitev v temeljnih 
samoupravnih okoljih tako pri 
oblikovanju sistema družbenega 
planiranja kot pri uresničevanju 
zakona o združenem delu in 
oblikovanju drugih sistemskih 
zakonov.

Zlasti čutimo zaostajanje pri ure

sničevanju dohodkovnih odnosov, ki 
so temelj vsega nadaljnjega uveljav
ljanja samoupravnih pravic delav
cev. Še vedno prevladujejo nakup- 
no-prodajni odnosi namesto pravih 
dohodkovnih povezav, zato prihaja 
do številnih deformacij in »stvari 
tečejo« tako kot pred sprejetjem 
zakona o združenem delu. Res pa je, 
da še vedno nimamo vseh sistemskih 
in drugih zakonskih rešitev, kar vse 
tudi zadržuje uresničevanje zakona, 
tako da delavci ne morejo celovito 
uveljaviti svojih samoupravnih pra
vic, zlasti pa ne morejo odločati o 
celovitem razporejanju ustvarjenega 
dohodka.

Pot em ko je omenil nekatere 
deformacije, kot je na primer nes
kladje med sprejemanjem letnih 
planov v TOZD in zaključnih raču
nov, neskladja v vseh oblikah porabe 
in druge nepravilnosti, ki so vse po
sledica prepočasnega tempa družbe
noekonomske preobrazbe, je Janez 
Barborič spregovoril o letošnjem 
gospodarskem položaju. Le-ta, če 
samo na kratko povzamemo pred
sednikove misli, je na marsikaterem 
področju gospodarjenja slab kljub 
nekaterim spodbudnim gibanjem. 
Zlasti vznemirjajo letošnje izgube, ki 
so precej večje, kot smo pričakovali. 
Skupaj s starimi navadami, ko se 
odločamo o različnih oblikah skupne 
in osebne porabe, to daje slutiti, da 
letošnje leto ne bo lahko in da bodo 
sindikati morali ostreje vztrajati pri 
spoštovanju sklenjenih sporazumov 
in dogovorov. Vsi ti podatki pa kaže
jo, da so sindikati akcijo za stabiliza
cijo gospodarjenja precej zanemarili 
in pri tem tudi »pozabili« na stališča,

ki jih je na to temo sprejel RS ZSS.
Sindikati prav zdaj analizirajo 

uresničevanje zakona o združe
nem delu v 130 delovnih organi
zacijah po vsej Sloveniji. Tudi o 
tej akciji je inž. Janez Barborič 
nanizal nekaj podatkov in tudi 
prvih ugotovitev, ki pa so zvečine 
vse kaj drugega kot spodbudne. 
Ker akcije za uresničevanje 
zakona ni možno voditi enako 
uspešno na vseh področjih, ki jih 
zakon zajema, so se sindikati v 
akciji opredelili za analizo štirih 
temeljnih vprašanj, ki so tre
nutno najbolj aktualna.

Eden izmed temeljev nadalj
nje aktivnosti pri uresničevanju 
zakona so programi aktivnosti, ki 
jih morajo izdelati v sleherni 
temeljni organizaciji. Da je ak
cija sindikatov na tem področju 
še kako potrebna, dokazujejo 
podatki, da vsaj tretjina temelj
nih organizacij še nima programa 
aktivnosti pri uresničevanju 
zakona o združenem delu, če
prav jih k temu zavezuje zakon 
sam.

Zelo pomembno je, pravza
prav je to temelj dograjevanja 
vseh drugih odnosov v združe
nem delu, da oblikujemo te
meljne organizacije združenega 
dela povsod tam, kjer so za to 
pogoji. Lani so sindikati to akcijo 
zelo spodbudili in doseženi so bili 
dobri rezultati. Vendar tudi na 
tem področju še zdaleč nismo 
storili vsega. Hkrati bodo morali- 
sindikati načeti tudi vprašanje, 
ali so izdelani in sprejeti samou
pravni sporazumi o združevanju

ORGANIZIRANOST SINDIKATOV NA REŠETU

Prevečkrat prekinjene povezave
Predsednik RS ZSS Janez Barborič je na poreškem seminarju veliko 

govoril o organiziranosti, delu in učinkovitosti sindikatov. Po novem 
— če to novo začenjamo z novo ustavo in z zakonom o združenem delu 
—dobiva sindikalna organizacija vse bolj poudarjen družbenopolitični 
značaj, kar ni samo značilnost površinskega videla, temveč potegne 
nova vloga za sabo številne vsebinske spremembe. Tudi v miselnosti 
najširšega sindikalnega članstva in sindikalnih aktivistov.

V zvezi z omenjenimi vpraša
nji se v razmišljanju odpirajo 
številne nove možnosti, ki se nam 
prej morda niso zdele pomemb
ne, zdaj pa vse kaže, da se bomo 
morali nad njimi resneje zamisli
ti. In predvsem, da bomo morali 
najti učinkovite izboljšave. Za 
primer navajamo organiziranost 
sindikatov v devetnajstih pano
gah. Tako je delo sindikata sicer 
lahko učinkovito v okviru TOZD 
in morda še navzgor do ravni 
delovne organizacije, v sestav
ljeni organizaciji pa sindikata že 
kar ni več. Če primerjamo to 
spoznanje z sedanjo organizira
nostjo sindikata — v sestavljeni 
organizaciji se pač srečuje več

panog in torej več strokovnih 
sindikatov — je prav gotovo res, 
da bomo v prihodnje morali najti 
poleg že doslej ustaljenih še nove 
organizacijske možnosti za sin
dikalno delo. Izhod po vsej ver
jetnosti ne bo najbolj težek, 
kakor se morda zdi na prvi po
gled, saj ne bo treba »delati revo
lucije«. Ostati bomo le morali na 
trdnih tleh dosedanje prakse, ki 
ve veliko povedati o povezova
nju na podlagi dohodkovnih 
odnosov. Torej bo tudi za sindi
kat in njegovo učinkovitost zelo 
zdravo, če se bo smiselno organi
ziral znotraj teh odnosov.

Če že govorimo o sindikalni 
organiziranosti in učinkovitosti

Recept —
Ne moremo reči, da gre 

samo za parolo, ko na vseh 
ravneh zahtevamo uveljav
ljanje zakona o združenem 
delu in spoštovanje njegovih 
določil. Gre preprosto za 
osnovno življenjsko sestavi
no. Nemalokrat ob tem govo
rimo o poudarjeni vlogi sindi
kata. Kako naj se torej vede 
sindikat, če ima neizpodbitne 
dokaze, da v njegovi TOZD 
ali še kje naprej vodstveni, 
strokovni ali pa kar oboji 
delavci skupaj zavirajo uve
ljavljanje zakona? Njihovi 
izgovori navsezadnje niti niso 
pomembni. Ali gre za zave-

odhod?
sten odpor, premajhno zna
nje ali pa za nesposobnost. 
Sindikat bi se moral do takih 
»zaviračev« postaviti z vso 
odločnostjo: kdor je proti 
zakonu o združenem delu 
(vseeno, zaradi katere od 
omenjenih variant) ne more 
opravljati vodilnega ali pa 
odgovornega strokovnega 
dela!

Na prvi pogled je morda 
taka zahteva videti preveč 
ekstremna, vendar je prav 
gotovo tudi res, da mlačnost v 
opredelitvah lahko pripelje le 
do nepotrebnih zastojev in 
zavlačevanja.

njegovega dela, se nikakor ne 
moremo ogniti razmišljanjem o 
odnosih in živih povezavah med 
izvršnimi odbori osnovnih orga
nizacij in sindikalnim članstvom. 
Vse prevečkrat ugotavljamo, da 
so te povezave komaj zaznavne 
ali pa kar ničeve. Posledice so 
seveda očitne in vse bolj se kaže 
tudi nezadovoljstvo sindikalnega 
članstva zavoljo tako »odtuje
nega vodstva«, saj obenem tudi 
ugotavlja, da nima sprotnega 
vpliva nad njegovim ravnanjem 
in odločitvami. Resnici na ljubo 
je treba priznati, da se tudi pred
sedniki IO ob taki pomanjkljivi 
povezanosti s svojo bazo ne 
počutijo najbolje. Taka njihova 
nelagodnost morda še najbolj 
pride do veljave v tako imenova
nih političnih aktivih, ki so si v
vsakdanji operativni praksi, ko 
je treba na hitro sprejemati odlo
čitve, prisvojili veliko oblast, ki 
jim je pravzaprav nihče ni dal. 
Zberejo se pač direktor, sekretar 
osnovne organizacije ZK, pred
sednik delavskega sveta, pred
sednik sindikata in morda še kdo 
in odločajo. V taki sestavi se 
predsednik sindikata zaradi že 
omenjenih pomanjkljivosti in še 
nekaterih drugih šibkosti sindi
kalnega dela, ki jih ne bi kazalo 
prezreti, vsekakor počuti dokaj 
na šibkih nogah, čeprav bi po 
logiki stvari in po vlogi v zvezi z 
uresničevanjem zakona o zdru
ženem delu prej lahko pričako
vali, da bo njegov glas močno in 
na daleč odmeval.

Govorimo torej lahko o neu
strezni obliki dela, ko predsednik 
ali pa ves izvršni odbor delujeta 
kot forum, ne pa kot delegati 
delavcev. Če se že zavedamo 
omenjene pomanjkljivosti, ki so 
potem zna nemalokrat prenašati 
tudi na občinsko in republiško 
raven, je prav, da se z njo resno in 
kar se da hitro spoprimemo.

v temeljni organizaciji, kajti ta 
samoupravni sporazum je te
meljni akt v delovnih organizaci; 
jah, na katerem temeljijo vsi 
drugi akti tako v TOZD kot v 
OZD.

Praktično nikjer še niso razre
šili vprašanj v zvezi s svobodno 
menjavo dela med TOZD 
delovnimi skupnostmi skupnih 
služb, kot to predvideva zakon ° 
združenem delu. Tudi ti nerazre
šeni odnosi so eden izmed vzro- , 
kov, da tako počasi uresniču
jemo začrtano samoupravno j 
preobrazbo družbe. Skupne j 
službe so večinoma še vedn0 ! 
kapa nad temeljnimi organizaci- j 
jami ne le v samoupravnem, pa*-
pa tudi v tehnološkem smislu in v
dohodkovnih odnosih.

Zakon nas zavezuje, da 
konca leta izdelamo in spre]' 
memo samoupravne sporazum^ 
o razporejanju dohodka in pra' 
vilnike o delitvi OD v skladu z 
zakonom. Veliko dela nas čaka v , 
tem primeru, saj veliko zdajšnjih 
sporazumov ni niti blizu določi
lom zakona.

Jasno pa je, da z akcijo, ki jo vodi 
republiški svet ZSS, ni možno pro
dreti v sleherno TOZD in tam poma' 
gati pri razreševanju konkretnih 
problemov. Zavoljo tega sodelujejo 
v akciji tudi sindikalni in politični 
aktivisti na ravni občine, poleg tega j 
pa na ravni občine obstajajo tudi 
posebne komisije, ki lahko poma
gajo temeljnim organizacijam >n 
sindikatom v njih.

Seveda pa ta akcija ne bi smela bid 
enkratna in tudi ne more zajemah 
samo omenjena štiri vprašanja. Oh i 
tem je predsednik RS omenil mnenj6 
nekaterih, da zakon o združenen1 
delu premalo poznamo v v resnici Pa 
gre za tole: teoretično zakon dovolj I 
dobro poznamo, ne znamo pa dovolj j 
učinkovito prenašati njegovih določi! 
v prakso. Toda tega spoznanja, kak0 
zakon uporabiti v posameznem 
primeru, ni možno uporabiti v vseh 
primerih enako. Univerzalne*!3 J 
modela ni, najboljši učitelj pri tem Pa ! 
je praksa. ..

Mislim, je na koncu poudaril 
inž. Janez Barborič, da bi lahko 
zagotovili zelo dobro oblik0 
izmenjave izkušenj prek klub°v ■ 
samoupravljavcev. Ti klubi 
nastali prav zato, da bodo v njm 
samoupravljavci izmenjaval* 
izkušnje, iskali najboljše rešitve’ 
Klubi te svoje naloge še nis° 
izpolnili.

Rekreacija
kot

signal
V Poreču smo na semi

narju slišali zanimivo 
vprašanje, ki je bilo na prvi 
pogled povsem »nedolž
no«. Na kratko bi vpraša
nje lahko orisali takole: 
»Kaj naj napravi sindikat, 
če ni denarja za rekreacijo 
delavcev?«

Predsednik RS ZSS 
Janez Barborič je v odgo
voru ubral kar najkrajšo 
pot do cilja:

»Če ni dohodka, potem 
tudi ni denarja za rekreaci
jo. Z drugimi besedami 
lahko to tudi pomeni, tia 
lahko že podatek, kako ni 
sredstev za rekreacijo, 
odigra vlogo signalnega 
zvonca. Sindikat mora id v 
akcijo! Ne samo zaradi 
denarja za rekreacijo..-i« ,
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delovna skupina o sprejemanju samoupravnih sporazumov

Voz morajo vsi potiskati v isto smer
Marsikje sindikat še nima ustrezne družbenopolitične veljave, da bi lahko primerno spodbu
jal uresničevanje zakona o združenem delu

Združeno delo mora v letoš- 
njem letu po določilih zakona o 
združenem delu sprejeti več 
samoupravnih sporazumov, ki so 
temelj uresničevanja vsebine 
zakona. Naloga je za sindikate, 
'C1 so med najpomembnejšimi 
aosilci uresničevanja zakona o 
združenem delu, zelo obsežna, 
easa pa je za izvedbo pravzaprav 
‘e malo. Nič čudnega ni, da je bila 
v Poreču med najbolj delovnimi

Profesio
nalizacija
kadrov?!
Ne samo na seminarju v Pore

ča’ ampak tudi v številnih prejš- 
nj>h pogovorih »na vseh ravneh«, 
kakor pravimq smo že večkrat 
srečali razmišljanja, vprašanja in 
Predloge na temo, da bi kazalo v 
s'ndikate vpeljati večje število 
Profesionalnih delavcev. Tudi 
Predsednik RS ZSS Barborič se 
n' mogel ogniti temu vprašanju in 
1® s tem priznal, da nikakor ne gre 
za obrobno zadevo. Pobud in 
s'gnalov »od spodaj« je v tej 
Povezavi kar lepo število, vendar 
ie zanimivo, da vsi pričakujejo 
recept od republiškega sveta. 
*Ne vem, zakaj bi moral republi- 
ski svet povedati, kje naj imajo 
Profesionalca in kje ne,« je dejal 
Predsednik Barborič, »saj takega 
Profesionalca ne bo plačeval 
republiški svet.«

Vsekakor bo »na terenu« še 
najlaže najti pravo odločitev 
tako, če se bodo ravnali po logiki 
n°rmalnega razmišljanja: če
delavci ugotove, da potrebujejo 
Profesionalca, naj ga imajo. Tako 
°mo najlaže prišli do smotrnega 

levila profesionalnih delavcev v 
Slndikatih, ne da bi se nam bilo 
treba bati, da bi zaradi profesio- 
nalizacijske stihije zašli v pretira- 
Vanje.

Na voljo imamo tudi nekaj 
Podatkov, da ta čas pomanjkanje 
Profesionalnih delavcev resno 
ovira učinkovitost sindikatov na 
občinski ravni, saj vemo, da 
'majo kar v štiridesetih občinah 
Samo p0 enega sindikalnega 
Profesionalca. Le-ta mora oprav- 
Jao vse delo, ki se zgrne na nje- 

8°va pleča, saj je hote ali nehote 
Povezovalni člen med občinskimi 

odikati in osnovnimi organiza- 
C1iami na eni strani in občinskimi 
^mdikati in republiškimi na drugi. 
Nabosti v delu, ki bi jih lahko 
Povezovali s preobremenjenostjo 
S|^er maloštevilnih profesional
cev, se pokažejo tudi ob podatku, 

°d približno devetsto občin- 
s 'h sindikalnih odborov res 
pC'nkovito deluje le desetina, 

rav gotovo je res, da tako manj- 
nsko izražena učinkovitost ne 

fore biti nikomur v korist. Še 
najmanj pa sindikalnemu član- 
stvu in sindikatu kot celoti.

skupina, ki je obravnavala po
dročje samoupravnega spora
zumevanja, saj so se mnenja 
nenehno kresala med seboj in 
posamezni primeri iz prakse so 
prehitevali drug drugega, hkrati 
pa so vprašanja, kako izvesti to 
ali ono nalogo, premagati takšno 
ali drugačno oviro, kar deževala. 
Zajeli so celotni sistem samou
pravnega sporazumevanja, 
kajpak s posebnim poudarkom 
na uresničevanju zakona o zdru
ženem delu. Dragoceno v raz
pravi je bilo, da so udeleženci z 
obravnavanjem posameznih 
primerov kritično ocenili uresni
čevanje zakona. Ob tem so iz 
posameznih dobrih in slabih 
primerov lahko ugotovili, kako 
je zakon treba uresničevati in kje 
se pojavljajo napake. Razprava 
je bila preobširna, da bi jo lahko 
navedli v celoti ali povzeli iz nje 
vse primere, ki kažejo, kako v 
posameznih delovnih organizaci
jah uresničujejo zakon oziroma 
sprejemajo samoupravne spora
zume. Le-tem bomo namenili 
več prostora v naslednjih števil
kah našega časnika. Zavoljo tega 
pa povzemamo iz razprave naj
bolj značilne ugotovitve.

Pri izdelavi programov uresni
čevanja zakona kasnimo. Krivi 
so formalni pristopi k uresniče
vanju zakona v marsikateri te
meljni organizaciji; marsikje pa 
sploh še niso izdelali analize 
samoupravnih razmer. Tudi 
udeleženci te delovne skupine so 
v razpravi podkrepili s primeri 
mnenje, da se v marsikateri 
delovni organizaciji izgovarjajo, 
češ da zavoljo pomanjkanja

strokovnih kadrov ne še ne 
morejo uresničevati zakona o 
združenem delu, To pa je v re
snici samo izgovor, kar dokazu
jejo primeri iz tistih organizacij 
združenega dela, kjer nimajo 
strokovnjakov, imajo pa kljub 
temu izdelane vsaj osnutke 
samoupravnih sporazumov, ki 
jih zahteva zakon. Marsikje pa se 
samo poskušajo prilagoditi 
novim razmeram, namesto da bi 
vsebinsko spreminjali družbe
noekonomske odnose v svojem 
okolju. Večina strokovnih ka
drov v takih okoljih še vedno 
vztraja pri dosedanjem načinu 
samoupravnega dela in ni pri
pravljena prevzeti odgovornosti 
za spreminjanje obstoječih 
odnosov.

V mnogih delovnih organiza
cijah ni dovolj upoštevana vloga 
sindikata in drugih družbenopo
litičnih organizacij. Pri teh je 
vlogo sindikata najbolj čutiti 
med delavci, njen vpliv pa zbledi 
pri poslovodnih strukturah. 
Čeprav smo prej omenili, da 
ponekod vodilne strukture delu
jejo še »po starem«, pa je ven
darle glavni vzrok za majhen 
vpliv sindikalne organizacije tudi 
njeno delovanje, ki sloni na sta
rih načelih in metodah. Sindikat 
je sam odmaknjen od vprašanj, 
ki delavce najbolj zanimajo — 
od razvoja samoupravljanja — 
mimo tega pa deluje forumsko.

Seveda pa ne moremo govoriti 
samo o slabih izkušnjah. Poslu

šali smo tudi pripovedovanje o 
urejenih razmerah v nekaterih 
kolektivih, kjer si je sindikat že 
priboril mesto, ki mu gre v družbi 
in kjer tudi zakon o združenem 
delu uresničujejo, kot je treba. 
Pokazalo se je, da v takih kolek
tivih družbenopolitične organi
zacije pravočasno in usklajeno s 
strokovnimi službami sodelujejo 
pri izvajanju posameznih nalog 
in da znajo pravočasno spodbu
diti izdelavo vseh gradiv za širšo 
razpravo med delavci. Takšen 
primer je Železarna Štore, kjer 
tudi ne gre vse gladko in brez 
kresanja mnenj, toda pri njih vsi 
dejavniki vendarle potiskajo voz 
v isto smer.

Nazadnje naj omenimo še 
zaključek same razprave v de
lovni skupnosti. Udeleženci so 
sklenili, da za nadaljnjo aktiv
nost ne bodo sprejemali novih 
stališč, temveč bodo vztrajali pri 
uresničevanju dosedanjih. To pa 
pomeni še bolj odločno in do
sledno vztrajati,da bodo ustrezne 
samoupravne sporazume pri
pravili čimprej v vseh temelj
nih organizacijah. Vloga sindi
kata pri tem je predvsem v tem, 
da zagotovi demokratičen po
stopek obravnavanja in spreje
manja samoupravnih aktov na 
zborih delavcev. Če pa hočejo 
sindikati biti učinkoviti v tej ak- 
ciji,morajo čimbolj strokovno in 
politično usposabljati svoje član
stvo.

R. B.

SAMOUPRAVNA DELAVSKA KONTROLA NA RAZPOTJU

Od obrobja do bistva
Ko smo se pripravljali na sprem

ljanje dela v skupinah, smo že na 
vsem začetku opazili, da zaradi ča
sovne sočasnosti ne bomo uspeli biti 
»doma« pri vseh. Tako smo se torej 
lahko opredelili le za podrobnejši 
oris dela in razprav v dveh. Med 
njimi je bila tudi skupina za samou
pravno delavsko kontrolo.

Razpravljavci so najprej kritično 
ocenili razmere v svojih TOZD, kar 
zadeva uveljavljanje zakona o zdru
ženem delu. Razen v Brestu, kjer že 
imajo »vozni red« dela in pri kate
rem je sindikat tvorno sodeloval, bi 
za vse druge lahko rekli, da so ta čas v 
precejšnji zamudi in so se, kot kaže, 
prepustili lagodni oceni, da je »do 
novega leta še daleč« in je časa še več 
kot preveč.

Razpravljavci pa so poudarili da 
uvajanje zakona zahteva poglob
ljeno in resno delo, izobraževanje in 
dobro informiranost. Sindikat v vsem 
dogajanju nikakor ne sme stati ob 
strani, kar je bilo v dosedanji praksi 
prej pravilo kot izjema, menda za
radi mnenja, da gre predvsem za delo

strokovnih služb in ne za temeljne 
družbenopohtične usmeritve. Sindi
kat bo moral v prihodnje skrbeti 
predvsem za kontinuirano izobraže
vanje in informiranost. Med pogovo
rom je bilo slišati, kako poslovodni 
organi največkrat vzamejo uvajanje 
zakona o združenem delu pod svoje 
okrilje. Sindikat bi se moral odločno 
postaviti po robu takim težnjam, saj 
v nasprotnem primeru ne bo mogel 
biti kos izgovorom, češ da smo pri 
uvajanju zakona pač v zamudi, ker 
»nismo vsega dovolj razumeli« ali pa 
»nismo uspeli vsega napraviti, ker 
smo imeli izredno veliko drugega 
dela.«

Kar zadeva dejavnost samou
pravne delavske kontrole, torej »ti
stega novega«, kar je nemalokrat 
najbolj zanesljiv barometer samou
pravnih odnosov in kvalitete samou- - 
pravljanja v temeljni organizacij^ bi 
morali postati pozorni na glasove, 
kako je v veliki večini TOZD prevla
dala miselnost, da je samoupravna 
delavska kontrola samo stvar tistih, 
ki smo jih izvolili v kontrolo, drugi

delavci pa lahko od strani opazujejo, 
»kaj se dogaja«. Ob takem stališču, 
da ne rečemo kar »usodnem nera
zumevanju«, se potem ne smemo 
čuditi, če je SDK potisnjena ob rob 
dogajanja in prepuščena razmišlja
nju »ali bi ali ne bi«.

Če sprejmemo tako razlago kot 
najbližjo dejanskemu položaju, 
potem se ne smemo začuditi ob po
datku, da se samoupravna delavska 
kontrola skoraj po pravilu ubada z 
urejanjem obrobnih vprašanj, name
sto da bi se odločno spoprijela s svojo 
osnovno nalogo, to je nadzorom nad 
dejavnostjo, tokovi in zakonitostjo 
samoupravljanja.

V zvezi s tem utegne biti zanimiv 
tudi podatek, da je ob lanskih preki
nitvah delo v Sloveniji — bilo jih je 
44 in v letošnejm prvem četrtletju še 
23 — samo en organ SDK »šel v akci
jo«, da bi ugotovil vzroke nezado
voljstva delavcev in dejavno vplival 
na odpravo teh vzrokov. V vseh dru
gih primerih je samoupravna delav
ska kontrola — zaspala.

Vprašali
smo...

Nekaj udeležencev semi- 
narja smo vprašali, kako so 
?adovoljni s takšno dodatno 
rerf^0 izobraževanja (poleg 
.ednih dvomesečnih seminar- 

katerih so se udeležili) in 
1 bi kazalo »ponavljanje 

novi« ter izmenjavo izkušenj 
Pfganizirati še kako drugače. 

akole smo odgovorili:

. Anton Žibret iz Železarne 
°re: »Vsekakor so koristni

taki politični seminarji in poz
nejša srečanja seminaristov. 
Toda ko pomislim na razmere v 
podjetjih in na izkušnje semi- 
naris tov, sodim, da bi bilo 
treba s pomočjo podobnih 
seminarjev poiskati način, 
kako spremeniti v delovnih 
organizacijah miselnost vodil
nih, ki se zavestno ali nehote 
upirajo samoupravnim spre
membam.«

Alojz Škerjanc iz Heliosa iz 
Domžal: »Seminarji so zelo 
potrebni tako za krepitev naše 
zavesti kot za izobraževanje 
sindikalnih aktivistov, ki pri
dobljeno znanje laže prenašajo 
naprej. Prav gotovo pa je na 
takih srečanjih treba omogočiti 
čimvečjo izmenjavo izkuš enj

iz dela in analiziranja posa
meznih uspehov ali pa težav, na 
katere naletimo v podjetjih.«

Metka Habljan z Gospodar
ske zbornice Slovenije: »Takš- 
nile ponavljalni tečaji se mi zde 
kot nalašč za obnovo znanja. 
Zlasti so mi ugajali pogovori po 
delovnih skupinah. Žal je 
vsakdo od nas lahko sodeloval 
samo pri delu ene skupine, ki je 
potekalo hkrati, čeprav naše 
naloge v delovni organizaciji 
obsegajo tematiko, ki so jo 
obravnavale vse skupine. 
Želim, da bi organizatorji takih 
seminarjev v bodoče razmislili 
o tej naši težavi.«

Libero Šukljan iz Mehano- 
tethnike, Izola: »Pogrešam
samo konkretne napo tke o 
tem, kako naj bi sindikalni

aktivisti »prodirali« ne le med 
delavce, ampak predvsem skozi 
»barikade« nerazumevanja, ki 
ga vodilni kažejo do naše vloge 
in zakona o združenem delu.«

Kiro Jordanovski iz Meha- 
notehnike, Izola: »Znanje, ki 
smo si ga pridobili na seminar
jih, je po svoje težko posredo
vati drugim. Iz našega, 1600- 
članskega kolektiva smo bili 
doslej na seminarju le trije, 
kakih 10 pa se je udeležilo 
seminarjev na občinski ravni. 
Takšno število s potrebnim 
znanjem oboroženih aktivistov 
pa je kajpak premajhno, da bi v 
primernem času in dovolj 
uspešno osveščali druge de
lavce in jih usposabljali za 
samoupravljanje v duhu nove 
ustave.«

Delovna skupina za rekreacijo 
in šport v delovni organizaciji

Skupina je v razpravi posvetila posebno pozornost počitni
škim domovom, regresu in delavskim športnim igram.

Počitniški domovi naj bi še vnaprej ostali v »pristojnosti« 
sindikatov (gre za podporo in pozornost), saj lahko govorimo o 
najbolj primerni obliki organiziranega letovanja delavcev, kar 
velja še posebej za tiste, ki imajo številno družino in manjše 
osebne dohodke glede na člana družine. Letovanje v počitni
škem domu je prav gotovo najbolj učinkovita pomoč pri od
pravljanju socialnih razlik med delavci.

Zanimivo je, da si regres za letni oddih kljub letošnji sindi
kalni listi še vedno ni povsod pridobil domovinske pravice. V 
razpravi je prišlo do veljave vprašanje, zakaj so pri delitvi re
gresa — gre za način in višino delitve — tako velike razlike med 
republiko in zvezo.

Razprava je dala podporo dosedanji dejavnosti sindikatov 
pri razvijanju delavskih športnih iger. V vsaki OZD in v občini 
so pojem množičnosti. V prihodnje pa bo treba paziti, da se ne 
bodo še bolj krepile dosedanje negativnosti pri razvoju delav
skih iger na ravni republike in zvezni ravni, saj že zdaj vidimo, 
da se pretirano krepi reprezentančnost na račun množičnosti.

OSNOVNIM
ORGANIZACIJAM

SINDIKATA!
Iz zbirke KIMJIŽIMICA SINDIKATI:

Cena;
št. 2: Slavko Grčar: Organiziranost in delovanje

sindikatov 20.—din
št. 3: Olga Bručan in Slavko Grčar: Finančno

poslovanje v sindikatih 20.— din
št. 6: Samoupravno urejanje dohodkovnih

odnosov v združenem delu 40,— din
št. 7: Aktualne družbenopolitične naloge

sindikatov danes 30.—din
št. 8: Ljudska obramba in družbena samozaščita

— temeljna naloga sindikatov 30.— din
št. 9: Bogdan Kavčič: Samoupravljanje

v združenem delu 40,—din
št. 10: Roman Albreht: Nov korak pri graditvi temeljev 

socialistične samoupravne družbene 
ureditve 20.—din

SINDIKALNA LISTA 1977 4 <i„

SINDIKATI ŠT. 1 h i

(priloga Delavske enotnosti št. 5)

1. Stališča, kriterij in postopek za presojanje upravičenosti do 
regresiranja prehrane med delom v obliki vrednostnih bonov 
za živila

2. Nekatere obrazložitve in dopolnitve postopka za uveljavitev 
sindikalne liste za leto 1977

3. Enotne osnove in merila za dodeljevanje družbenih stanovanj 
delavcem v organizacijah združenega dela in drugih delovnih 
skupnostih

4. Osnove dodeljevanj stanovanjskih posojil delavcem v organiza
cijah združenega dela in drugih delovnih skupnostih

5. Zagotavljanje pogojev za hitrejši razvoj kmetijstva, uveljavljanje 
novih družbenoekonomskih odnosov in preobrazba vasi v sred
njeročnem razvoju 1976—1980.

Navedene publikacije in priloge lahko naročite na naslov CGP 
Delo - TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 
4, ali kupite v naši trgovini na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

........ odreži in pošlji----------------------------------

NAROČILNICA
Nepreklicno naročam pri CGP Delo — TOZD DELAVSKA ENOT

NOST, Ljubljana.........izvodov..........................................................
(naslov, oziroma številka brošure)

............... izvodov SINDIKALNA LISTA 1977

............... izvodov PRILOGA SINDIKATI ST. 1

Naročene izvode mi pošljite na naslov: .................................................

Poštna številka, kraj:......................................................... ........

Datum:................... ...........................

Čitljiv podpis naročnika: 
(z žigom)

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu blaga.
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Pred leti si je delavec nekega 
ljubljanskega podjetja prislužil 
kritiko svojega kolektiva in svo
jih sodelavcev s tem, da je o svo
jih težavah potožil družbenopo
litičnim institucijam zunaj svoje 
delovne organizacije. Pred nekaj 
dnevi je povsem enako kritiko 
doživela delavka v svoji organi
zaciji združenega dela, ki se je 
zaradi kršenja njenih osnovnih 
pravic in proti samovolji pritožila 
pravobranilcu samoupravlja- 
nja.Takrat, pred leti so delovno 
organizacijo soglasno ožigosali 
kot zaprto in netelorantno, 
medtem ko delovno okolje, v 
katerem dela omenjena delavka, 
tega ni doživelo. Vsa nejevolja in 
nevše čnosti so »padle« na de
lavko. Rekli so ji, da je s svojim 
vedenjem (torej z uveljavlja
njem svojih pravic), blatila svoj 
kolektiv.

Ko so tisti, ki so analizirali 
razmere v delovnem kolektivu 
omenjenega delavca, natančneje 
pregledali tudi tamkajšnje 
medsebojne odnose, so ugotovi

li, da vodstvo kolektiva želi za 
vsako ceno prikazati javnosti (še 
posebej pa družbenopolitičnim 
dejavnikom) svojo delovno 
organizacijo kot vzorno, disci
plinirano, prizadevno, moderno 
itd. Zato so se bali slehernega 
dejanja, ki ne bi bilo pod njiho
vim nadzorstvom. V tem primeru

Komunist *a 03
so zato ravnali brutalno, nečlo
veško, demagoško in delavca 
niso le kritizirali, temveč celo 
izključili iz kolektiva. To naj bi 
bilo v opozorilo vsem. Po tem si 
tudi sekretar osnovne organiza
cije ni upal več izreči kakršnekoli 
kritike. Seveda so analitiki kasne
je ugotovili, da se za to fasado 
skriva nizka raven samoupravnih 
odnosov in splošna odtujenost 
delavcev od njihovih pravic.

Analitiki, ki so primerjali 
primer omenjenega delavca s 
primerom delavke, niso med 
razzmerami in stališči opazili

nobene bistvene razlike, čeprav 
sedanjega pristopa k razreševa
nju tega problema niti približno 
ne moremo primerjati razme
ram, v katerih je delovalo po
djetje. To je delovalo v povsem 
drugačnih razmerah, TOZD 
posluje v polnem razmahu nove 
ustave in zakona o združenem 
delu. Delavec je iskal pomoč pri 
partijskem forumu, delavka pa je 
(povsem zakonito) zaprosila za 
pomoč pravobranilca samou
pravljanja. Reakcije pa so bile v 
obeh primerih docela enake. Vsi 
po vrsti, posebej pa še vodstvo 
TOZD, so storili vse, da delavka 
he bi »blatila« TOZD pred bra
nilcem samoupravljanja. V ta 
namen tudi niso izbirali sredstev. 
Celo osnovno organizacijo so 
uporabili za barikado, da o prav
nih sredstvih in možnostih sploh 
ne govorimo. Dejstvo, da se je 
delavka pritožila pravobranilcu 
samoupravljanja, so obravnavali
tudi odvetniki.
Tako je torej osnovna samou
pravna in razredna pravica de-

JAVNI RAZPRAVI 0 TEMELJIH PLANOV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI NA ROB

Zares zasuk k delavcem!
V javni razpravi naj velja poudarek predvsem razvojnim usmeritvam 
in možnostim partnerjev, ki sodelujejo v svobodni menjavi dela — 
Doklej še mačehovski odnos do delavcev v dislociranih obratih?

Po vseh slovenskih občinah so 
se iztekli razgovori s predsedniki 
osnovnih organizacij sindikata, 
na katerih so se dogovarjali o 
organizaciji in konkretnem 
poteku javne razprave o temeljih 
planov družbenih dejavnosti v 
srednjeročnem obdobju. Kakor 
je znano, morajo biti razprave 
končane in odločitve sprejete 
najkasneje do 15. junija.

Kot so pokazali razgovori s 
predsedniki, predvsem pa raz
prava na sestankih, je nekatera 
dejstva treba ponavljati še in še, 
vendar je v posameznih primerih 
še vedno možno, da stvari ne 
bodo tekle tako, kot naj bi. Če

začnemo pri »malenkostih«, 
moramo povedati, da ponekod, 
denimo v brežiški občini, kljub 
zahtevam še vedno niso dobili 
vsega gradiva v zadostnem ob
segu (od republiške izobraže
valne skupnosti le 120 izvodov, 
od republiške raziskovalne 
skupnosti pa le 10 izvodov 
ustreznega sporazuma za po
trebe celotne občine!). Zato bo v 
takih primerih težko organizirati 
celovito razpravo, za kar se letos 
izrecno zavzemamo.

V javni razpravi o samouprav
nih sporazumih 'o temeljih pla
nov družbenih dejavnosti za 
srednjeročno obdobje se seveda

ne bi smeli omejevati le na raz
govore o stopnjah prispevkov,

NAROČAJTE
DELAVSKO
ENOTNOST!

Delavsko enotnost, glasilo slovenskih sindikatov, pre
jema že več kot 38.000 naročnikov.
Sklep zadnjega kongresa slovenskih sindikatov pa je, 
naj bi bili na Delavsko enotnost naročeni vsi sindikalni 
funkcionarji, to je člani izvršnih in nadzornih odborov 
osnovnih sindikalnih organizacij. Teh je v Sloveniji blizu 
60.000.
Pozivamo vse osnovne sindikalne organizacije, da na
ročijo Delavsko enotnost za vse tiste člane izvršnih in 
nadzornih odborov, ki še ne prejemajo glasila sloven
skih sindikatov.
Izpolnite objavljeno naročilnico in jo pošljite na naslov: 
ČGP DELO — TOZD DELAVSKA ENOTNOST LJUB
LJANA, DALMATINOVA 4.
Letna naročnina znaša 200 din za izvod.

■ odreži in pošlji ■

NAROČILNICA

Nepreklicno naročamo .......... izvodov tednika De

lavska enotnost za člane 10 in NO, katerih točne naslove 

pošiljamo na posebnem seznamu.

Plačnik za navedene naročnike je:..........................

Poštna št., kraj: ..................................................................

Datum: .......................... >..................
Čitljiv podpis 
(z žigom)

čeprav tudi tu lahko pričakujemo 
precej hude krvi, zlasti še tam, 
kjer se bodo hkrati odločali za 
dopolnilne programe. Prav zato 
je dolžnost sindikalnih organiza
cij, da težišče razprav usmerijo v 
razgovor o razvojnih usmeritvah 
in potrebah dejavnosti v obdobju 
1976—1980, skratka to, kar od 
teh dejavnosti lahko pričaku
jemo za denar, ki ga je združeno 
delo pripravljeno prispevati kot 
svoj delež v svobodni menjavi 
dela. Seveda je jasno, da bodo 
odločitve zavestne le v primerih, 
ko bodo strokovne službe in 
poslovodni organi pripravili 
delavcem za razpravo razumljive 
in celovite preglede vseh obvez
nosti za srednjeročno obdobje, 
kakršne naj bi sprejeli po posa
meznih sporazumih. Tudi na tem 
področju imajo sindikalne orga
nizacije veliko odgovornost, ker 
morajo take zahteve ne le izrazi
to, marveč jih tudi vztrajno 
zagovarjati. Ob tem »zasuku« k 
delavcem, če tako rečemo, ne bi 
smeli pozabljati, da velja k anali
zam in gradivom za zbore delav
cev priključiti (kjer so v zamudi) 
tudi ustrezna gradiva o pokriva
nju izpada transportnih dohod
kov na železnici ter o razvoju 
železniške, luške in letališke 
infrastrukture.

Časa ni veliko in zato se ne 
kaže zadovoljevati z informaci
jami, s katerimi razpolaga ožji 
krog odgovornih ljudi v organi
zacijah združenega dela, čeprav 
so v ta krog zdaj pritegnili tudi 
vodstva sindikalnih organizacij. 
Razpravo je treba takoj prenesti 
med delavce, obenem pa začeti 
tudi z nekaterimi bolj »ostrimi« 
razgovori. Mislimo na to, da v 
mnogih okoljih vsem opozorilom 
navkljub delavci skupnih služb 
niso poskrbeli, da bi »vsaj pri
bližno« na dogovorjeni način 
tekla tudi razprava o tako ime
novanih dislociranih obratih. 
Samoupravna preobrazba v teh 
okoljih, mišljeno v najširšem 
pomenu besede, zaostaja bolj, 
kot bi bilo še dopustno. Čeprav 
se bomo morali še večkrat vrniti 
k problemom s tega področja 
tudi pri uresničevanju določil 
zakona o združenem delu, ne bo 
odveč opozorilo, da morajo sin
dikalne organizacije pa tudi 
vodstva sindikata na območjih, 
kjer je več dislociranih obratov, 
številčno okrepiti in predvsem 
konkretizirati svojo aktivnost.

M. G.

lavca, žal. po tolikih sestankih, 
dogovorih in sklepih skoraj na 
vseh ravneh razumljena kot 
formalno pravna zadeva. Tu se ni 
znašla sindikalna organizacija, ki 
naj bi vnesla red v to idejno in 
normativno zmedo, čeprav je 
prav to njena ustavna dolžnost. 
Tudi osnovna organizacija ZK 
ne!

Da primera nista osamlje
na, pričajo poročila pravo
branilca samoupravljanja in 
sodišča združenega dela v Ljub
ljani. Iz njih smo zvedeli, da se 
novo težko prebija skozi zapore 
starega. Nastop pred sodiščem 
združenega dela se skoraj enači z 
nastopom na sodnem procesu po 
kazenskem pravu. Pomoč pri 
pravobranilcu samoupravljanja 
se skoraj povsod označuje kot 
največji greh proti kolegialnosti, 
kolektivnosti in tovarištvu.

Delati pa bi morali povsem 
drugače. Za sodišča združenega 
dela smo dejali, da to niso dr
žavna sodišča, sodišča prisile in 
represije. To so delavska sodišča, 
torej sodišča samoupravne druž
be. Prav to so tudi pravobranilci 
samoupravljanja. Vendar sila 
kola lomi. Sodišče je sodišče, 
vseeno če je samoupravno, če je 
sodišče združenega dela, mislijo 
tisti, ki so že včeraj tako mislili in 
ki še danes tako mislijo o vsa
kem, ki poskuša spreminjati 
razmere mimo njihove kontrole. 
Čas pa bi že bil, da pričnemo 
misliti drugače.

Zato pa bo morala tudi širša 
skupnost z vsemi svojimi temelj
nimi nosilci vred odpreti oči. Mar 
ne bi bilo bolje, da bi namesto 
številnih teoretičnih aksiomov, s 
katerimi obremenjujemo ra
zlične seminarje in sestanke, ob 
našem delu govorili o poročilih 
sodišč združenega dela. Pa tudi o 
kakem drugem dokumentu, ki 
nam neposredno govori, kako se 
stari problemi kažejo v novi 
preobleki. Prav tako bi bilo 
bolje, če bi namesto tehnokrat
sko zapletenih pojasnjevanj ra
zličnih poslovodnih organov in 
finančno-računskih služb pre
prosto spregovorili o tem, kaj je 
pravica delavcev in kaj disciplin
ska in kazenska odgovornost. 
Res je že čas, da tu potegnemo 
jasno ločnico.

VLAJ KO KRIVOKAPIČ

MIHA BUTARA, republiški 
sekretar za ljudsko obrambo, 
na seji sveta republike:

Ob spoznanju, da je možnost 
agresije toliko manjša, kolikor 
bolj je razvita splošna obrambna 
sposobnost, postajajo obrambne 
priprave vse bolj neločljiv del 
naše samoupravne družbene 
ureditve. Nasprotja, ki danes 
vladajo v svetu, nam tudi sama 
narekujejo, da smo vedno pri
pravljeni. da se vsakemu agresiv
nemu pritisku katerekoli vrste in 
zlasti vsakemu morebitnemu 
napadalcu na našo neodvisnost in 
integriteto upremo z vsemi 
močmi in sredstvi, s katerimi 
razpolagamo.

Občasne ter združene vaje 
enot teritorialne obrambe zago
tavljajo vedno boljšo bojno pri
pravljenost, ki jo terja sedanji 
vojnopolitični položaj ter vojni 
načrt za obrambo države. Po
dobno velja za enote civilne zaš
čite, ki imajo v sistemu splošne 
ljudske obrambe sicer povsem 
določen pomen, vendar še vedno

pozabljamo, da moramo hkrati 
težiti predvsem k množičnosti, 
torej k usposobljenosti in oprem
ljenosti vseh sposobnih prebival
cev za lastno zaščito in reševanje 
ljudi ter lastnega in družbenega 
imetja. Pri usposabljanju obča
nov za samozaščito smo v zad
njem času dosegli dobre rezulta
te, toda dosti premalo smo storili, 
da bi se prebivalci v večjem šte
vilu oskrbeli s pripomočki za 
osebno zaščito.

DR. AVGUŠTIN LAH, 
podpredsednik republiškega 
IS, v govoru ob začetku grad
nje izobraževalnega središča 
usmerjenega izobraževanja v 
Kamniku:

V našem življenju se je mnogo 
spremenilo. Tisto znanje, ki ga 
mlad človek pridobi v šoli, ne 
more odpreti niti uspešne poti v 
življenje, še manj pa more zadoš
čati za uspešno delo v 40 letih 
delovne dobe. Kamniška gimna
zija je komaj pred 24 leti dala 
prve maturante. Prav nekdanji 
dijaki te gimnazije, ki so sicer iz te 
šole uspešno nadaljevali študije 
ali se zaposlovali, pa lahko potr
dijo, da je znanje iz tistih začetnih 
časov danes v dokajšnji meri 
zastarelo, saj je bolj zgodovinsko 
kot uporabno znanje. Toliko 
novega je razkrila znanost in to
liko novega je porodilo življenje!

Napredovali niso samo v razvi
tih deželah; tudi mi jim sledimo. 
Pri tako hitrem napredku ni 
vseeno, ali hodimo dvajset ali 
deset let za njimi ali čim bolj 
vštric. Mi želimo uporabljati vse 
sodobne dosežke, in sicer v korist 
ljudi. Hočemo biti neodvisni, 
samostojni, napredni.

Kljub do znanja pa ni vtem, da 
imamo nekaj pametnih ljudi. Vsi 
moramo biti usposobljeni za 
osvajanje dosežkov. Za nami je 
čas, ko je nekaj šol in zdrava 
pamet zadoščala, da si se znašel v 
svetu. Vse manj je primerov, da 
lahko posamezniki kaj dosežejo, 
vsč več pa dokazov, da sodobne 
dosežke ustvarjajo in osvajajo 
ljudje s skupnim delom. Sodelo
vanje pa temelji na znanju in 
skupnem delu. Samo tako je 
mogoče hitreje ustvarjati in sle
diti napredku.

od sobote ^ do sobote

NOVO V BANKAH 
IN KMETIJSTVU

Začetek minulega tedna je potekal v znamenju 
številnih praznovanj, ki so se navezala na dan mladosti 
in jubileje predsednika Tita. V Sloveniji naj omenimo 
najpomembnejše: odkritje pomnika borcem II. grupe 
odredov na Jančah, ki so tod bili eno najuspešnejših 
bitk v drugem letu vstaje, srečanje borcev in aktivistov 
zahodnoprimorskega okrožja v Bovcu, zaključno 
proslavo soboškega meseca mladosti v Rogašovcih ter 
veliki pevski festival v Celju, kjer se je predstavila 
revija najboljših mladinskih pevskih zborov iz vse 
države in kakih tisoč mladih pevcev. Svoj delovni ju
bilej je praznovala tudi »Rašica«, kot pokrovitelj in 
slavnostni govornik je na slovesnosti sodeloval član 
predsedstva SFRJ Edvard Kardelj. Med pomembne 
manifestacije, namenjene obrambi in civilni zaščiti 
smemo šteti tudi peti sejem civilne zaščite v Kranju, ki 
je tokrat obogatil razstavišče z mnogimi novostmi, 
zlasti s sodobnimi napravami za zaščito in pravočasno 
obveščanje prebivalstva v primeru naravnih nesreč ali 
vojne nevarnosti.

V zveznem merilu je bil te dni v središču pozornosti 
seminar, ki se je z več kot 200 udeleženci ukvarjal s 
podružbljanjem našega bančnega sistemma. Priredil 
ga je IK predsedstva CK ZKJ. Namen seminarja je bil 
zlasti v tem, da razišče in določi nekatere teze, ki se 
pojavljajo ob reformi bančnega in monetarnega si
stema. Eno od osrednjih vprašanj je, kako uveljaviti 
ustavni položaj združenega dela v upravljanju z banč
nimi sredstvi, ki so še vedno močno odtujena nepo
srednim vlagateljem. Znano je, da se večina zavzema 
za stališče, da bi naj pomenile interne banke v organi
zacijah združenega dela zasnovo za samoupravno 
združevanje in upravljanje sredstev v bankah, kjer je 
imel doslej aparat bank bolj ali manj odločilno besedo 
v upravljanju s sredstvi. Samouprana preobrazba 
našega bančnega sistemma je izredno pomembna 
naloga, če hočemo uveljaviti nove odnose v investicij
ski, kreditni in monetarni politiki ter še posebej v 
družbenem planiranju.

V republiški konferenci SZDL je bila zelo odmevna 
razprava o razvojnih vprašanjih našega kmetijstva. Na

seji RK so sprejeli tudi ustrezen dokument o uvelja^' 
Ijanju novih družbenoekonomskih odnosov v kmetij
stvu. S tem so bile zaključene dobro organiziran® 
javne razprave, ki so prispevale k izdelavi zelo jasnih 
dolgoročnih stališč. Bistvena naloga v kmetijstvu j®’ 
da v družbenem kmetijstvu uveljavimo nove d°' 
hodkovne odnose, dosežemo vsestranski napredek v 
proizvodnji in organizaciji trga ter boljše sodelovanj® 
z zasebnim kmetijstvom na podlagi dolgoročnih pla' 
nov proizvodnega sodelovanja in preusmerjanj2 
zasebnega kmetijstva v tržno proizvodnjo. Pri tem j® 
zelo poudarjena vloga družbenih organizacij in za
drug, ki morajo ob zelo jasnih samoupravnih odnosih 
prispevati k organizirani proizvodnji in kooperacij 
ter uveljaviti določila zakona o združenem delu v vseh 
oblikah povezovanja in združevanja kmetov v so
dobno proizvodnjo. Pomembne pri tem so tudi vs® 
druge naloge, da bi tako dosegli nadaljnji razvoj 
podeželja, ustrezno izobrazbo mladih kmečkih pr01' 
zvajalcev, zdravstveno in socialno varstvo in ne na 
zadnje tudi večji razmah otroškega varstva. Znan®80namreč je, da sloni proizvodnja v kmetijstvu že na 
odstotkih žensk, kar seveda terja v marsičem sprem® 
njen odnos do socialnih, šolskih in varstvenih vpraša 
v krajevnih skupnostih na podeželju.

V Beogradu je bila minule dni volivna in prograth 
ska konferenca ZSMJ, na kateri so se zlasti ukvarjal*s 
sedanjim položajem in vlogo mladine v samouprav 
Ijanju, še posebej s kadrovskimi pripravami na p 
hodnje volitve, kjer naj bi bila mladina še bo lj zas 
pana. Poleg drugih vprašanj je posvetila vohv , 
pripravam veliko pozornost tudi republiška kon

nci. vrenca ZSMS, ki se je sestala po zvezni konferen
izvršnem komiteju predsedsedstva CK ZKS pa s° ^ 
dni pretresali in sprejeli program idejnopoliticn
marksističnega izobraževanja in usposabljanja cl
ZK, ki daje sistemske osnove za vzgojnoizobraž
valno delo v prihodnjem obdobju. Prav tako pa s° ri-dni nadaljevale z delom tudi številne skupine, 
pravljajo osnutke dokumentov prihodnjega hon6 ^ 
ZKS in ZKJ za javno razpravo, <J
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NAROB gibanju zaposlenosti v letošnjem letu

Predvsem po lažji poti
Kljub sprejetim dogovorom, zakonskim določilom in resoluciji se v mnogih OZD raje odlo- 
CaJo za zaposlitev novih delavcev kot za izkoriščanje notranjih rezerv

£ uuKta in produktivnosti na 
r 1 ter gibanji osebnih dohod-

^ letošn jih prvih treh ali štirih 
esecih se je število na novo 

^ Ppslenih ponovno dvignilo 
01J> kot bi se smelo po sprejetih 

tih *n Panskih dokumen- 
’ .Resda je temu botroval tudi 
°cno povečan obseg industrij- 
e Proizvodnje v tem obdobju, 
asti v delovno intenzivnih 

Progah. Vendar bi tako lahko 
r~vCe se tempo zaposlovanja iz 
, cetka leta nadaljeval — do 
onca leta močno presegli načr- 
.yaa° število na novo zaposle- 

,1elaveev, s tem pa bi seveda 
7 * °grozili stabilizacijska pri- 

evanja in porušili predvidena 
-'rnerja med rastjo družbenega

Produkta in
_ banj

* v’ skup ne porabe in povpra- 
^nja na trgu na drugi strani. 

oh^t zaposlenih še ni take 
sezna, da bi že morali biti plat 
^ za /daj tudi še ni možno 
P edvideti, kako se bo število 

Poslenih gibalo v naslednjih 
nj Se£lb; Industrijska proizvod- 
Vzr t ec*en ocl pomembnih 
v h0k°y za gibanje zaposlenosti, 
takt • e bržčas ne bo naraščala s 
x..,nirn tempom, kot je na za- 
etku leta.

on> ffrnu pa velja opozoriti 
nekuTZac''e združenega dela na 
nj atara neskladja v zaposlova- 
odri k'- ?rno i'b zaman skušali 
lani raV’ti v minulih letih, zlasti pa 
Gre 'n se Ponavljajo tudi zdaj. 
no t Predysem za dve nepravil- 
na ’• za še vedno veliko število 
takrinovo zaposlenih delavcev 
se nlrne.novanih ozkih profilov, 
Polkvarr • nekvalificiranih ter 
delav. flciran'b in kvalificiranih 
Vanje eV’ ter pretirano zaposlo- 
Praše 2Unai proizvodnje. Pov- 
ProfnVani? P° kadrih z ozkim 
stotk 0ni Ie v Sloveniji za 9 od- 
visok?7i Večie od ponudbe, po 
ke 0.kvalificiranih za 4 odstot- 

’ Pn strokovnjakih različnih

stopenj izobrazbe pa je povpra
ševanje skorajda uravnovešeno s 
ponudbo. Takšni odnosi v zapo
slovanju so posledica doseda
njega razvoja našega gospodar
stva in jih bo možno le počasi in s 
težavo spreminjati. Ekstenzivno 
zaposlovanje bo torej težko 
spreminjati povsem v skladu s 
sprejetimi srednjeročnimi pro
grami družbenopolitičnega ra

zvoja. Toda veliko bi k razreše
vanju tega vprašanja, namreč 
približevanju tako imenovane 
produktivne zaposlenosti polni 
zaposlenosti pomagale organiza
cije združenega dela same, če bi 
upoštevale vsa načela in navodi
la, ki smo jih sprejeli v različnih 
dokumentih, sistemskih rešitvah 
in družbenih dogovorih. Tega pa 
seveda v večini ne počno, delno

kajpak zavoljo objektivnih vzro
kov, pogojenih z gospodarskim 
položajem organizacije združe
nega dela, deloma pa tudi zavo
ljo tradicionalnega ubiranja laže 
prehodnih poti. Laže je namreč 
povečati proizvodnjo z zaposlo
vanjem novih delavcev kot poi
skati notranje rezerve za dvig 
produktivnosti.

B. RUGEU

KAKO JE LANI GOSPODARILA SLOVENSKA TRGOVINA__________________

Sončne in senčne strani
Celotni dohodek trgovinskih delovnih organizacij se je lani v primer
javi z letom prej povečal samo za 7% — Trgovino krepko pestijo če
dalje večje zakonske in samoupravno dogovorjene obveznosti

Za lansko poslovanje slovenske trgovine je značilno, da se je celotni 
dohodek v primerjavi z letom poprej povečal za komaj 7%. To kaže, da 
je dosegla trgovina lani med vsemi gospodarskimi panogami v repu
bliki najnižji porast celotnega dohodka, v celotnem gospodarstvu je bil 
višji za 14,8 %, v prometu pa celo za 21% v primerjavi z letom 1975. 
Razlogov za manjše naraščanje celotnega dohodka v trgovinah delov
nih organizacijah je bilo več, bistveni pa so predvsem tile: počasnejše 
naraščanje cen v drobni prodaji (lani so poskočile le za 9,5%, leto prej 
pa celo za 26%), umirjenejši dvig industrijske proizvodnje (leta 1976 
za 2%, leta 1975 pa za 5%) in zmanjšanje uvoza.

Precejšen vpliv na gospodar
jenje v trgovinskih delovnih 
organizacijah so imeli lani tudi 
sistemski ukrepi, saj sta zlasti 
zakon o zavarovanju plačil in 
zakon o ugotavljanju in obraču
navanju celotnega dohodka v 
nemajhni meri vplivala ne samo 
na njihovo poslovanje, pač pa 
tudi na način prikazovanja po
slovnih rezultatov. Podatki kaže
jo, da je v letu 1976 presegla 
fakturirana realizacija plačano 
realizacijo v gospodarstvu za 
8.229 milijonov dinarjev, v trgo

vini pa za 2.504 milijonov dinar- 
jev.

Ce pri tem upoštevamo, da je 
znašal delež celotnega dohodka 
trgovine v celotnem dohodku 
gospodarstva približno tretjino, 
potem je očitno, da so sistemski 
ukrepi delovali enakomerno, 
predvsem ker ni bistvenejših 
razlik med neplačano realizacijo 
v gospodarstvu in v trgovini, kar 
ne nazadnje velja tudi za obliko
vanje celotnega dohodka.

Na oblikovanje celotnega 
dohodka je v precejšnji meri

Novi Viatorjev hotel Park na Bledu ima 355 ležišč in 1220 sedežev 
p°d streho in na prostem

sn^!r°Vens*C0 turistično go- 
novi vStV° ie bogatejše za 
so l latorJev hotel Park- ki

Si^"evX“-
kn^, aa, smo lani pridobili 
Š£J 1?41 lež'šč (na Hrva-
Polo? VCC k0t 22-000) in da Ppložaj glede gradnje no-
?mopiU'nstično"Prenoč'tven'b 
n»rStl v Sloveniji v
kaj razvpmr0bd0bju ni nič »J razveseljiv.
na Bled y.ialoriev Park hotel
Sobahin,To501eŽiŠČV 176

le eno največjih prometnih 
podjetij v Jugoslaviji, marveč 
da postaja vse pomembnejše 
tudi v hotelsko-turistični 
dejavnosti. Sam hotel Park 
stoji ob obali Blejskega jezera 
na mestu starega hotela Park.

Novi hotel ima standardne 
prostore: restavracijo s tera
so, slaščičarno s teraso, salone 
za konference in manjše 
kongrese, »Riklijev hram«, 
samopostrežno restavracijo, v 
kateri si bodo obiskovalci 
lahko sami postregli z zajtr
kom, kosilom in večerjo. V 
hotelu pa je še vrsta trgovskih 
lokalov, v katerih bodo pro
dajalci spominkov, agencijski 
delavci, posebno zado
voljstvo za turiste pa bodo

specializirane prodajalne. 
Niso pozabili niti na likovno 
ureditev hotela. V njem je 
zbirka z več kot 230 listi slo
venskih grafik, akvarelov 
in olj.

Za izgradnjo hotela je 
moral Viator zagotoviti blizu 
176 milijonov lastnih in 
bančnih sredstev. Zato kolek
tiv novega hotela Park na 
Bledu šele zdaj, ko je le-ta 
zgrajen in je sprejel že prve 
goste, čakajo hude težave. Le 
s skrbnim gospodarjenjem in 
predvsem s pravim odnosom 
do gostov si bo lahko povrnil 
to, kar je vanj vložil oziroma 
si ustvaril dovolj akumulacije 
za nove naložbe, ki jih še ima 
v načrtu.

M. ŽIVKOVlC

vplivala tudi tako imenovana 
interna realizacija. Medtem ko je 
bila v gospodarstvu lani kar za 
43 % višja kot leto poprej, je v 
trgovini porasla samo za 16%. 
Razveseljivo pa je, da so kljub 
počasnejšemu povečanju celot
nega dohodka doseženi poslovni 
rezultati slovenske trgovine po 
zaključnih računih za leto 1976 
ugodnejši kot leta 1975.

Na drugi strani je dosegala 
lanska stopnja rasti porabljenih 
sredstev brez amortizacije v 
trgovini 5,8%, v gospodarstvu 
pa 14 % in je tako po dolgih letih 
prvič zaostala za rastjo celotnega 
dohodka. Ta podatek kaže na 
večjo ekonomičnost v poslova
nju trgovinskih delovnih organi
zacij, predvsem pa da je trgovina 
slednjič le prenehala s poprav
ljanjem svojih finančnih rezulta
tov iz naslova terjatev do kupcev, 
ki so prej pogosto krepko prese
gale zakonsko določene roke.

V trgovinskih delovnih orga
nizacijah so precej zaskrbljeni 
nad občutno višjimi zakonskimi 
in samoupravno dogovorjenimi 
obveznostmi, ki so se lani v pri
merjavi z letom 1975 povečale 
kar za 38,7 %, v gospodarstvu pa 
za 31,5 %. Zlasti so se povečala 
sredstva, ki jih mora trgovina 
prispevati interesnim skupno
stim s področja negospodarstva 
in pomenijo skoraj polovico vseh 
zakonskih in samoupravno 
dogovorjenih obveznosti. Za več 
kot 43 % so se lani povečale še 
druge zakonske obveznosti trgo
vinskih delovnih organizacij in 
dogovorjeno pokrivanje potreb 
družbenih služb (kritje izpada 
transportnih stroškov železni
škega gospodarstva, izgube v 
elektrogospodarstvu, Posočje 
itd.), precej pa so se v primerjavi 
z letom 1975 povečale lani tudi 
obveznosti, ki so predpisane z 
občinskimi odloki.

L V.

GOSPODARSKI KOMENTAR

Kako priti pošteno 
do stanovanja

Kljub akcijam, ki so jih spodbudila vodstva ZK in sindikati z name
nom, da bi pospešili in pocenili stanovanjsko gradnjo, v stanovanjskem 
gospodarstvu še vedno ni pravega reda. Tako so na nedavni seji zvez
nega komiteja za zakonodajo ugotovili, da je brez udeležbe osebnih 
sredstev težko verjeti, da bomo do konca tega desetletja zgradili 
820.000 stanovanj, kolikor jih je predvidenih v srednjeročnem načrtu 
družbenega razvoja Jugoslavije. Dosedanji prijemi v stanovanjski poli
tiki — ustanavljanje solidarnostnih skladov za stanovanjsko gradnjo, 
dodeljevanje družbenih stanovanj in odobravanje stanovanjskih kre
ditov — namreč niso obrodili pravih ekonomskih učinkov. Praksa je 
zato že vsilila nove rešitve, s pomočjo katerih priteka v stanovanjsko 
gradnjo tudi zasebni dinar — predplačilo na stanovanjsko pravico, 
plačevanje depozitov, etažno lastništvo itd. V naši republiki smo pred
plačilo na stanovanjsko pravico v praksi ponekod že uveljavili, čeprav 
nekateri sodijo, da je v nasprotju zrazredno-socialnimi kriteriji v deli
tvi stanovanj. Pravijo, da bo potrebno najti pravne rešitve za ta ukrep, 
sicer ne bo dobro. Le kako to, da govorimo celo o nakupu stanovanjske 
pravice, ko je vendar jasno, da s stanovanji v družbenem lastništvu ne 
smemo trgovati itd. Nevarnost, da bi kdo koga označil za pridobitneža, 
ker zaradi stanovanjske stiske združuje svoj dinar z družbenim, visi 
torej še vedno v zraku. Zato se večina ljudi, ki še nimajo strehe nad 
glavo, najraje ukvarja z vprašanjem, kako priti do najemnega družbe
nega stanovanja.

Kot je znano, so na VII. kongresu ZSJ pred dvema letoma sklenili, 
da mora sleherni delavec vedeti, kdaj bo dobil stanovanje. O tem bi 
morali sprejeti družbene dogovore v vseh občinah, v sleherni temeljni 
organizaciji pa pravilnike o delitvi stanovanj. To delo pa ni bilo oprav
ljeno. Zato so na seji komisije predsedstva ZSJ spet sklenili, da ga je 
treba dokončati najkasneje do septembra letos.

In zakaj ta naloga ni bila opravljena? Vse kaže, da ni jasnih kriteri
jev, kdo naj ima prednost pri dodelitvi stanovanja. Čeprav sindikati 
nimajo namena, da bi opredelili enotne kriterije za vso državo, je 
vendarle treba imeti jasna stališča o tem, v kakšnem obsegu vplivajo 
delovni staž, zdravstvene razmere in podobno na delitev stanovanj.

Prvi element v delitvi stanovanj morajo biti po predlogu sindikatov 
stanovanjske razmere, nato uspeh pri delu, šele zatem pa delovna 
doba, število družinskih članov, zdravstveno stanje in podobno. Tudi te 
kriterije je treba opredeliti podrobneje ter na podlagi dejanskih razmer 
v slehernem okolju. Le kriterij za dodelitev stanovanja na osnovi ude
ležbe v NOB je nesporen in ga vsebujejo vsi doslej izdelani pravilniki.

Bolj kot doslej bi morali spodbujati tudi zasebno varčevanje za sta
novanjsko gradnjo ali pridobitev stanovanjske pravice. V prihodnje 
naj ne bi nihče dobil družbenega stanovanja brez lastne udeležbe. Ob 
tej zahtevi omenjajo v drugih republikah mariborski primer, kjer 
morajo vsi občani, katerih prejemki na člana gospodinjstva presegajo 
60 odstotkov poprečnega republiškega mesečnega dohodka, sodelo
vati pri najetju družbenega stanovanja z 2 do 20 odstotki njegove 
vrednosti.

V komisiji jugoslovanskih sindikatov za življenjske in delovne ra
zmere pa so zabeležili celo predlog, naj bi v vrsti čakanja na družbena 
stanovanja napravili preobrat. Doslej smo namreč sestavljali priori
tetne sezname, po katerih so delili stanovanja, z izjemo socialnih in 
kadrovskih stanovanj. Ne da bi zanikal to potrebo, je eden izmed čla
nov komisije predlagal, naj bi prav na enak način določili, kdo ne more 
dobiti družbenega stanovanja. To pa so vsi, ki že imajo stanovanje, ki 
so dobili stanovanjski kredit ali imajo svojo hišo.

Če ne bi vedeli, kako se ljudje ponekod bojujejo tudi za drugo stano
vanje — za hčerko, sina ali nekdanjo ženo — bi pomislili, da je takšen 
predlog Odveč, kajti le kdo od tistih, ki že imajo stanovanje, lahko 
zahteva še drugega, ko vendar ve, da toliko ljudi živi kot podnajemniki, 
v kleteh in čaka streho nad glavo.

Vendar vedo inšpektorji tudi za veliko nezasedenih in »rezervira
nih« družbenih stanovanj. In tudi to priča, da bi kazalo stanovanjsko 
gospodarstvo čimprej temeljito prevetriti. Tudi kadrovsko.

VINKO BLATNIK

92 KRAJEV SLOVENIJE 
POVEZANIH CEZ NOC

ŽELEZNIŠKO GOSPODARSTVO 
LJUBLJANA

NOČNI SKOK

PODROBNE INFORMACIJE VAM BOMO 
POSLALI V VAŠO DELOVNO ORGANIZACIJO

HANNOVER

Nove možnosti za 
gospodarsko sodelovanje

V Hannovru v ZR Nemčiji je 
pred nedavnim zasedal mešani 
komite za gospodarsko tehnično 
sodelovanje, neposredno za njim 
pa so o isti temi potekali nem- 
ško-jugoslovanski pogovori v 
Munchnu. Hkrati je bila na 
razgovorih v tem mestu tudi 
delegacija Hrvaške, ki se je s 
predstavniki Bavarske pogovar
jala o ekonomskem bilateral
nem sodelovanju. Na razgovorih 
je izredno ugodno odjeknila 
vest, da bomo sprejeli predpise, 
ki bodo omogočili odpiranje 
predstavništev tujih podjetij v 
Jugoslaviji. Po besedah držav
nega sekretarja Detievva Rod- 
vvesserja Jugoslavije v zahodno-

nemških gospodarskih krogih ne 
prištevajo več med klasične 
države v razvoju, temveč med 
industrijsko razvite. Prav zaradi 
tega Jugoslavija ne pride v poš
tev za dodeljevanje preferencia- 
lov ali carinskih olajšav. Bavar
ski minister za gospodarstvo pa 
je še posebej poudaril interes 
nemških gospodarstvenikov za 
povezavo z reškim in koprskim 
pristaniščem. Izrazil je tudi ve
liko zanimanje ZRN za moder
nizacijo jugoslovanskega cest
nega omrežja, posebno še zaradi 
gospodarskega sodelovanja z 
Bližnjim in Srednjim vzhodom. 
Zahodnonemško sodelovanje 
pri financiranju obnove cest

nega omrežja naj bi odpiralo 
nove, še širše perspektive za 
nadaljnje gospodarsko sodelo
vanje med ZRN in našo državo.

Pomembno za pogovore je 
bilo tudi to, da je bilo v zahod- 
nonemški delegaciji mnogo 
gospodarstvenikov, medtem' ko 
so našo delegacijo sestavljali 
člani IS republik in pokrajin, 
funkcionarji zveznih svetov in 
zvezne gospodarske zbornice. 
Zaradi tega so na konkretna 
vprašanja zahodnonemških 
gospodarstvenikov prihajali z 
naše strani dokaj posplošeni in 
načelni odgovori.

v n



DE ljudje med ljudmi 4. junija 1977 stran 8 DE ljudje med ljudmi 4. junija 1977 stran

SAMOUPRAVLJANJE
MED
PSIHIATRI

Za osvežitev spomina naj naj
prej zapišemo nekaj osnovnih 
podatkov. Pozoren opazovalec je 
lahko že nekaj let nazaj opazoval, 
kako se v slovenski psihiatriji vse 
bolj zaostruje »izmenjava 
mnenj« o tem — rečeno povsem 
na kratko in poenostavljeno — 
kako zdraviti bolnike. Še posebej 
smo se s temi vprašanji srečavali 
ob razmišljanju, kako zdraviti 
alkoholike.

»Izmenjava mnenj« se je strmo 
povzpela do vrelišča ob intervju
ju, ki ga je za revijo »Stop« dal dr. 
Janez Rugelj v zvezi s filmom 
»Let nad kukavičjim gnezdom«.

Preskočimo nekaj vmesnih 
postaj: dr. Ruglja je delavski svet 
klinične bolnišnice za psihiatrijo 
izključil iz kolektiva, češ da mu je 
škodoval pri delu, nakar so le 
ugotovili, da so kršili normalna 
pota, ki so predvidena za izključi
tev. Film so zavrteli nazaj: komi
sija za kršitev delovnih dolžnosti 
je še enkrat vzela stvar v roke (o 
dogajanju na njeni seji smo v 
začetku aprila v DE že pisali) in 
predlagala — izključitev. Zdaj je 
delavski svet dobil na svoj dnevni 
red pritožbo dr. Ruglja in — na 
videz, če je bilo pač doslej vse v 
redu, čisto in prav — zanj ukre
panje ne bi smelo biti oreh s trdo 
lupino.

Vendar... Nikjer ni zapisano, 
. da se morajo pričakovanja ure
sničiti brez zapletov. Delavski 
svet je sklenil: potrdi se sklep 
komisije (z drugimi besedami: dr. 
Rugelj dobi v roke odločbo o 
prenehanju lastnosti delavca v 
združenem delu), toda — dr. 
Rugelj lahko še leto dni opravlja 
delo v kliničnem centru... Ra
zmišljanje in komentarje iz tega 
razmišljanja prepuščamo vsem, 
ki jih zanimajo dogajanja v 
medsebojnih odnosih znotraj 
naše samoupravne družbe...
• Povsem pa se komentiranju le 
ne moremo odreči, ker gre za 
nekatere pojave, ki prav gotovo 
precej presegajo »ozko profesio
nalno dogajanje« v kliničnem 
centru za psihiatrijo v Ljubljani 
in še bolj »primer dr. Ruglja«.

Predvsem bi veljalo opozoriti 
na pojav, ki nikakor ni vsajen pod 
kožo samo psihiatrom, da v časo
pisih zapisana kritika »škoduje 
ugledu hiše in kolektiva«. Na prvi 
pogled je to celo res, vendar se 
zastavlja resno vprašanje, če 
samoupravna družba lahko 
sprejme tako poenostavljene 
razlage na ravni pravljice o Rdeči 
kapici, ne glede na to ali gre za 
psihiatre, gradbenike ali pa spre
vodnike v mestnem prometu. 
Torej, ni sovražnik ugleda tisti, ki 
nekaj v javnosti pove. Resnični 
sovražnik hiše in ugleda kolektiva 
so neustrezni odnosi, ki so se 
razrastli dobro skriti pod cehov
sko obarvano streho in za globo
kimi okopi »poslovnih skrivno
sti«.

Psihiatri so zdravniki, torej 
delavci v združenem delu na 
izredno občutljivih in odgovornih 
delovnih ipestih. Psihiatrija pa je 
specializirana družbena dejav
nost, ki ne more biti imuna pred 
nenehnim iskanjem novih poti in 
vrtanjem za boljšimi, bolj člove

škimi in uspešnejšimi načini 
zdravljenja. Dr. Rugelj ima prav 
gotovo pravico do »iskanja nove
ga« in je prav tako razumljivo, da 
se za novo, če je vanj prepričan, 
tudi grize in bori s »tradicionali
stično večino«.

Tako smo že pri osnovnih 
potezah konflikta. Če bi le-ta 
ostal v znanstveno strokovnih 
mejah (tudi razreševanja naspro
tij), bi bilo vse v redu in prav. Ker 
pa so sodelujoči na tej ravni 
pokazali premalo strpnosti in 
pripravljenosti, se je spirala na
sprotij premikala v ozračje oseb
nih obtoževanj in obračunavanj. 
Prehodi do možnih izhodov so se 
vse bolj zapirali in blokirali...

Delavski svet se je tako — 
čeprav se je na tihem zavedal, da 
je bistvo nasprotij daleč od 
samoupravnih voda — hočeš 
nočeš znašel v vlogi razsodnika, 
ki naj bi razpletel nekaj, kar so 
drugi zapletli, potem se pa uma
knili iz igre, češ, zakaj pa imamo 
samoupravljanje in samoupravne 
organe. Po vsej verjetnosti se je iz 
omenjene dileme rodil tudi »sa
lomonski sklep«, ki bi ga po 
kmečko lahko označili tako-le: 
»Smo za brco v rit, ker ne sodiš 
med nas, vendar lahko še leto dni 
delaš pri nas, ker—«

Ne moremo si kaj, da se ne bi 
za nekaj trenutkov ustavili še pri 
vlogi sindikata. Nikakor ne gre za 
» naključno prilepljenko«. Vi
deti je, da so se različne jedi v 
kotlu kliničnega centra že lep čas 
kuhale v neužitno godljo. In
tervju ob filmu »Let nad kukavič
jim gnezdom« je bil kvečjemu še 
pika na i ali pa uporaben izgovor 
za nekatere, da so lahko začeli 
»utemeljen postopek pred sa
moupravnimi organi«. Če je res, 
da je nabiranje hudourniških 
oblakov že lep čas kalilo zdrave 
odnose v kolektivu, se upravi
čeno lahko vprašamo, kje je bil 
sindikat (kot organizacija za zbi
ranje in soočenje interesov delav
skega razreda) od začetkov pa do 
danes.

Na seji delavskega sveta smo 
na to — povprek zastavljeno 
vprašanje slišali delen odgovor: 
Izvršni odbor osnovne organiza
cije sindikata je (dan pred sejo 
delavskega sveta) razpravljal o 
primeru dr. Janeza Ruglja — 
»čeprav nas doktor za to ni pro
sil!« — vendar so bila mnenja o 
tem, kaj bi kazalo storiti, deljena. 
Očitno pa sindikata prej, ko je 
bilo časa in možnosti za sprošča
nje napetosti na voljo veliko, 
sploh ni bilo blizu. Točneje, ni mu 
prišlo na misel, da je to »njegova 
stvar« in ne morda cele palete 
upravnih in samoupravnih orga
nov. In če se je že pojavil na pri
zorišču tik pred dvanajsto, je 
vsekakor za naše razmišljanje 
vsekakor zanimivo, da se sindi
kalna organizacija nikakor ni 
spomnila na svojo pravico in 
dolžnost, da ima pri razpravah o 
morebitni izključitvi delavca iz 
delovne sredine ključno in odlo
čujočo besedo. Morda pa bo ta 
primer iij razmišljanje ob njem 
učinkbvita šola, da bi se izognila 
spodrsljajem v prihodnje...

I. TRATNIK

»Vsi ljudje, ki že
limo spremeniti 
stari svet in ga 
urediti po naših 
delavskih hote
njih, potrebujemo 
najprej znanje,« je 
nekoč zapisal Ma
ksim Gorki. »Iz 
znanja se rodi 
spoznanje, potlej 
pa boj, spopad s 
starim v naših od
nosih, ki mora za
gotoviti človeko
vo srečo«.

Ne vem, če je kdo izmed udeležence' . pr.l JS*e^a Politič
nega tečaja, ki sta ga v Dolenjskih top^ ^ e 1 a republi
ški svet zveze sindikatov in zveza ^ \() ,0v^n')e> kdaj 
prebral te Gorkega misli. Govorili pa 50 a 1 -i'*1 dobro 
poznali in se po njih tudi ravnali. u 1(,žnice neka. ..,

Naj prepišem iz svoje novinarske bel j njihovih
misli, izrečenih ob zaključku tečaja. p 

Govorijo: Martin Molek, vodja le^a:L iv C r‘*kovec, 
sekretar aktiva komunistov — tečajni .:anp.n rhovski, 
predsednik sveta in zbora slušateljev, P® 1 ’ Predsed
nik sekcije za šport in rekreacijo, '^n!^ raKum " 
sveta slušateljev v enajstem tečaju, P’ Nevenka
Rajakovič in Ljiljana Simič.

Najprej nekaj podatkov. mo „
Na tem tečaju je bilo 57 ljudi. Ime'j^adov0|1i^°*s*^,Pro~ 

štor in zavoljo tega niso bili kdo ve kaj Voljni. _
|lniak"vtsti;39 siu

' socia-

nekateri med njimi dolga leta sinc*'*cal.nlJvneposr
Ijev je partijcev in skoraj vsi so zaposl6 6 ni proi-
zvodnji- . klavci.

Pogovarjal sem se le s sindikalnim1 u
»71SINDIKAT IN NJEGOVI ltk(

»Našim slušateljem«, pravi Mar,‘nužbci'Opolitično delo' 
dati osnovo za njihovo prihodnje o ^ q ^ _ 
Veliko smo govorili o uresničevanju .jni?acj. ^Iem 
delu in o dejavnosti družbenopolitičnih ' subjek’tiVnjh °U| 
pravljanju in gospodarjenju, delo^vajosindikat in s S' ’ 
skratka o vseh aktualnih temah, ki za ^ dela.« 
listično mladino v organizacijah zdruz ^del« • „

Na tem dvomesečnem tečaju nihč£ ’ 0 ga

TiCrSi Ho«. - «. -«*<£££*■-.
skim vodstvom ter kadrovskim ‘’lu^ba,ujej(l njihovj kadr "k 
nas obiščejo in ugotovijo, kako naprc s0|e redki. Ne v ’ ' 
so jih sami poslali v naše šole, prišli P enr,
zakaj je tako, vem pa, da to ni PraV'<<dasrbodoljUdje w- 

Tako je dejal Martin Molek. Upa111' ,jjanimaij za vz ' S° 
jim te besede namenjene, v prihodnje- gojo
svojih kadrov.

Franc Friškovec: zeioveliko.«
»Pa vendar smo v tej šoli pridobil' - s katerimi se 
Tako so mi pripovedovali vsi tečaju ^ačih problem'h6 

pomenkoval in vsi so govorili o sVO^v(iib0r8anizacijab ' ’ 
torej o delu sindikata v njihovih delo

»ŠELE ZDAJ VEM. ** *<
V SINDIKATU MANJ'1' ,ka

nreds ■Franc Friškovec, konfe
namestnik Preu?"ŽJitovarm7tr“|1CC 

osnovnih organizacij sindikata v Karto" odbora lublJa'
v občini

v/vuiii \_/i gamz-avij jih var in v »»—' y
predsednik strokovnega sindikalnegagi0 V,c 

center in predsednik, koordinacijskega ()(g&!'izacjjeeni .Pa"
pirja, je svojo misel o dejavnosti naše - Pojasnil
nekako takole:

»Že dvajset let delam v sindikatu in vsi me poznajo, pa pri 
nas nikoli nismo imeli denarja za družbenopolitično izobra
ževanje. In če ti povem, da sem prvi delavec Kartonažne to
varne, ki so ga iz naše tovarne poslali na takšen tečaj, potlej si 
lahko misliš, kako majhno je zanimanje za znanje družbe
nopolitičnih delavcev. Zdaj, ko se vrnem, bo, upam kmalu 
drugače. Dve nalogi sem si zadal. Najprej bom povedal, da 
moramo čimveč ljudi poslati v takšne šole, hkrati pa bom 
razložil svojim tovarišem v sindikatu, česa sem se v tem tečaju 
naučil in kako sem doumel bistvo razrednega boja v vsakod
nevnih samoupravnih zadevah. Zdaj se zavedam, da sem 
nekoč številne samoupravne zadeve urejal birokratsko, če
prav sem vedel, da bi o vseh zadevah morali odločati delavci 
sami. V imenu sindikata sem nastopal na sejah delavskega 
sveta, pa sem se o tistem tako imenovanem stališču sindikata 
pogovarjal le z nekaj ljudmi v izvršnem odboru. Tako je pač 
bilo. Poprej sem bil trdno prepričan, da smo nekateri aktivni 
člani izvršnega odbora, nekakšni izbranci ustvarili sindikat in 
da v njem odločamo.

Zdaj pa vem, da smo posamezniki v sindikatu pomembni le 
toliko, kolikor znamo poiskati možnosti za uveljavitev delav
skih interesov. V naši tovarni smo razmeroma dobro sindi
kalno organizirani, ustanovili smo temeljne organizacije in 
delovno skupnost služb, samoupravne in sindikalne skupine, 
vendar smo doslej premalo storili, da bi samouprava, ali 
kakorkoli bi ta odnos imenovali, postala del življenja vseh 
tistih ljudi, ki delajo v obratu in v skupini. Naši sestank^mi- 
shm predvsem na skupine in odbore delavcev, so največkrat 
informativni.

Nekdo pove, kaj je treba storiti ali kaj bi bilo treba spreme
niti, zakaj je osebni dohodek delavcev zdaj manjši ali večji 
kot prejšnji mesec, člani sindikata pa potlej razpravljajo o tej 
obrazložitvi in o ničemer ne odločajo.«

»Ne«, je rekel Ivan Vrbovški, »na tako dilco me ne bodo 
več položili. Pri nas v Vegi smo šli skozi sito in rešeto in šele 
zdaj vem, da bi vse probleme, s katerimi smo se takrat ukvar
jali, uredili veliko laže, če bi imeli dobro samoupravo med 
ljudmi. V tistih časih so naši delavci le očitali vodstvu podjet
ja, da je krivo za gospodarske težave, v katere smo zašli. Pa 
še zdaj nimamo jasnih pojmov o tej krivdi. V samoupravi 
imamo vse »urejeno«, vse tisto, kar zahteva zakon o združe
nem delu, v vseh organih pa v imenu delavcev nastopa naše 
sindikalno vodstvo; informirajo nas na zborih ali v delovnih 
skupinah in na sestankih proizvajalcev, vendar je od tod do 
rčsnične samouprave še dolga pot. V tej naši šoli pa smo sliša
li, da se moramo delavci organizirati kot samoupravljavci in 
da je informacija nujni in sestavni del naše samouprave. 
Govorili smo tudi o tem, kako in s kakšnimi sredstvi bomo 
postali gospodarji, vendar le tedaj, če bomo znali gospodariti.

HUMORESKA

Obkoljeni predsednik
mmi

Tovariš Sindik ., predsednik 
osnovne organizacije sindikata, se 
je imel ves čas toliko na vajetih, da 
si je priznaval, kako se vrednost 
njegove funkcije spreminja kot 
žvečilni gumi. Zjutraj je pred ženo 
(v vlogi sindikalnega predsednika) 
veljal toliko kot nič. »Nisi slišal 
ure? Spravi se že iz postelje, da ne 
boš zamudil službe!«

Še dobro, da se je od ženinega 
jutranjega pozdrava začela krivulja 
sindikalne veljave tovariša Sindi
kata dvigati. Ko se je prebil mimo 
vratarja v okvire službenih prosto
rov, ga je že tovariš pocukal za 
rokav:

»Slišiš, bo sindikat kaj mignil ali 
ne?« Še dobro, si je mislil tovariš

w
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POZIV

organizacijam združenega 
dela, da prijavijo kapacitete 
in termine za

KOLEKTIVNI ODDIH

v zasebnih sobah v Poreču 
in Vrsarju. Prijave 
potrebujemo za dogovore 
in razpored.
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ZASEBNE SOBE po 50
do 65 dinarjev (samo bivanje 
za 1 osebo na dan)
POLNI PENZION S SOBO 
PRI ZASEBNIKU 
od 125 do 140 dinarjev 
HOTELSKI PENZION 
(B in C kategorija) 
od 180 do 245 dinarjev
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Organizacije lahke. Prijavijo 
kolektivni oddih v JULIJU in 
AVGUSTU. Bivanje lahko 
organiziramo za 7, 10 ali 
15 dni (ali po dogovoru).

ROK za prijave in dogovore 
je do 15. 5.1977. leta.

TURISTIČNI BIRO 
52360 Poreč, Trg slobode 3 
Telefoni: (053) 86-126, 86-623 
Telex: 25168 turist
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Sindik, da ta-le zgaga sploh ve za 
sindikat. Potem je »zgago« povabil 
na kavo, da bi tudi pred drugimi 
»brezzveznimi diskutanti izven 
dnevnega reda« lahko demonstri
ral, kako ima stalen in neposreden 
stik s svojo bazo. Naj si kar ne mi
slijo, da živi nekje nad funkcionar
skimi oblaki, baza pa na trdih tleh 
matere zemlje...

Z jutranjo kavo se je stik z bazo 
(vsaj kar zadeva predsednikovnje 
tovariša Sindika), končal, ker so 
prišle na vrsto številne in neodlož
ljive obveznosti družbenega in po
litičnega značaja. Seje, na primer.

Tovariš Sindik je imel vsekakor 
možnost, da je na koncu dve ali 
triurne seje (v sestavi »najvišjih«) 
pokimal, kar je lahko samo pome
nilo, da se sindikat strinja s predlo
ženim gradivom in sklepi. Navse
zadnje le ni bilo docela od muh, da 
je lahko pokimal na koncu razpra
ve, kar je _na določen način tudi 
pomenilo, da je lahko dal »piko na 
i«.

Povsem nekaj drugega pa je bilo, 
kadar je moral pokimati na začetku 
razprave.

’ »Lahko je ukrepati,« je po tako 
napornem dnevu doma razlagal 
ženi, »če veš, kam pes taco moli. 
Da, biti predsednik sindikata je 
izredno odgovorna funkcija. In 
naporna. Še posebej, če se znajdeš 
v mlinu političnega aktiva. Vsi 
imajo pri roki nekakšne analize, 
statistike in gibanja, jaz pa lahko 
operiram le z bazo, ki je nikoli ni pri 
roki — menda zaradi časovno 
nerodno sklicanih sej — kadar bi

mi morala kriti hrbet... Ampak 
veš kaj, nikoli se ne strinjam brez 
argumentov!«

Tako je nekega dne tovariš Sin
dik spet privihral domov k ženi:

»Ne zabavljaj! Res je šel dan k 
vragu, toda danes sem jim podku
ril, da se je vse kresalo!«

»Komu le?« je bila žena vsa na 
trnih. »Direktorju? Drugim ma- 
herjem?«

»Le počasi,« je rekel Sindik. 
»Lahko je govoritf tebi, ki ne poz
naš razmerja sil. In predvsem ne 
smeš pozabiti, da imam jaz bazo za 
sabo...

Najprej — k nam je prišel eden 
glavnih sindikalistov iz Ljubljane in 
je prijel z argumenti za vrat naše 
tehnokratske in strokovnjaške 
strukture, da so se jim kar luže 
nabirale pod nogami. No, potem so 
fantje složno udarili nazaj.

Malo sem, malo tja... Naposled 
je le padlo vprašanje: kaj pa pravi 
sindikat? Potem sem vstal, si snel 
očala in —jih podprl. Namreč, naše 
maherje. Si lahko misliš, kako so 
zijali. Skupaj s tistim iz Ljubljane.«

Tisti hip pa je tovarišu Sindiku že, 
bilo žal, da je tudi doma nastopal v 
imenu baze.

»Kaj,« je vzrojila žena. »Svo
jemu predsedniku iz Ljubljane si 
kontriral! Od zdaj naprej ti pa 
povem, da boš mož! Doma in*.v 
sindikatu! In upam, da si si zapo
mnil vrstni red!«

»Da, da,« je zamrmral tovariš 
Sindik, »težko je biti predsednik 
sindikata, če si obkoljen z vseh 
strani...«
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Zavarovalna doba s P^ve^akonoda? k°’Jc1a 
1972. leta-v celoti-urejena*avarovain

ssr SS I,n,h

tev beneficirane zavarova tis*3 delovna m tem 
zakonu možno določiti le/kpi<>>Vju^.e.fta. na 
katerih je delo posebnotcZ .0l^n|h letj^ Jlv°’al'

valne dobe lahko doseg3 ntesecev ’ ^ar

. ........................................
poštev za benefikacijo ,n. je v nrist Je Zd- (J •898)»v železniškem prometu 9,8 (2.860) ipvdru-
pridotiitev pravice do p°K.j, ^.'dskegg Jnostl gih gospodarskih panogah 20,1 odstotka (5.892). 
skupnosti pokojninskega vcey doiogg rova" Glede na stopnjo benefikacije je struktura nasled
nja. Le za nekatere kateg0 ^vFj. aUia doba jn VCZrl1 nia: 6489 delavcev oziroma 22,2 odstotka s stopnjo 
zakon, da se jim benefic'ra j jF' mi telesnj . z/uza 12 za 14 mesecev, 6405 delavcev ali 21,9 odstotka s 
starostna meja (zavarova jo .jg^Pnje, sleDj „ V1a" stopnjo 12 za 15 mesecev, 16.229 delavcev ali 55,4 
rami, vojaški invalidi o.d ■' ni$a ^ in nevrom^ ^ odst°tka s stopnjo 12 za 16 mesecev (rudarji) in 140 
z distrofijo ter sorodnim s t‘sn0o, isic- delavcev ali 0,5 odstotka s stopnjo 12 za 18 mesecev
nimi obolenji in žrtve ^JJ«Veniji z repub? (pi*0ti’
odstotkov), vse drugo uf L f n In 0s P Po predpisih, veljavnih od 1973. dalje, so bili

nc ^p ^ se štel« za dokončno rešeni trijezahtevkizabenefeciranjezava
rovalne dobe, in sicer delovnih mest v eksploataciji 
gozdov (sekač), v prometu (vozniki tovornjakov, 
avtobusov in trolejbusov) in delovnih mest v livarni.

in zdravju škodljivo, skrbeti za spremembo tehnolo
ških postopkov, za boljšo organizacijo dela in za 
skrajšanje delovnega časa, skratka, dolžne so uvelja
viti vse možne ukrepe, še posebno preventivne, da 
preprečijo delovanje zdravju škodljivih vplivov.

DOKONČNO REŠENI 
TRIJE ZAHTEVKI

Po podatkih republiške'skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja.je bilo konec 1975. leta v 
Sloveniji zaposlenih na beneficiranih delovnih me
stih 29.263 delavcev oziroma nekaj manj kot 4 od
stotki vseh aktivnih zavarovancev. Od vseh benefici
ranih delovnih mest jih je bilo v rudarstvu 40,3 od
stotka (11.785), v organih za notranje zadeve 15,2 
(4.448), v železarnah 8,1 (2.380), v livarnah 6,5

škim dogovorom o nat- ^ 
določanje delovnih ’ 
valna doba s povečanjem

z republi- 
Se osnovah za 

steJe zavaro-

obvE^n,?acu
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KAKO JE Z
DRUGIMI ZAHTEVKI?

, nost pokojninskega in invalid
skega zavarovanja je do konca minulega leta prejela 
skupno 14 zahtevkov za 128 delovnih mest.

KAJ JE ZNANJE

Florijan Pilih, ki je stavbni tesar v SGP Gorica, TOZD 
Tolmin, mi je dejal, da do nedavnega nikoli ni razmišljal, v 
čem je bistvo sindikalnega delovanja.

»Zdaj pa, ko vem, da nisem sam in da je vse, karkoli do
brega storim v kolektivu, da pridobim svoje sodelavce za 
samoupravno odločanje, so se mi odprla nova obzorja. Vsi 
problemi, s katerimi sem se nekoč ukvarjal, so mi nenadoma 
postali bolj razumljivi in zdaj vem, kako naj jih rešujem. 
Seveda šele takrat, ko bom znal v to delo pritegniti vse naše 
delavce.«

Udeleženci dvanajstega političnega tečaja so, vsaj tisti,, s 
katerimi sem govoril, zelo pogosto omenjali delavce.

POGLAVJE O DELAVCIH
»Še niso doumeli, za kaj gre,« je rekel Anton Modic. »So 

posamezniki, ki mezdno gledajo na naša prizadevanja...«
Takih besed sem slišal zelo veliko.
»Pri nas je še kar precej sproščenosti«, je rekla Mira Kump. 

»V Novoteksu se delavci že znamo pogovarjati z vodilnimi 
kot enak z enakim. O najbolj odločilnih zadevah, zlasti o 
odločanju glede osebnega dohodka pa imajo še vedno prvo 
besedo vodstva. Za samoupravne odločitve ni kakšnega 
posebnega zanimanja, kajti med nami je precej ljudi, ki pri
hajajo v tovarno le po plačo, po socialne dajatve; njim je 
vseeno, kaj se dogaja s tovarno.«

»Kaj smo delavci v našem sistemu?« je spraševala Ne
venka Rajakovič. »Ali je res, da so naši stari aktivisti povsem 
pozabili na vse tisto, kar bi tudi danes morali delati, da bi 
lahko vsak človek doumel, kaj lahko sam stori koristnega. Ne 
vem. Kaže, da bomo morali res ponovno postati dobri aktivi- 
sti.in gospodarji. Če starejši tega več ne zmorejo, bomo pač 
morali storiti mladi. In učiti ljudi, kako naj se ravnajo in kaj 
naj delajo, da bi uveljavili svojo oblast.«

NAMESTO KONCA
Ljiljana Simič, medicinska sestra v Hrastovcu je poslušala 

našo razpravo in v njej ni sodelovala.
Potlej pa je rekla:
»Zelo sem bila uboga v moji delovni organizaciji in mojega 

pripovedovanja in želja, da bi se sindikat bolje organiziral; 
nihče ni vzel zares. Pa sem zelo potrebovala sindikalno orga
nizacijo predvsem zato, da nam bi pomagala ustvariti takšne 
odnose, kakršne v socializmu potrebujemo. Tudi občinsko 
vodstvo ni sodelovalo pri uresničevanju teh mojih želja.«

Znanje Ljiljane Simič so ob zaključku politične šole v 
Dolenjskih toplicah ocenili z najboljšo oceno.

»Iz znanja se rodi spoznanje, potlej pa boj, spopad s starim 
v naših odnosih, ki mora zagotoviti človekovo srečo.«

Tako je nekoč pripovedoval Maksim Gorki.
In te njegove besede veljajo še danes.

JANEZ VOLJČ

WM//M

KDO ZAHTEVA 
BENEFICIRANI 

STAŽ?

Skupnost pokojninskega in in
validskega zavarovanja SR Slo
venije je prejela doslej 14 zah
tevkov za beneficiranje 128 de

lovnih mest

v komunalni dejavnosti zahtevajo beneficirano 
dobo za 4 delovna mesta: nosilec posod za smeti, 
pralec ulic, čistilec javnih prometnih površin in dela
vec pri črpanju fekalij. Zahtevek je vložil zvezni 
odbor sindikata delavcev storitvenih dejavnosti že v 
oktobru 1972. leta, ta čas pa je v zaključni fazi posto
pek usklajevanja med republiškimi skupnostmi 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja.

V obravnavi je tudi elaborat, ki zahteva benefici
ranje šestih delovnih mest pri predelavi živalske 

■ krme (močna krmila). Za beneficiranje je poleg teh 
še 12 zahtevkov: v gradbeništvu (za 51 delovnih 
mest), v carinski službi (6), v steklarski industriji 
(13), v mesni industriji (19), poklicnih gasilcev v 
organizacijah združenega dela (1), v mlinarsko-pe- 
karski-testeninarski industriji (13), v industriji piva 
in'slada (5), v reševalnih postajah (2), v sladkovod
nem ribištvu (5), rudarskih inšpektorjev (1) in me
teoroloških opazovalcev (za 1 delovno mesto). Pred
logi so v različnih pripravljalnih fazah reševanja; pri 
nekaterih je bil že opravljen strokovni pregled ela
boratov in so pristojne komisije skupnosti pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja tudi dale svoja 
mnenja. Za druge elaborate pa še ni določeno, katere 
skupnosti bodo opravile strokovni pregled.

Prav tako še ni rešen zahtevek za beneficiranje 
zavarovalne dobe poklicnih gasilcev na operativnih 
funkcijah v gasilskih enotah. Zahtevka za beneficira
nje delovnih mest v elektrolizi aluminija in v dimni
karski dejavnosti sta bila že strokovno obdelana, 
tako da je že pripravljen predlog za dokončno odloči
tev. K obema predlogoma sta dala pozitivno mnenje 
RS ZSS in republiška gospodarska zbornica, medtem 
ko izvršni svet še ni izrekel dokončne sodbe.

I. VIRNIK

POGOVOR Z ODVETNIKOM MARKOM KNAFELJCEM

Delavec — 
varstvo pravic — 

sindikat
Prejšnji mesec so se v Portorožu 

zbrali na svojem tradicionalnem sre
čanju slovenski pravniki in z delovno 
metodo »referat — razprava« obdelali 
številna zanimiva vprašanja iz sodob
nega samoupravnega življenja in 
vloge človeka v njem. Seveda ne kar 
poprek, temveč z očmi pravnikov, za 
katere največkrat pravimo, da so 
nagnjeni k natančnosti in takemu 
načinu izražanja, ki ne dopušča 
dvomov.

Med avtorji referatov je bil tudi 
odvetnik v službi pravne pomoči pri 
republiškem svetu ZSS v Ljubljani 
Marko Knafeljc, ki je govoril o prav
nem varstvu delavcev v združenem 
delu. Ker gre za zanimivo dejavnost v 
prizadevanjih slovenskih sindikatov 
— poznajo jo še posebej tisti, ki so se 
že zatekli na službo pravne pomoči v 
Dalmatinovi ulici 4 v Ljubljani, smo 
se odločili za širši pogovor o tej temi.

— Kako bi lahko opredelili pravno 
pomoč v združenem delu?

»Obliko zagotavljanja pravne 
pomoči, ki naj tudi delavcem v zdru
ženem delu pri uveljavljanju prav
nega varstva zagotovi sodelovanje 
strokovnjaka, o predeljujejo ustavne 
določbe z odvetništvom kot samo
stojno družbeno službo. O pravicah in 
dolžnostih delavca v združenem delu 
je veliko zapisanega v zvezni in repu
bliški zakonodaji in seveda še posebej 
v zakonu o združenem delu, ki tudi 
nakazuje možna pota za razreševanje 
konfliktov z usklajevanjem, posredo
vanjem, arbitražo oziroma razsodišči 
in sodišči združenega dela. Tu smo 
seveda tudi odvetniki kot nepogreš
ljiva strokovna pomoč delavcu.«

— Pravna služba in sindikat?
»Prav gotovo je res, da je v okviru 

ravnanja po zakonu o združenem delu 
posebej poudarjena vloga sindikalne 
organizacije, kadar govorimo o var
stvu delavčevih pravic. Nikakor torej 
ni naključje, da je naša odvetniška 
pisarna v Domu sindikatov in ne 
morda kje drugje, saj sta združevanje 
v sindikalni organizaciji in varstvo 
pravic dva neločljivo povezana ■ 
pojma.

V zakonu o združenem delu je 
dosledno uveljavljeno načelo sindi
kalnega varstya, tako individualnega 
kot kolektivnega. Posebej je urejena 
vloga sindikata v disciplinskem po
stopku, tako da lahko celo rečemo, da 
gre za kršitev pravic delavca, če sindi
kat ni sodeloval v disciplinskem po
stopku. Podobnih primerov bi lahko 
našteli še več. Kot zanimiva novost je 
vsekakor dolžnost sindikata,'da za
stopa delavca v postopku pred disci
plinsko komisijo, potem njegova 
vloga pri uresničevanju nalog in dela . 
samoupravne delavske kontrole in še 
kaj.

Že precej časa pred sprejetjem 
zakona o združenem delu so slovenski 
sindikati spoznali, da morajo imeti 
svojo službo pravne pomoči. Ne samo 
pri republiškem svetu, temveč jio 
možnosti tudi pri medobčinskih in 
občinskih sindikalnih svetih. Ker pa je 
primanjkovalo pravnikov, je največ
krat prišlo do tega, da so v »sindikal
ni« pravni pomoči delali predvsem 
honorarci, ki niso mogli biti dovolj 
učinkoviti. Prav primer službe pravne 
pomoči pri RS ZSS, kaže, kako je 
možno zagotoviti popolno in pri
merno strokovno pravno varstvo 
delavcev v združenem delu. Ta služba 
deluje že od 1960. leta, v sedanji 
organiziranosti pa od 1965. leta. V 
poprečju delajo v njej štirje odvetniki 
in strokovni sodelavec s področja 
socialnega prava.«

— Ali bi lahko rekli, da se pri vas 
leto ne razlikuje od leta, ali pa se 
morda vrste čakajočih pred vašimi 
vrati podaljšujejo?

»Na kratko bi lahko odgovoril s 
pomočjo tabele za zadnjih šest let.

Ustni Zasto
Leto * nasveti panja
1971 4975 536
1972 5108 714
1973 5464 747
1974 5893 710
1975 6211 800
1976 6751 828

Primerjava po letih kaže na pove
čevanje števila delavcev, ki prihajajo 
k nam. Opozarja pa še na nekaj, da 
namreč velika večina prihaja predv
sem po nasvet ali napotilo, kako naj bi 
ravnali v prihodnje, ali če se hočejo 
prepričati, kako je z zakonitostjo 
odločitev njihovih samoupravnih 
organov. Zastopanj je bistveno manj. 
V poprečju pride po eno zastopanje 
na osem delavcev, ki pri nas iščejo 
pravno pomoč.«

— Sodeč po vaši praksi — kje 
delavca čevelj najbolj žuli?

»Največ nasvetov in prevzetih 
zadev je pri uveljavljanju pravic de
lavcev do osebnega dohodka ali do 
drugih denarnih zahtevkov. Po šte
vilčnosti slede zadeve prenehanja 
lastnosti delavca v združenem delu in 
nato razporeditve delavca z enega na 
drugo delovno mesto.«

— Denar?
»Razumljivo je, da so najštevilnejši 

spori zaradi uveljavitve denarnih 
zahtev delavcev. Zadevajo prikrajša
nje delavca pri določitvi višine oseb
nega dohodka, potem pravice, ki mu 
jih daje sindikalna lista in so nato 
sprejete v samoupravne sporazume o 
delitvi dohodkov in osebnega dohod
ka, v pravice do delitve osebnega 
dohodka po obračunih (tu so pogosto 
prikrajšani delavci, ki jim je že prene
hala lastnost delavca v združenem 
delu) in razlikovanje pri določitvi 
osebnega dohodka pri delavcih, ki 
imajo različno stopnjo izobrazbe in 
podobno.

Sorazmerno veliko sporov je tudi 
pri razporeditvah na drugo delovno 
mesto in pri prenehanju lastnosti 
delavca.«

— Ali »čutite« delovanje sodišč 
združenega dela?

»Precej! Ugotavljamo bistvene 
spremembe, ki so prav gotovo v korist 
pravnega varstva delavcev. Reševanje 
zadev je hitrejše, čeprav še ni docela 
zadovoljivo, število začasnih odredb 
je mnogo višje, organizacije združe
nega dela vlagajo na izrečene odločbe 
prvostopnih sodišč združenega dela 
manj pritožb, kot so jih vlagale prej... 
Skoraj ne srečujemo primerov, da bi 
bilo treba sodne odločbe uveljavljati z 
izvršb*— razen pri denarnih zahtev
kih.«

— Bi lahko o delavcih, ki pridejo k 
vam, rekli, da »se spoznajo« ali pa, da 
so premalo informirani?

»Informiranost? Rakova rana! 
Predvsem pravnike, ki delajo v orga
nizacijah združenega dela, bi radi 
opozorili, da so delavci, ki*pri nas iš
čejo pravno pomoč, neverjetno slabo 
informirani. Prenekateri delavec 
sploh ne ve, da obstajajo samoupravni 
sporazumi v organizacijah združe
nega dela. Še manj vedo, o čem ti 
sporazumi sploh govore. Skoraj nihče 
ne prinese s seboj samoupravnega 
sporazuma.

To velja še posebe j za delavce, ki 
so prišli k nam na delo iz drugih repu
blik.

Ko te delavce napotimo, da prine
sejo ustrezni samoupravni sporazum, 
največkrat zatrjujejo, da ga ne mo
rejo dobiti. Njihove trditve so kar 
prevečkrat resnične, saj smo že opazi
li, da nekatere delovne organizacije 
— še posebej velja ta ugotovitev za 
manjše — celo na sodišču pri razreše
vanju sporov niso mogle predložiti na 
vpogled samoupravnih sporazumov. 

-Potem slišimo izgovor: »Imamo ga, 
vendar le en izvod, ki ga potrebujemo 
v kadrovski službi!« Vsak komentar 
je pač odveč...

• Vsekakor bi se veljalo zamisliti tudi 
nad podatkom, da veliko delavcev — 
govorim pač o tistih, ki prihajajo s 
pritožbami k’ nam — ne ve, da se 
morajo s prošnjo ali pritožbo obrniti 
naJPreJ na svoje samoupravne orga
ne. Največkrat se jim zdi, da je dovolj, 
če se »pogovore« s svojim predpo
stavljenim delavcem, varstvo njihovih 
pravic je pa — učinkovito varstvo 
namreč — možno le zunaj njihove 
organizacije združenega dela.«

L TRATNIK



osnovnih organizacij

novice iz organizacij
KK GORNJA RADGONA

Soglasje 
k odstopoma

Na razširjeni seji konference 
ZK Kmetijskega kombinata 
Gornja Radgona, ki so se je ude
ležili tudi predstavniki konferen
ce osnovnih organizacij sindikata, 
sb pred dnevi obravnavali seda
nje slabe razmere v tej delovni 
organizaciji, do katerih je prišlo 
zaradi poslovne izgube in števil
nih nepravilnosti, ki jih je odkrila 
samoupravna delavska kontrola. 
Po mnenju udeležencev je 
delavska kontrola v kombinatu 
dobro opravila svoje delo, čeprav 
je njena vloga prej povsem izgu
bila svoj vpliv.

Na sejo so povabili tudi dipl. 
inž. agronomije Milka Kranjca, 
glavnega direktorja kombinata, 
ki se vabilu ni odzval, pač pa je 
poslal pismeno obrazložitev, v 
kateri temeljito in dokaj samo
kritično pojasnjuje svoj, vse prej 
kot lahek položaj v delovni orga
nizaciji. V pismu pravi, da so v 
kombinatu v minulih letih, ko je 
prevzel vodilno delovno mesto v

času največjih težav, gospodarili 
dobro. Do problemov in zapletov 
pa je po njegovem mnenju prišlo 
v zadnjem času. Vendar je pre
pričan, da za to ni toliko kriv, kot 
so ugotavljali pri urejanju notra
njih nesoglasij po dogodkih v 
TOZD Radgonske gorice KK 
Gornja Radgona. Hkrati je inž. 
Kranjc obvestil konferenco ZK, 
sindikat in druge družbenopoli
tične organizacije v kombinatu, 
da je sredi maja zaprosil centralni 
delavski svet, naj ga razreši dolž
nosti glavnega direktorja in vseh 
drugih funkcij, ki so povezane z 
njegovim položajem v delovni 
organizaciji. Sporočil je še, da 
zapušča kolektiv radgonskega 
kombinata.

Na konferenci ZK KK Gornja 
Radgona je odstopil tudi direk
tor TOZD Kmetijstvo dipl. inž. 
agronomije Dragan Bosnič, ki pa 
ne namerava zapustiti delovne 
orga nizacije. Konferenca ZK je 
soglašala z odstopoma obeh vo
dilnih delavcev v kombinatu.

JELOVICA, ŠKOFJA LOKA

Letovanje delavcev
Sindikalna organizacija Jelo

vice zadnja leta skrbi za letovanje 
svojih delavcev. Vsako leto pre
življa letni oddih v počitniškem 
domu v Puli več kot četrtina za
poslenih.

Jelovica ima dobro organizi
rano tudi letovanje zdravstveno 
ogroženih delavcev: po priporo
čilu zdravstvene službe v delovni 
organizaciji vsako leto preživlja 
nekaj dni ob morju več kot 50 
zaposlenih. Jelovica, ki je članica

sestavljene organizacije združe
nega dela Gozdnega in lesnega 
gospodarstva Gorenjske, si sku
paj z drugimi kolektivi prizadeva, 
da bi čimbolje uredila letovanje 
vseh zaposlenih v sestavljeni 
organizaciji. Tako bi lahko po
skrbeli za še več izmenjav med 
kolektivi, upoštevali pa bi tudi 
številne želje, ki so jih v nedavni 
anketi o organizaciji letovanj 
izrekli delavci SOZD Gorenj
skega gozdnega in lesnega go
spodarstva.

ŽELEZARNA JESENICE

Nagrade novatorjem
Poleg vsakokratnih odškodnin 

in rent v višini 2 odstotkov za 
ustvarjene prihranke, vsako leto 
razpišejo v Železarni Jesenice še 
posebno Lambert-Pantzovo 
nagrado za življenjsko delo in 
posebne dosežke v metalurgiji ter 
nagrado Novator dela za inovaci
jo, ki je v minulem letu pomagala 
doseči najvišje prihranke in kori
sti. Nagrado Novator leta so prvič 
podelili leta 1975. Njen namen je 
spodbujati vse člane delovnega 
kolektiva železarne k uvajanju

inovacij v proizvodne postopke 
temeljnih organizacij. Nagrada 
dosega štiri poprečne mesečne 
osebne dohodke zaposlenega v 
železarni v minulem letu.

Na pobudo sindikalne organi
zacije bo tudi letos oddelek za 
zaščito industrijske lastnine v 
železarni razpisal natečaj za 
Lambert-Pantzovo nagrado in 
nagrado Novator leta, ki ju bodo 
podelili ob jeseniškem občin
skem prazniku 1. avgusta ali pa 
za dan republike.
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Marjan Jenko je že skoraj tri leta 
predsednik konference osnovnih 
sindikalnih organizacij v kranj skem 
Merkurju, Jože Poljak pa je star sin
dikalni aktivist in direktor splošnega 
sektorja v podjetju

In sta mi pripovedovala.
Jože Poljak.
»Spremembe v razvoju naše 

družbe v zadnjih nekaj letih, predv
sem pa jasno začrtana smer nepo
srednega delavskega samoupravlja
nja —- vse to je vtkano tudi v delo in 
življenje Merkurja. LTstavni amand
maji, zlasti pa nova ustava in ne
davno sprejeti zakon o združenem 
delu, ki naj bi na področju upravlja
nja ter pri ustvarjanju in delitvi 
dohodka zagotovil delavsko veljavo, 
terjajo neposredno odločanje delav
cev. To je narekovalo tudi naši de
lovni organizaciji, da se ustrezno 
organizira in zagotovi, da bodo 
samoupravljavci v njej lahko uresni
čevali svoje pravice in dolžnosti.« 
KO SO LJUDJE ZAČELI RA
ZMIŠLJATI O SVOJI SAMOU
PRAVNI VELJAVI...

V takih razmerah se je tudi njihov 
sindikat vedno bolj uveljavljal kot 
organizacija delavcev.

Marjan Jenko:
»Takoj po razpravi o delavskih 

amandmajih in o novi ustavi smo 
ustanovili tri temeljne organizacije 
združenega dela in obenem obliko
vali sedem osnovnih organizacij sin
dikata. V vseh temeljnih organizaci
jah (v prodaji na drobno in na debe
lo, v trgovskih storitvah, v trgovini v 
Kranju in v skupnih službah) smo 
skušali zagotoviti kar največ samou
prave. More biti drži, da je naša 
sedanja sindikalna organizacija (ko 
imamo sedem podružnic) zametek 
bodoče samoupravne organiziranosti 
podjetja.«

Ustanovili so tudi 35 sindikalnih 
skupin, ki so hkrati tudi samou- 
pravne in doslej, kot so mi pripove
dovali delavci v kranjski trgovini, še 
ne delajo tako, kot so si sprva zami
slili, kar pomeni, da še niso zaživele 
kot samoupravne enote.

V teh skupinah sklicujejo vsak 
mesec nekakšne informativne se
stanke, na katerih poslovodje in 
drugi vodilni ljudje govore delavcem

o poslovnih uspehih in težavah, o 
novih nalogah. Tamkaj pa se ne 
dogovarjajo o stališčih, ki bi jih nji
hovi delegati v delavskih svetih 
morali uveljavljati na sestankih 
samoupravnih vodstev. O teh stališ
čih se, vsaj doslej, pogovarjajo samo 
na delegatskih sestankih. In prav 
zato so na nedavni seji predsedstva 
konference osnovnih sindikalnih 
organizacij sklenili, da bodo po
drobno ocenili dejavnost sindikalnih 
skupin, hkrati pa so tudi zadolžili 
posamezne člane, da bodo tem sku
pinam pomagali pri uveljavljanju 
njihove samoupravne veljave.

Drži pa tudi, da v Merkurju sode
luje v sindikatu kakih 90 delegatov, v 
drugih družbenopolitičnih in samou
pravnih organih pa še kakih 80. Vsi 
seveda niso enako prizadevni, so pa v 
podjetju zagotovili možnost šolanja 
slehernemu delavcu in vsakemu 
samoupravljavcu, ki se želi stro
kovno in politično izobraževati.

pridobili za delo v naših vrstah. In 
vendar nas je še vedno samo štiride
set. Na sestankih se dogovarjamo 
predvsem o tem, kaj bomo povedali 
delavskemu svetu, kako bomo sku
šali v imenu delavcev zagovarjati 
svoja stališča, medtem ko v delavski 
bazi, torej med ljudmi, kjer bi morali 
komunisti delovati, ni dovolj čutiti 
naše dejavnosti.

SAMO TEDAJ, KO VEŠ.ZA KAJ 
GRE, LAHKO UVELJAVIŠ 
SVOJO SAMOUPRAVNO
DOLŽNOST

Jože Poljak:
»Kakih 850 nas je, v osnovni orga

nizaciji Zveze komunistov pa imamo 
le nekaj več kot 40 članov. Vemo, da 
nas je premalo in že marsikdaj smo v 
zadnjem času govorili, kaj vse bomo 
storili, da bi dobili nove, mlade ljudi 
v Zvezo komunistov. Posamezniki 
smo se celo zadolžili, da jih bomo

POGUM IN ZNANJE
Lansko jesen so v Merkurju praz

novali 80-letnico podjetja. Toliko let 
je namreč minilo od takrat, ko je 
celjski kapitalist Majdič odprl v 
Kranju podružnico svoje trgovine z 
železnino.

Pred dobrimi tridesetimi leti, v 
začetku decembra 1945, je ta trgo
vina postala naša. Takrat je v Mer
kurju delalo trideset ljudi.

V tistih dneh so nekateri trgovci 
napo vedali, da delavci ne bodo znali 
gospodariti. In res so bile težave 
ogromne. Takrat sem jih obiskal 
večkrat. Spominjam se, kako skro
mni so bili njihovi začetki in v kako 
težavnih razmerah so delali. V neo
grevanih in neurejenih prostorih, v 
provizoričnih in slabo urejenih skla
diščih in prodajalnah. Zdaj je delo 
lažje. Skladišča in prodajalne so 
ogrevane in dokazali so, da znajo 
gospodariti.

V minulih tridesetih letih so kljub 
težavam, s katerimi se je ubadala vsa 
naša trgovina, postali doma in v tujini 
ugledna trgovska organizacija.

delavcev pa se je vselilo v družbena
stanovanja. Socialno ogroženint s0

bi nekaj več delavskega pogutna i*1

NOVE NALOGE
Hkrati s krepitvijo samouprave 

skušajo na novo urediti delitev oseb
nih dohodkov, in sicer tako, da hi 
boljše delo delavca tudi bolje nagra
dili. Enako velja tudi za tisti d®' 
osebnega dohodka, ki je odvisen od 
uspeha podjetja, prodajalne ali i 
temeljne organizacije; ta del za- ,| 
služka je zdaj namreč tako majhen, 
da le rahlo spodbuja k boljšemu | 
gospodarjenju.

In govorili so tudi o izobraževanju.
Številni njihovi delavci obiskujejo 

partijske, samoupravne in sindikalne 
šole, tečaje in seminarje. Na višjih, 
visokih, srednjih, poslovodskih in - 
trgovskih šolah študira več kot 60 ^
delavcev Merkurja, dvajsetim lju- ( 
dem pa dajejo štipendije. j,

Stanovanjskih problemov sko- , 
rajda nimajo.

V minulih šestih letih so 306 pro- [ 
silcem odobrili 7 milijonov dinarjev 1 
posojil za gradnjo stanovanj, 42

!>
kupili ozimnico, imajo 15 avtomobil- ^ 
skih prikolic, v katerih letujejo člani
kolektiva, dokaj dobro so uredili 
športno in kulturno dejavnost. <

»Doslej nam v sindikatu še nikoh Jd 
ni manjkalo denarja za naše delo,« je
dejal Marjan Jenko, »potrebovali pa j-

- ?samoupravnega znanja, da bi vse na- ^ 
loge, ki jih terjata od nas nova usta- j 
nova in zakon o združenem delu, tuffl ^ 
uresničili.« JANEZ VOLJ L

NAŠE
IZKUŠNJE

»Šele zdaj, ko smo se dobro samoupravno organizirali, vemo, 
kako nujno potrebujemo sindikat«

Pripoveduje Marija Tominšek, sekretarka izvršnega odbora 
osnovne sindikalne organizacije v Komunalnem obrtnem podjetju 
Zagorje ob Savi, kjer dela kakih osemdeset ljudi.

»Ko sem pred petimi leti prišla v podjetje, je bil sindikat ne
kakšno peto kolo v naši organizaciji združenega dela; člani so se 
sestajali predvsem na občnih zborih, na seje izvršnega odbora sin
dikalne podružnice pa so hodili trije ali štirje, ki so tamkaj spreje
mali stališča sindikata in zadolževali predsednika, da jih je posre
doval delavskemu svetu ali upravi podjetja; med delavci pa sindi
kata ni bilo.

Pred tremi leti so me na občnem zboru izvolili za sekretarko 
izvršnega odbora.

Zdaj sodeluje pri nas — v sindikatu, samoupravi in drugih druž
benopolitičnih organizacijah — dobra tretjina vseh zaposlenih.«

Seveda to ni samo zasluga Marije Tominškove, nekdanje briga
dirke na Pesnici in na progi Doboj—Banja luka, vendar je prav 
ona prispevala marsikaj k temu, da se je sindikat v tem podjetju 
družbeno uveljavil.

»Skušali smo se organizirati tako, da bi o vseh pomembnih zade
vah v delovni organizaciji razpravljali skupaj. Smo majhno podjet
je, ne moremo imeti svojega glasila; za informacije lahko poskr
bimo le na sestankih, na kratkih delovnih dogovorih po delovnem 
času. Ustanovili smo sedem enot; to so samoupravne in sindikalne 
skupine. V njih volimo delegate za izvršni odbor sindikata in de
lavski svet podjetja, člane delavske kontrole in odbora za medse
bojna delovna razmerja, delegate za občinsko skupščino in skupš
čine samoupravnih interesnih skupnosti. Seveda pa smo morali v 
minulih letih ustvariti možnost, da naši ljudje lahko opravljajo 
delegatske funkcije. In prav zato smo potrebovali sindikat. Nekdo 
je pač moral spodbujati razpravo o vseh problemih, ki zadevajo 
naše delo, naše ustvarjanje dohodka in naš odnos do občine; mo
rali smo se organizirati tako, da delegat na sejah nastopa s stališči, 
ki so jih sprejeli delavci in jih učinkovito zagovarja.«

Najprej so se dodobra pogovorili, kaj zahtevata od njih nova 
ustava in zakon o združenem delu.

»Ko smo doumeli, za kaj gre, smo postali aktivisti. Pri nas nihče 
nikoli ne ukazuje. Vsak dan se ob delu dogovarjamo, kaj bomo

l

morali še storiti, da bi se uveljavila naša samouprava, preuvsem da 
bi se delavci bolje očutili. Sestajamo se tudi po delu in le redko se 
primeri, da kdo ne pride na sestanek.«

Pa mi je Marija govorila o »tretji revoluciji«.
»Prvo so naši očetje izbojevali s puško v roki. Drueo smo uvelja

vili z nacionalizacijo in agrarno reformo. Tretja pa je samouprav
na. V tej bitki, ki smo jo začeli 1950. leta in v kateri smo doživljali 
plime in oseke, poraze in zmage, zdaj zmagujemo. In sindikat nam 
pomeni možnost, da se samoupravno kar najbolj uveljavljamo.«

V Komunalnem obrtnem podjetju so vsi delavci člani sindikata 
in stališča, o katerih se dogovorijo na sestankih, res uveljavljajo na 
sejah delavskega sveta, v skupščinah interesnih skupnosti in v 
občini.

»Torej tudi pri nas skušamo najti novo vsebino dela in lahko 
rečem, da smo jo že našli. O vsem se dogovarjamo na sestankih 
delavcev in v našem podjetju ni ničesar, kar bi bilo stvar te ali one 
vodilne strukture. Tako imenovana sindikalna stališča so postala 
last vseh zaposlenih, in vsaka akcija, ki se je lotimo, je za nas tudi 
nekakšen seminar; nenehno se učimo ob delu.«
JANEZ VOLJČ
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Izvirna
proslava

Izšla je izredna številka Gipos- 
| Jovega Vestnika, časopisa zdru- 
j Ženih gradbenih podjetij. Njen 
vsebinski skupni imenovalec sp 

! letošnji pomembni jubileji 
tovariša Tita in zveze komuni- 

: stov. Nič izjemnega, bi rekli, če 
ne bi bili v tem časniku objavljeni 

’ najboljši prispevki, ki jih je dal 
prvi nagradni literarni natečaj,

! razpisan v letošnji prvi številki 
Cestnika. Prav to, da je izredna 
Številka Vestnika bila porojena iz 
lastnega delovnega okolja, da so 

I jo oblikovali s svojimi prispevki 
neposredni proizvajalci, organi- 
*atorji in strokovnjaki iz Celja, 
Novega mesta, Krškega in Ljub
ljane, daje proslavi letošnjih jubi- 
Injev v Gipossovem Vestniku 
Prav poseben čar domačnosti, 
Zanimivosti, prepričljivosti in 
“ralnosti.

Predsednik ocenjevalne komi- 
s'je in hkrati glavni in odgovorni 
nrednik Vestnika Dušan Lajovic 
ie ob rob izredni številki zapisal, 
da sedem izbranih prispevkov za 
natečaj ni slaba bera, saj v prete
klosti za vse številke Vestnika 
skupaj niso prejeli toliko član- 
kov, pesmi, intervjujev in pripo- 
Vedi. Prispevki, ki so jih dobili na 
natečaj, so bili zelo raznoliki po 
zvrsteh, zato bi vsaka medse- 
nojna primerjava bila nasilna. 
Nagrajene prispevke so lahko 
razvrstili le po zanimivosti in 
njihovi vsebinski in oblikovni
vrednosti.

I Pn/o nagrado (doprsni kipec 
(maršala Tita in 1000 din) je pre- 
PD^ro Novak, urednik glasila 
. P Tehnika za zapis »Sredi pušk 
m bajonetov«. V njem se preple- 
aJ° odlomki Novakovega pogo- 

,y°.ra z znanim revolucionarjem 
MHanom Apihom z odlomki iz 
Apihove knjige pa tudi z Nova- 

ovim razmišljanjem o času in 
f .ju, v katerem je nastala 

s ovita »Bilečanka« in se obliko- 
ala revolucionarna zavest pred

vojnih komunistov. Poseben čar 
zanimivosti in bralnosti pa daje 

Temu prispevku tudi tisti del 
| P°8°yora z Apihom, ki brez cvet- 

lcenja poseže v današnji čas in 
j vrednote, ki jim mora ostati zvest 
pravi revolucionar.

Drugo nagrado je prejel Rudi 
j ° '^ 'Z SGP Pionir Novo mesto 

a ve himnično-lirični pesmi o 
'tu tretjo nagrado pa glavni 
irektor GIP Obnova inž. Ivan 

Tiojs za »Moja doživetja«, ne
kakšne reminiscence na lastno 
revolucionarno prebujanje in 
dozorevanje v času političnih
nih le°S,i Zadnjih petih PredvoJ-
nr,^°Se^na Pr'znanja za svoje 
(Prispevke so prejeli še Goran 
Rovan, SGP Pionir - TOZD 
i, 's 0, za pesem »Na zelenem 

1 »T^ni^U<<’ '*aro Novak za zapis 
1 'Vrl.0- ,med delavci«, Franc 
■ i njak, GIP Ingrad — Celje za 
i Pnpoved »Kot da je bilo včeraj« 
i Le Jordje Gluvič iz delovne 

PKupnost1 skupnih služb SOZD 
; AJF Giposs za prispevek »Poz- 

! frav\tvorcu revolucije«.
L j1 ^Prispevki so objavljeni v 

i izredni številki Vestnika in ured- 
1 nf V°- -*e z natečajem pripravilo 
. prav izvirno proslavo letošnjih 
- a™eJev med slovenskimi grad- 
i i ' S. G.
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V zadnjih tednih teče v organih slovenskih klubov samoupravljavcev 
akcija za sprejem samoupravnega sporazuma o ustanovitvi skupnosti 
klubov samoupravljavcev Slovenije. Predlog samoupravnega spora
zuma je sprejelo in potrdilo nedavno prvo srečanje delegatov klubov 
samoupravljavcev iz vse Slovenije v Velenju.

PRED USTANOVITVIJO SKUPNOSTI KLUBOV SAMOUPRAVLJAVCEV 
SLOVENIJE

Združevanje interesov
Samoupravni sporazum o ustanovitvi skupnosti samoupravljavcev Slo
venije bo začel veljati, ko ga bo podpisalo najmanj 20 klubov samo
upravljavcev — Skupnost klubov samoupravljavcev Slovenije se bo 
vključila v Skupnost klubov samoupravljavcev Jugoslavije

varjanja med klubi o zadovolje
vanju skupnih potreb in intere
sov, skrb za pomoč in svetovanje 
organom klubov, dajanje pobud 
za ustanavljanje novih klubov 
samoupravljavcev in za izboljša
nje organiziranosti obstoječih 
klubov ter tudi organiziranje 
pretoka informacij med klubi ter 
med njimi in drugimi družbenimi 
dejavniki.

Naloge skupnosti klubov 
samoupravljavcev Slovenije 
opravljajo organi skupnosti, in 
sicer skupščina skupnosti, izvršni 
odbor skupnosti, odbor samou
pravnega nadzora in predsednik 
izvršnega odbora skupnosti.

V skupščino skupnosti voli 
vsak klub samoupravljavcev po 
enega delegata, v delu skupščine 
pa enakopravno sodelujejo tudi 
delegati republiške konference 
SZDL, centralnega komiteja 
ZKS, republiškega sveta ZSS, 
republiške konference ZSMS, 
Zveze delavskih univerz Slove
nije in Gospodarske zbornice 
Slovenije. Skupščina, ki se se
stane najmanj enkrat na leto, 
med drugim sprejema stališča in 
priporočila o važnejših vpraša
njih položaja in delovanja klu
bov samoupravljavcev ter o 
sodelovanju med njimi in z dru
gimi družbenimi dejavniki.

Člani skupnosti bodo uveljav
ljali samoupravni nadzor v po
sebnem odboru samoupravnega 
nadzora, ki ga izvoli skupščina, 
njegova naloga pa je, da nadzo
ruje uresničevanje smernic in 
programa dela skupščine ter 
uresničevanje sklepov skupščine 
in drugih nalog.

Skupnost klubov samouprav
ljavcev Slovenije sodeluje in 
usklajuje delo z drugimi organi
zacijami in skupnostmi v repu
bliki, katerih cilji in naloge so 
povezani s cilji in nalogami 
skupnosti in njihovimi člani. 
Vključuje pa se v Skupnost 
klubov samoupravljavcev Jugo
slavije.

Opravljanje strokovnih in 
administrativnih del za organe 
skupnosti bo zagotovil republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije.

Samoupravni sporazum o 
ustanovitvi skupnosti klubov 
samoupravljavcev Slovenije pa 
bo začel veljati, ko ga bo podpi
salo najmanj 20 klubov samou
pravljavcev.

P. O.

Klubi samoupravljavcev, ki so 
jih v Socialistični republiki Slo
veniji ustanovili delovni ljudje, 
združeni v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela, 
krajevnih skupnostih, družbe
nopolitičnih organizacijah, ob
činskih izobraževalnih skupno
stih in delavskih univerzah, u- 
stanavljajo skupnost klubov 
samoupravljavcev Slovenije kot 
posebno obliko samoupravne 
skupnosti, ki bo združevala 
skupne interese podpisnikov 
samoupravnega sporazuma.

V skupnosti bodo klubi sa
moupravljavcev združevali svoja 
prizadevanja, da bi učinkoviteje, 
uspešneje in smotrneje delovali 
za uveljavljanje in razvijanje 
samoupravnih socialističnih od
nosov ter samoupravne sociali
stične prakse. Spodbujali in 
pospeševali bodo delovanje 
klubov samoupravljavcev, hkrati 
pa krepili vpliv samoupravljav
cev na smeri, programe in učin
kovitosti družbenopolitičnega 
usposabljanja in vzgoje samou
pravljavcev v skladu z njihovimi 
potrebami in nalogami pri ure
sničevanju ustave in zakona o 
združenem delu. Nadalje bodo 
dajali pobude za napredek pogo
jev in organiziranosti družbeno

političnega izobraževanja in 
vzgoje samoupravljavcev, po
speševali bodo posodabljanje, 
kakovost, uspešnost in racional
nost informiranja samouprav
ljavcev za uveljavljanje njihovih 
pravic in odgovornosti. Omogo
čali bodo neposrednejši odnos 
družbenopolitičnih pobud druž
benopolitičnih organizacij za 
napredek samoupravnih odno
sov in vzgoje samoupravljavcev. 
Sodelovali bodo tudi z organiza
cijami, skupnostmi in organi, ki 
se v republiki ukvarjajo z usm- 
merjanjem, pospeševanjem, 
programiranjem in organizira
njem družbenopolitične vzgoje, 
izobraževanja in usposabljanja 
za samoupravljanje.

Temeljne naloge skupnosti pa 
so: skrb za uveljavljanje in na
predek klubov samoupravljav
cev z organizirano medsebojno 
izmenjavo izkušenj, prenašanje 
pobude klubov na družbenopoli
tične organizacije in le-teh na 
klube, sodelovanje v delu koor
dinacijskega odbora za družbeno 
izobraževanje pri republiški 
konferenci SZDL Slovenije, 
organiziranje skupnih akcij 
klubov na medobčinski in repu
bliški ravni, organiziranje dogo-

Celje kot vsakoletni gostitelj Festivala mladinskih pevskih 
zborov je lahko ponosno na to manifestacijo, na kateri se vsako 
leto zbere nekaj tisoč mladih pevcev, najboljših predstavnikov 
mladinskega zborovskega petja v Sloveniji, Jugoslaviji in v tujih 
deželah, ki se udeleže te tudi mednarodne glasbene manifesta
cije. (Foto: Bogo Čerin)

V času tradicionalnih luških dni je bila v Osnovni šoli Gradišče odprta 
razstava dokumentov in fotografij, prikazovali pa so tudi filme o ra
zvoju koprske luke. Kolektiv Luke ima namreč patronat nad to šolo in 
v času razstave so se srečale tudi delegacije kolektiva Luke Koper, 
osnovne šole in krajevne skupnosti Gračišče. Pogovarjali so se o 
uspešnem nadaljnjem sodelovanju.

ZORAN VLAJIČ

Praznik mladinske 
zborovske pesmi

Celje je za nekaj dni ponovno 
zaživelo z mladimi pevci iz vse 
Jugoslavije in tujine. Mladost in 
pesem sta preplavila ulice. Stekel 
je dvanajsti mladinski pevski fe
stival, največja tovrstna glasbena 
prireditev na naših tleh. V mesto 
ob Savinji se je zgrnilo kakih 
3500 mladih pevcev, ki so v 
plemenitem tekmovanju na odru 
celjskega Narodnega doma 
pomerili svoje pevske moči.

Festival se je začel prejšnji 
četrtek s slovesno otvoritvijo, še 
posebej slovesno v letu, ko mladi 
s pesmijo iz vsega srca čestitajo 
tovarišu Titu za njegov 85. rojstni 
dan. Petkov večer so namenili 
zveznemu tekmovanju mladin
skih predmutacijskih zborov, 
dekliških zborov in mešanih 
mladinskih zborov, v soboto pa je 
bilo mednarodno tekmovanje, v 
katerem je nastopilo deset tujih 
in trije jugoslova nski zbori.

Nedeljski množični koncert z 
blizu tisoč pevci so organizatorji 
imenovali mednarodno srečanje 
pojoče mladine. Še isti večer so v 
Narodnem domu pripravili 
mednarodni zaključni koncert, ki 
mu je sledila razglasitev izida

zveznega in mednarodnega 
tekmovanja ter podelitev festi
valskih odličij, diplom in nagrad.

Hkrati s tekmovalnim delom so 
v Celjujn po Sloveniji pripravili 
še več prireditev. Zbori so s pe
smijo na ustih obiskali posa
mezne celjske delovne organiza
cije in krajevne skupnosti, po 
Sloveniji pa od 29. IV. do L ma
ja priredili skupaj 25 mednarod
nih koncertov. V avli Slovenskega 
ljudskega gledališča v Celju je 
bila v času festivalov odprta raz
stava sodobne glasbene literature 
in učbenikov za glasbeni pouk, v 
soboto pa je v celjskem pionir
skem domu stekel simpozij glas
benih pedagogov in zborovodij, 
kjer so se pogovarjali o sodobni 
ustvarjalnosti za mladinske pev
ske zbore.

Kot doslej so prirediteljem tudi 
letos priskočile na pomoč de
lovne organizacije, ki so prevzele 
pokroviteljstvo nad posameznimi 
zbori. Častni pokrovitelj nad 
celotno prireditvijo je bil tokrat 
Beno Zupančič, podpredsednik 
skupščine SR Slovenije.
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Zvezno tekmovanje:
SREBRNA PLAKETA: zbor gimnazije Koper (zborovodja Mirko 

Sloser)
Mednarodno tekmovanje predmutacijskih mladinskih zborov:

ZLATA PLAKETA IN DENARNA NAGRADA: zbor Maribor 
(zborovodja Branko Rajšter)

ZLATA PLAKETA IN DENARNA NAGRADA: zbor »Dositej 
Obradovič« iz Niša (zborovodja Milorad Veljkovič)

SREBRNA PLAKETA: zbor iz madžarskega Szegeda 
Mednarodno tekmovanje dekliških zborov:

ZLATA PLAKETA: zbor iz Litve
ZLATA PLAKETA: zbor pedagoške šole iz Karlovih Varov 
SREBRNA PLAKETA: zbor iz Finske 

Mednarodno tekmovanje mešanih zborov:
ZLATA PLAKETA: zbor meščanske šole iz Marktoberdorfa v ZR 

Nemčiji
SREBRNA PLAKETA: celjski gimnazijski zbor 
SREBRNA PLAKETA: zbor gimnazije iz Mihajlovgrada v Bolga

riji

Ko pesem postane 
življenjsko delo

Mladost se ne meri z leti, ne z glad
kimi potezami. Neugnani sivi lasje,K* - -- - - — . - --- j — 7

tople oči izza naočnikov, ki jih kaj 
i ltro zapolnijo solze. Odkrit, neposre- 
rln nasmeh. Drobno telo, jeklena 
i^0 Ja, zrasla iz predanosti in ljubezni. 
.j6 bolezen, ne vsakdanje skrbi in pre-

ke, ne leta, ki so prinesla tudi mnoga 
°caranja, mu ne morejo do živega. 

'las61*1’ ^asba’ ubrani zbor otroških 
— to so njegova, Vrežetova

*adost.

s,J0U*e Vreže, 71-letni mladenič, 
ihc* ^ ^ ke kamen za kamnom gradil 
'hest tldac**nske pesmi, zbral na enem 
h’ v Celju, ves pojoči otroški svet, 
9od • ’ki le Postavil temelje in še danes 
'ansk ®'avn' steber največje jugoslo- 
:vro e’ lahko bi rekli tudi največje 
^anlf5^6 rn'ad'nske zborovske pevske 
;lte„ estacije, mednarodnega mladin- 

a Pevskega festivala v Celju.

Na stotine, na tisoče mladih se vsaki 
dve leti zgrne v mesto ob Savinji. Na 
stotine, na tisoče trajnih prijateljskih 
vezi se splete med njimi, na des etine 
pesmi zveni iz mladih, ubranih grl. 
Pesem, prijateljstvo in ljubezen do 
glasbe, ljubezen do lepega, želja spre
jemati in dajati lepoto, so gesla festiva
la, ki je mnogo več kot le festival. To so 
tudi gesla, ki jih je v sam temelj svojega 
življenja vgradil naš sogovornik Jurce 
Vreže.

Kot najmlajši med sinovi se je rodil 
ubožnima staršema na majhni kmetiji 
blizu Šmarij pri Jelšah. Osem otrok je 
bilo pri hiši, osem lačnih ust. Na študij 
ne bi mogli niti pomisliti, če ne bi bilo 
dobrega strica Janeza, duhovnika in 
profesorja v Mariboru. Ta je pomagal 
mlademu, v glasbo zaljubljenemu 
Jurcu. Ko je fant razmišljal kam, je

odločila pesem, ki je zvenela izza oken 
mariborskega učiteljišča.

Postal je učitelj. Stric je spet priskočil 
na pomoč, tako da mu ni bilo treba na 
službovanje v oddaljene kraje. Svojo 
prvo učiteljsko službo je nastopil v 
Šoštanju na osnovni šoli. Rad se spomi
nja tistih let, prvega dne, ko je s pesmijo 
na ustih stopil v šolski razred. Nekaj

dni, tednov in že je imel ubran pevski 
zbor. Otroci so ga vzljubili. Med njimi 
in njim je glasba spletla globoke vezi, 
mnogo globlje od tistih, ki po navadi 
vežejo učitelje in učence. Ko so ga za 
nekaj časa morali premestiti na po
družnično šolo, so učenci pripravili na 
šolskem dvorišču pravcate demonstra
cije.

»Glasba, slovenska pesem je takrat 
pomenila še mnogo več,« se let pred 
drugo svetovno vojno spominja Jurce 
Vreže. »Z njeno pomočjo smo gojili 
napredno slovensko misel-.« Napred
ni, levo usmerjeni učitelj Vreže pa ni 
ostajal samo pri tem. Bil je vse: mentor, 
zborovodja, tudi režiser. Skriti pod 
odrom so učenci pod njegovim vod
stvom naštudirali celotnega Cankarje
vega Hlapca Jerneja in ga tudi odigrali 
ne glede na žandarje, ki so razbijali po 
zapahnjenih vratih.

Seveda oblasti Vrežetu niso prizane
sle. Po enoletnem odlogu je moral 
zapustiti Šoštanj. Premestili so ga na 
najslabšo slovensko šolo, v Pečice nad 
Brežicami. Od tu so ga, ko je izbruhnila 
vojna, pregnali v Avstrijo, kjer je vse 
do osvoboditve služil kot pomožni 
bančni delavec.

Takoj po vrnitvi v domovino je spet 
zvezal glasbene niti, spletene že v Šoš
tanju. Že takrat je zbral kakšnih štiristo 
mladih, vso pojočo mladino od Celja do 
Dravograda na dveh skupnih koncertih 
v Šoštanju in Žalcu. Kako davno je 
Vreže že zasadil prve korenine mladin
skega pevskega festivala. V Šoštanju je 
bil tudi predsednik društva slovenskih 
zborovodij, katerega člani so širili 
mladinsko zborovsko pesem severno 
od Save. Po vrnitvi se je najprej srečal s 
kolegi, zborovodji v Ljubljani, ko pa se 
je odselil v Celje, je takoj organiziral 
prvi seminar za zborovodje, seminar, ki 
se vsako leto ponavlja vse do današnjih 
dni in v katerem so sodelovali domala 
vsi, ki danes vzgajajo slovensko pesem.

Na tem prvem seminarju je Vreže 
svoje kolege navdušil še za nekaj dru
gega. Junija so v Celju pripravili prvi 
praznik mladinske pesmi, prvi mladin
ski pevski festival, ki se je nato pp de
setletnem premoru začel razraščati, se v 
šestdesetih letih razplamtel kot ogenj in 
se razvil v največjo jugoslovansko pri
reditev. Motor tega festivala, ki je tudi 
konec letošnjega maja zopet za nekaj 
dni spremenil Celje*v pojoče mesto, pa 
je še vedno on, Jurce Vreže.

Js
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SVET ZVEZE SINDIKATOV KOSOVA

Skupna naloga
Svet zveze sindikatov Kosova je na 

minuli seji razpravljal o nalogah te 
organizacije pri izvajanju zakona o 
združenem delu. Sejo je vodil pred
sednik Mustafa Pljakič, uvod v raz
pravo pa je imel sekretar Bajram 
Seljani. Seji sta prisostvovala tudi 
Šefčet Jašari, sekretar sveta ZSJ, in 
Ilijaz Kurteši, predsednik skupščine 
Sap Kosovo.

V uvodu in razpravi je bilo pou
darjeno, da mora biti temeljna orga

nizacija združenega dela temelj 
novih samoupravnih odnosov in 
oblik organiziranja v združenem 
delu. Dogovorili so se, da se mora 
sindikat zavzeti, da o dohodku, nje
govem združevanju in razporejanju 
odloča temeljna organizacija, kar 
zahteva tudi zakon. Tako bi razvili 
odgovornost vsakega posameznika 
za pridobivanje in delitev dohodka. 
V skupaj ustvarjeni dohodek vsak 
posameznik vnaša svoje delo in na

Kmalu izide nova brošura v naši zbirki

Knjižnica SINDIKATI št. 11 

mgr. dipl. oec. Gabrijel Sfiligoj:

Gospodarjenje 
iv združenem deiu

Avtor je posebej priredil tekst o osnovah gospodarjenja | 
organizacij združenega dela v materialni proizvodnji, ki ! 
ga bo uporabil center za družbeno izobraževanje RS ! 
ZSS in RK ZSMS kot gradivo za slušatelje političnih i 
tečajev in za druge izobraževalne potrebe. Kot temeljna i 
podlaga so avtorju služili: Ustava SFRJ in SRS, Zakon ! 
o združenem delu in njegova dela »Komercialno pošlo- | 
vanje« (iz I. 1973) in »Gospodarjenje v organizacijah i 
združenega dela« (iz I. 1975).

Knjiga je razdeljena na devet poglavij, v katerih avtor ! 
obravnava izhodišča o socialističnem samoupravno ! 
združenem delu in gospodarjenju v samoupravno zdru- i 
ženem delu; samoupravno organizacijo ekonomskega i 
subjekta; smotre in cilje TOZD kot ekonomskega sub- i 
jekta; najvažnejše naloge in aktivnosti samoupravnega i 
gospodarjenja; temeljne pojme o samoupravni poslovni I 
politiki; pojem in smisel tržne usmerjenosti TOZD; eko- j 
nomske uspehe poslovanja in stroške; temeljne pojme 
o poslovnem procesu in slednjič organizacijsko urejanje 
poslovanja v združenem delu.

NAROČILNICA
Nepreklicno naročam pri ČGP Delo — TOZD DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana ................... izvodov brošure knjižnica SINDIKATI
št. 11 G. Sfiligoja:

GOSPODARJENJE V ZDRUŽENEM DELU

Naročene izvode pošljite na naslov: ...........................................................

Poštna številka, kraj .......................................................................................

Datum: ..............................................
Čitljiv podpis naročnika:

(z žigom)

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu blaga.

I

podlagi njegove vrednosti sodeluje 
pri delitvi. Tako bo možno razliko
vati dobro delo od slabega in neza
služeno ne bo plačano.

Na seji v Prištini so tudi opozorili, 
da se morajo sindikati zavzemati za 
povezovanje in združevanje TOZD. 
Sindikati morajo biti nosilci akcije za 
sprejetje novih družbenih dogovorov 
in drugih'normativnih aktov. Nepo
sredne oblike odločanja delavcev — 
zbori in referendumi — se morajo 
konstituirati v skladu z zakonom. 
Delavske svete in druge samou
pravne organe v temeljnih delovnih 
in sestavljenih organizacijah združe
nega dela je tudi treba bolj uveljaviti, 
da bi lahko uspešno opravljali svoje 
naloge.

Razpravljale! so poudarili, da se v 
nekaterih organizacijah združenega 
dela upirajo samoupravnemu konsti
tuiranju združenega dela. To so na 
seji ostro grajali, obenem so opozo
rili na vrsto delovnih in sestavljenih 
organizacij, ki so se uspešno konsti
tuirale na podlagi določil zakona. To 
so: Agrokosovo, Obilic, Kosovodrvo 
in nekatere druge. Glede na to, da bo 
treba sprejeti več normativnih aktov, 
med njimi tudi tiste o določanju in 
razporejanju dohodka in delitvi 
osebnih dohodkov in da so za to 
določeni tudi roki, so člani sveta 
posebej poudarili pomen in nujnost 
vključevanja neposrednih proizva
jalcev v to delo.

V razpravi je sodeloval tudi Ilijaz 
Kurteši, ki je med drugim poudaril, 
da so naloge sindikatov'v temeljnih 
in sestavljenih organizacijah združe
nega dela jasne, le uresničevati jih je 
treba.

To bomo dosegli, če se bo vsaka 
akcija začela v bazi oziroma TOZD. 
Res je, da bomo pri tem naleteli na 
odpore in pomanjkljivosti, vendar 
bodo ti odpori in pomanjkljivosti 
odpravljeni hitreje, če bo vsaka 
temeljna organizacija imela delovni 
načrt, vsak posameznik pa bo vedel, 
kaj so njegove dolžnosti in naloge.

T. KADIČ
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Kako do pravice?
Izjemno malo je delavcev, ki se pri varstvu 

svojih pravic zatečejo k osnovni sindikalni 
organizaciji. Poti pravičnosti pogosto gredo 
mimo občinskih svetov zveze sindikatov in se po 
navadi končajo na sedežu kakega pokrajinske
ga, republiškega in zveznega organa ali organi
zacije.

Ko je neka večja skupina delavcev prišla v 
svet Zveze sindikatov Vojvodine, so jo sprejeli z 
vprašanjem: zakaj niste zaprosili za pomoč pri 
svoji osnovni sindikalni organizaciji?!

Njihov odgovor je vreden, da ga posebej 
poudarimo: Kako naj se obrnemo nanjo (ver
jetni so mislili na izvršni odbor osnovne sindi
kalne organizacije), ko pa je na strani tistih, 
zaradi katerih se pritožujemo.

To je gotovo eden izmed razlogov, da je pot 
do pravice lahko zelo dolga. To so ugotovili na 
seji komisije predsedstva sveta ZSJ za življenj
ske in delovne razmere. Ustava in zakon o zdru
ženem delu izhajata iz tega, da mora delavec 
svoje temeljne pravice uresničevati v TOZD. 
To je seveda logično, vendar žal, še zmeraj 
izjema in ne pravilo. Verjetno zaradi nezaupa
nja v lastno okolje mnogi delavci še vedno misli
jo, da bo pot do pravice toliko krajša, kolikor 
višji bo forum, na katerega se obrnejo.

desnici na ljubo je treba povedati, da 
osnovne sindikalne organizacije niso usposob
ljene za pravilno opravljanje zaščitne vloge, 
vodstvo sindikalne organizacije pa pogosto 
izhaja iz vrha delovne organizacije. Povsem 
jasno je, da se ne zavzemamo za nekakšen izola- 
cionizem, za umetno ločevanje sindikalnih akti
vistov od vodilnih ljudi v kolektivu, saj so tudi ti 
delavci v združenem delu, vendar zbuja dejstvo 
skrb, da se vodstva sindikalnih organizacij rada 
postavijo na stran vrhov v kolektivu.

Službe za varstvo samoupravnih pravic pa 
tudi drugih pravic delavcev na občinski ravni ne 
delujejo najbolje. Za primer naj navedemo, da 
imajo le štiri od 44 vojvodinskih občin referenta 
za vloge in pritožbe, izmed 44 občinskih komi
tejev ZK pa ima samo komite ZK v Novem 
Sadu referenta za to nalogo.

Zdaj ugotavljamo, da število vlog in pritožb 
nenehno narašča. To vsekakor lahko povežemo 
z ugodnim političnim ozračjem, ki spodbuja 
družbeno kritiko, vendar obenem s še zmeraj 
precej močnimi protisamoupravnimi silami, ki 
včasih zaidejo tako daleč, da zavračajo uresniči
tev sodnih odločitev v prid delavca.

Zato je vprašanje, kako priti do pravice, vse 
bolj aktualno.

M. V. R. JOVANOVIČ

ZVEZNI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI
JUGOSLAVIJE

Počasno prilagajanje
Čeprav je bilo vprašanje prilaga

janja delovnega časa v organizacijah 
družbenih dejavnosti na dnevnem 
redu vseh republiških, pokrajinskih 
pa tudi občinskih vodstev, v nekate
rih delovnih okoljih pa je bilo de
ležno velike pozornosti, lahko našte
jemo le nekaj mest, kjer so v tem 
pogledu res storili nekaj: to so Celje, 
Maribor, Ljubljana, Sarajevo, Novi 
Sad, Subotica, Bačka Topola, Štip in

KAKO MERITI OD
Komisija predsedstva sveta ZSJ za dohodek in samoupravljanje je 

ob ocenjevanju aktivnosti sindikalnih organizacij pri urejanju sistema 
delitve OD po delovnih rezultatih ugotovila, da je sindikat v tej akciji 
osamljen in da bi bilo delo opravljeno prej, če bi bile tudi druge druž
benopolitične in gospodarske organizacije ter skupnosti bolj aktivne. 
Pri iskanju novih rešitev so se pojavile številne dileme o usodi starih 
kategorij, kot so, denimo, delovne norme, analitične ocene mest, 
startne osnove, premije, šolske kvalifikacije itd. Nejasnosti pa ne bi 
smelo biti; vse te kategorije in instrumente je moč uspeno vgraditi tudi 
v nove sisteme delitve s pogojem, da prispevajo k ustvarjanju dohodka. 
Konkretno, delovna norma je sprejemljiva kot mera za količino proi
zvoda in porabljeni delovni čas, ne more pa biti tarifna postavka. 
Lahko je le osnova za obračun ustvarjenega dohodka s prodajo proi
zvoda ali opravljene storitve. Tudi formalne kvalifikacije ne bodo 
mogle neposredno zagotavljati manjšega ali večjega osebnega dohod
ka, vsekakor pa ga lahko in ga tudi bodo posredno, ker bodo delavci 
razporejeni na bolj ali manj strokovno ali zahtevno delovno mesto na 
podlagi strokovne kvalifikacije.

V. O.

Zagreb, kot so ugotovili na seji zvez
nega odbora sindikata družbenih 
dejavnosti, na kateri je bil navzoč 
tudi predsednik sveta ZSJ Mika Špi- 
Ijak.

Kaže, da so vzroki za takšne ra
zmere predvsem v nezadovoljivi 
povezanosti organizacij družbenih 
dejavnosti z družbenopolitičnimi 
skupnostmi na eni ter nepovezanosti 
z združenim delom na drugi strani.

Problem prilagajanja družbenih 
dejavnosti potrebam občanov je tudi 
zastarela zakonska regulativa, zaradi 
katere je postopek v uresničevanju 
posameznih pravic in dolžnosti 
občanov precej dolg. Pogosto se 
dogaja, da so za dokazovanje neka
terih dejstev potrebni posebni 
dokumenti. Tako, na primer, od 
občana, ki ima sicer osebno izkazni
co, terjajo še potrdilo o državljanstvu 
in druge dokumente. ■

O tej problematiki je govoril tudi 
predsednik Mika Špiljak in med 
drugim poudaril; da je največja te
žava sedanja organizacija dela druž
benih dejavnosti.

Ne moremo govoriti samo o de
lovnem času, če hkrati ne mislimo 
tudi na humano ravnanje vse družbe 
z občani. Dokazali smo že, da ljudem 
lahko zagrenimo življenje tudi z 
zahtevami, da po nepotrebnem pri
hajajo h organom administracije.

Poenostaviti bi bilo treba predpise i" 
zakone.

Zatem so na seji razpravljali 0 
rezultatih, ki so bili doseženi na s«" 
Stankih grupacij o določanju meril ^ 
delitev sredstev za osebne dohodke 
Ta prizadevanja so bila po oceflj 
odbora dokaj plodna, zlasti v zadnj' 
dveh mesecih, število sprožen1 
vprašanj pa je preseglo pričakova 
n j a.

Posebnost družbenih služb se 
ponovno izraža v tem, da je težk° 
določiti merila, s katerimi bi n3' 
tančno vrednotili ustvarjene rezulta 
te. Ko pa jih že določijo, v številn1 
primerih ni denarja, ker je delitev 
družbenih dejavnostih pogojena tn 
s sredstvi, ki jih prejemajo od ^ 
moupravnih interesnih skupnosti-1 
je doslej še zlasti veljalo za izobraž6
vanJe- ,.A

Mika Špiljak je v razpravi o de11 
poudaril, da je v pretežnem števl 
panog družbenih dejavnosti še zn>6 
raj čutiti odpor, nekateri naspr0*1! 
jejo novemu načinu delitve °se^j 
dohodkov zaradi nepoučeno5 ^ 
Veliko ljudi se zaveda, da bodo 
novim načinom prišli ob svoje p01., 
žaje, saj se bo začelo meriti tudi11) 
hovo delo. Če tega ne bomo rešiln 
delavec še naprej ostal v mezdn 
razmerju in bo prejemal manj 11 
ustvarja.

R. JOVANOvl

Piše: Azra Kristančič, dipl. psihologinja Dnevnica ali
POŽIRALCI BESED

Kaj bi se zgodilo v vojni, če 
poveljniki ne bi spoštovali dogo
vorjenega časa, tiste minute, ko 
morajo začeti napad? Akcija bi 
bila že vnaprej obsojena na 
neuspeh.

Dogovorjene roke imajo tudi 
v delovnih kolektivih..Na srečo v 
večini primerov ne gre za varnost 
življenja, toda zakasnitve pov
zročajo veliko gospodarsko 
škodo. Nespoštovanje dogovor
jenih rokov se je marsikje preveč 
razpaslo. No, ker ni naša naloga, 
da razmišljamo o gmotnih posle
dicah zamud, bomo posvetili 
naslednje vrstice raje odnosom 
med ljudmi.

Koliko jeze, slabe volje in 
brezbrižnosti povzročajo tisti, ki 
ne spoštujejo dogovorjenih 
rokov! To je razumljivo, zakaj 
vsaka organizirana oblika življe
nja se mora ravnati po nekem

načrtu. Plan organizacije zdru
žuje plane oddelkov in posamez
nikov. In če nekdo ne naredi do 
določenega časa tistega, kar bi 
moral, sproži verižno reakcijo in 
ljudje ne morejo delati dalje. 
Tekoči trak se takoj ustavi, če 
samo en delavec ne dela. Žal pa 
je v mnogih poklicih nešteto 
možnosti za prikrivanje »zabu- 
šavanja«.

Kdo so ljudje, ki stalno zamu
jajo pri izpolnjevanju delovnih 
dolžnosti? Preden bi vsaj delno 
poskusili odgovoriti na vpraša
nje, povejmo še nekaj. Ljudje, ki 
so v življenju naredili kaj po
membnega za človeštvo, so slo
veli po svoji točnosti. Na sestan
ke, poslovne ali zasebne, so raje 
prihajali kakšno minuto prej kot 
pozneje. Delo, ki so ga prevzeli, 
so končali vedno ob pravem 
času. Razumeli so delo, ki so ga 
prevzeli, dobro so ga poznali in 
zato tudi natančno vedeli, koliko 
časa bodo potrebovali, da ga

opravijo. Ravnali so se po načr
tu.

Takšni ljudje živijo še danda
nes in slovijo kot strokovnjaki. 
Radi se z njimi pogovarjamo, 
sodelujemo in sklepamo pogod
be. So pa še drugačni; ljudje o 
njih govorijo, da radi pozabijo na 
obljube. Če je le možno, se teh 
izognejo pri resnih zadevah. V 
zasebnem življenju so to lahko 
sicer izredno simpatični pred
stavniki človeškega rodu, vendar 
jim je vse drugo bolj pomembno 
kot resno delo.

In če boste kdaj, spoštovane 
bralke in bralci, v razmerah, ko 
boste morali začeti odkrivati 
lenobo, nesposobnost, malo
marnost, površnost, nestrokov
nost, pijančevanje, uživanje 
mamil itd., potem se najprej lo
tite ljudi, ki ne marajo upoštevati 
svojih delovnih rokov. Vaš trud 
ne bo zaman, kajti zamude so 
največkrat posledica teh (in še 
nekaterih drugih!) ugotovitev.

terenski dodatek?
VPRAŠANJE:

V delovni organizaciji sem zaposlen kot šofer. Pogosto seveda 
vozim na relaciji zunaj kraja prebivanja. Za take vožnje, ki trajajo 
tudi 12 in več ur, pa po sklepu naše delovne organizacije šoferjem ne 
gre dnevnica, marveč le terenski dodatek v višini din 50. Tako na 
primer delovna organizacija plača šoferju, ki pelje na relaciji Jeseni
ce—Maribor—Jesenice—Zagreb ali Jesenice—Poreč le terenski 
dodatek namesto dnevnice, čeprav traja odsotnost šoferja 12 ali več 
ur. Zanima me, ali delovna organizacija ravna pravilno?

Z. L. —Jesenice

ODGOVOR:
Terenski dodatek je povra

čilo za povečane stroške, ki jih 
ima delavec pri delu na terenu. 
Terenski dodatek gre delavcu 
od prvega dne dela na terenu in 
v primeru, ko sta na terenu 
organizirana prehrana in pre

nočišče. Če delovna organiza
cija tega ne organizira, gre 
delavcu za tako delo dnevnica. 
Ta dodatek — torej pripada 
delavcu, ki je napoten na delo 
na terenu. V vašem primeru pa 
gre za službena potovanja, saj 
se vsak dan vračate z vožnje;

zato ste upravičeni do dnevni' 
ce. Tudi stroški prehrane 
dolgi vožnji so občutno višji o 
zneska, ki ga prejmete kot 
terenski dodatek, ki ga sicef 
prejemajo delavci, kateri^1 
delovna organizacija preksr 
prehrano in stanovanje na 
terenu. Ravnanje vaše delovne 
organizacije ni pravilno.

X kupon

PRAVMIK SVETUJ^

II
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ta TEPEN V ŽARIŠČU
JU AND A — Afrika je ne sa- 

mo podnebno, temveč v zadnjih 
'etih tudi politično vroča celina. 
Zlasti v minulih mesecih smo pri
ča nenehnim poskusom, da bi za- 
Vr'' samostojen razvoj na afriških 
oeh. Niso še pozabljeni poskusi 
spremeniti tok etiopske revoluci
ji- niso se še ohladile puške v 
Zairu, že so notranji in zunanji 
sovražniki poskušali zaobrniti 
razvoj v Angoli. Točneje: Nito 
Alves in njegovi privrženci so 
Poskusili z orožjem onemogočiti 
Agostinha Netta, ki od 1975. leta 
vodi to veliko deželo. Uporniki so 
se ušteli, kajti uspelo jim je pri
dobiti le manjše število Angol
cev. Premalo, da bi res zaobrnili 
krmilo, ki ga Agostinho Netto in 
Hudsko gibanje za osvoboditev 
Angole odločno držita v rokah. 
Zadnji dogodki pričajo o ponov
nem poskusu reakcionarnih sil, ki 
'zgubljajo postojanke, da bi ob 
Pomoči tujine vendarle še ribarili 
v kalnem. »Nobene spremembe 
"e bo v politični in splošni usme- 

Angole, prevratnike pa 
eomo odločno kaznovali« — 
sporoča Agostinho Netto.

BEOGRAD — Z uradnim obi
skom kanclerja ZRN Helmuta 
'Schmidta dobivajo jugoslovan- 
sko-zahodnonemški odnosi nov 
zagon. Pogovori s tovarišem 

'j°ni in drugimi jugoslovan
skimi voditelji so bili posvečeni 
Predvsem izmenjavi stališč o 
■nednarodnih problemih v luči 
Pnprav na beograjsko konferen- 
C°- To seveda ne pomeni, da v 
dvostranskih — zlasti gospodar- 
""n odnosih ni nobenih težav, 
'oda ob sedanji visoki stopnji teh 
ponosov so se — kot sta tudi na 
'skovni konferenci povedala 

'Schmidt in Tito — kmalu spora-
•eža^ Za *5°ta reševania leh

PARIZ — V francoskem glav
nem mestu se nadaljuje dialog 
med razvitimi in nerazvitimi 
državami — ali, kot pravimo, 
dialog Sever — Jug. Ob tem na
daljevanju obe strani spet pre
gledujeta in ponovno vrednotita 
svoja stališča. Zunanji ministri 19 
dežel v razvoju kažejo na konfe
renci veliko enotnost, na na
sprotni strani pa se tudi kaže vsaj 
verbalna pripravljenost za spora
zum. Doslej so namreč dosegli 
soglasje o več ali manj postran
skih problemih, vprašanja cen 
surovin, hitrejšega razvoja nera
zvitih in uveljavljanja novega 
svetovnega gospodarskega reda 
pa ostajajo jabolko spora. Toda 
tako prvi kot drugi se zavedajo, 
da bi imel tako za razvite kot za 
nerazvite popoln polom pari
škega srečanja nepredvidljive 
posledice.

NEW YORK — Predstavnika 
Jugoslavije in Italije pri OZN sta 
generalnemu sekretarju svetovne 
organizacije Waldheimu sporo
čila uradno zahtevo svojih vlad, 
naj vprašanje Trsta in z njim 
povezanih zadev uradno črtajo s 
seznama problemov na dnevnem 
redu varnostnega sveta. Tržaško 
vprašanje je formalno na dnev
nem redu tega pomembnega 
organa svetovne organizacije že 
od leta 1947, čeprav o njem niso 
nikoli razpravljali v poznejših 
letih. Če pa je nek problem uvrš
čen na seznam varnostnega sveta, 
je vedno mogoče, da bi na za
htevo katerekoli članice o njem 
tudi razpravljali. To po sklenitvi 
osimskih sporazumov med Italijo 
in Jugoslavijo ni več potrebno, 
ker sta naši državi sami uredili 
najbolj sporna vprašanja v duhu 
sklepov iz Helsinkov.

BRANKO DOBRANIČ

OD DOPISNIKA TANJUGA: KONČANA 
SPOMLADANSKA OFENZIVA JAPONSKIH 
SINDIKATOV____________________________________

POGODBA Z 
DELODAJALCI
Letošnjo spomladansko ofenzivo 

so japonski sindikati začeli s precejš
njo bojevitostjo, najbolj ambiciozno 
geslo pa je bilo, da se morajo zaslužki 
delavcem zvišati najmanj za 15 od
stotkov. Zadovoljiti pa so se morali z 
mnogo manj, ker bodo po prvih 
ocenah plače v tem letu zvišali po
prečno za 8,8 odstotkov.

Če pregledamo enomesečni val 
stavk, demonstracij in protestnih 
zborovanj, prevladuje vtis, da ni 
zmagovalca niti poraženca^ Sindi
kalni voditelji so zadovoljni, ker je 
tokrat povečanje zaslužkov nekoliko 
večje od načrtovanega zvišanja cen 
(približno 7,7 odstotkov), medtem 
ko so v prejšnih dveh letih mezde 
zaostajale za naraščanjem življenj
skih stroškov. Brez te ofenzive pa 
delavci ne bi dosegli uspeha. Po drugi 
strani pa delodajalci in državna biro
kracija z zadovoljstvom zrejo v pri
hodnost, ker povečanje mezd ne bo 
povzročilo zmanjšanja niti njihovih 
dobičkov niti izvozne konkurenčno
sti japonskega gospodarstva.

ZMERNI IN 
BOJEVITI SINDIKATI

Analitiki japonskih stavk, ki se od 
leta 1955. začenjajo spomladi kot 
usklajena spomladanska ofenziva v 
boju za večje mezde, opozarjajo, da 
je bila letošnja ofenziva mirnejša kot 
v prejšnjih letih. Večjih izgredov

kdo je kdo
LOUIS DE GUIRIIMGAUD

francoski zunanji minister
L°uis de Guiringaud ima te dni veliko dela, saj je v 

°Srčju tako imenovanega drugega kroga »dialoga 
ever — Jug«. Verjetno mu sedanje zadolžitve kot 

Prekaljenemu diplomatu niso posebno težke. V prvi 
Vrsti zato ne, ker se s konferenco uresničuje ena 
Potnembnih smernic francoske zunanje politike — 
oj za razumno rešitev zamotanih problemov v odno- 
'h med razvitimi in nerazvitimi. Guiringaud bo ned- 

V?It'no moral — tako kot vsa francoska diplomacija, 
°ziti ogromne napore, da pariški dialog ne bi ostal 

Pogovor med gluhimi.
Zdaj 70-letni francoski diplomat se je doslej preiz- 

"sil v neštetih zamotanih mednarodnih problemih. 
{ramo 25 let mu je bilo leta 1936, ko je prvič postal 

ancoski zunanji minister, zanimivo pa je, da je v 
'Plomatsko službo stopil šele dve leti pozneje. Odtlej 

uradne dolžnosti vodijo v Ankaro, njegovo diplo- 
blj S*° Pot Pa *tma^u prekine vojna in najdemo ga 

zu središč vojaškega odločanja in tudi v francoskem 
Perniškem gibanju. Po vojni nadaljuje diplomatsko 

Žari 610 *Cot velePoslanik Francije na Japonskem. V 
"jem času — od 1972 leta je bil vodja stalne fran

coske delegacije pri OZN. Na sedanji položaj vodite
lja francoske diplomacije je prišel v avgustu lani. 
Takoj po prevzemu resorja je v sodelovanju z drugimi 
uglednimi politiki oblikoval temeljne zunanje poli
tične smernice Pariza. V ospredje so postavili krepitev 
evropske gospodarske skupnosti, nadaljevanje proce
sov popuščanja napetosti in večje »odpiranje proti 
deželam v razvoju«. Na teh osnovnih področjih zuna
nje politike je bil Louis de Guiringaud v minulih 
mesecih zelo uspešen, zato je ob zadnjih spremembah 
francoske vlade tudi obdržal svoje ministrstvo.

bd

med stavkovnim gibanjem ni bilo, 
stavkajoči pa so upoštevali to, da ne 
smejo preveč vznemirjati ljudi in so 
stavke po navadi imeli v tistih urah, 
ko je promet najmanjši.

Ton pofnirjenja so stavkam tudi 
tokrat dali sindikati delavcev, ki so 
zaposleni v zasebnih družbah. Že v 
sredini aprila je bilo v 4 vodilnih 
panogah japonske industrije (meta
lurgiji, kovinsko-predelovalni, elek
trotehnični in avtomobilski industri
ji) dosežen dogovor med delodajalci 
in voditelji sindikatov o zvišanju 
mezd za 8,5 (jeklarne) oziroma za 
9,9 (avtomobilska industrija) od
stotkov. To sta panogi, ki ju imajo ža 
vodilni v pogajanjih in po njiju se 
ravnajo drugi.

Med japonske posebnosti, ki 
»pomirjajo« delavsko gibanje, sodi 
sistem zaposlovanja in mezd. Ko se 
delavec zaposli v podjetju, zvečine 
ostane v njem vse življenje; fluktua- 
cija delovne sile je prav zato zelo 
majhna. S tem nastaja nekakšna 
oblika »družinskih razmerij« — 
delavčeva zvestoba družbi pa tudi 
delodajalčeve obveznosti, da mu 
nenehno daje delo. Temu je prilago
jen tudi sistem zaslužka — glede na 
starost, leta službe v podjetju in to 
celo v škodo delovnemu učinku. Prav 
zato deluje sindikalno gibanje v 
posebnih okoliščinah. Sindikati so 
samostojni v podjetju (zato je na 
Japonskem mnogo sindikalnih orga
nizacij) in mnogim je več do dobrih 
odnosov z upravo kot z višjimi sindi
kalnimi organizacijami. K temu je 
treba prišteti še osebno povezanost 
med sindikalnimi voditelji in upra
vami podjetij. Treba je vedeti, da 
sindikalni funkcionarji postanejo 
kasneje menagerji. Zaradi takšnih 
razmerij je težko organizirati učin
kovit sindikalni boj in uresničevati 
akcijo.

Tem tradicionalnim težavam v 
sindikalnem boju so se v zadnjem 
času pridružili tudi ekonomski pro
blemi. Dve desetletji so na Japon
skem dosegali naglo gospodarsko 
rast, po izbruhu naftne krize, od leta 
1973 dalje, pa japonski »gospodar
ski čudež« bledi. Zniževanje stopnje 
rasti prinaša s sebo številne ekonom- 
sko-socialne probleme, med kate
rimi je strah pred nezaposlenostjo še 
najbolj izrazit. Doslej Japonska ni 
imela večjih težav z zaposlovanjem. 
Ker sta delavčeva varnost pa tudi 
zaslužek povezana z leti službe v 
enem podjetju, potem ta delavec raje 
popusti za kak odstotek od možnega 
povečanja mezd, kot pa da bi se z 
vztrajnimi stavkami izpostavljal 
nevarnosti, da pride ob službo.

DRAGO BUVAČ

PREDLOGI SINDIKATOV ZA ODPRAVO 
NEZAPOSLENOSTI V ZAHODNI EVROPI

Novi poudarki 
v gospodarski 

in socialni politiki
Zahodnoevropski sindikati zahtevajo od 
svojih vlad programe za pospešitev gospo
darske dejavnosti in povečanje števila za
poslenih

Zahodna Evropa se je znašla 
tako v gospodarski krizi kot tudi v 
krizi družbe kot celote. Nihče več 
ne more zapirati oči pred struktur
nimi problemi, ki se kažejo v viso
kem številu nezaposlenih, inflaciji, 
neuravnovešeni zunanjetrgovinski 
bilanci, sektorskih ali občasnih 
splošnih gospodarskih pretresih. 
Za sindikate je zlasti težaven pro
blem dejstvo, da je v zahodni 
Evropi 15 milijonov nezaposlenih. 
Kapitalistično gospodarstvo je 
prišlo v obdobje, ko mu ni mar 
delavcev in zapira večje število 
delovnih mest, kot jih hkrati na 
drugem kraju odpira nova. Ce
lotne strukture so obsojene na to, 
da izginejo, zlasti tam, kjer ročno 
delo nadomeščajo z avtomati in 
računalniki. Tako bo po neki ana
lizi zveze zahodnonemških sindika
tov razvoj mikroelektronike in 
mini računalnikov samo v Zvezni 
republiki Nemčiji ogrozil 3 mili
jone delavcev. Postaja jasno, to pa 
potrjujejo tudi analize izvedencev 
in inštitutov, ki so blizu kapitali
stom, da mehanizmi kapitalistič
nega tržišča sami po sebi ne morejo 
rešiti teh problemov in da je po
trebna intervencija družbe v go
spodarstvu, in sicer z uvajanjem 
gospodarskih in socialnih odborov, 
panožnih odborov, z izdelovanjem 
načrtov ter koordinacijo ter nadzo
rovanjem investicij.

Sindikati podpirajo te predloge 
in se zavzemajo tudi za nove pou
darke v gospodarski in socialni 
politiki, da nezaposlenost ne bi 
postala trajen pojav. Poleg eko
nomskih momentov opozarjajo 
tudi na hude psihične in moralne 
motnje zavoljo daljše nezaposleno- 
st^kar velja zlasti za mlade delavce, 
ki še niso bili zaposleni. Sindikati 
zahtevajo od svojih vlad programe 
za pospešitev gospodarske dejav
nosti in povečanje števila zaposle
nih. Medtem ko nekateri predla
gajo večje investicije v industriji, 
pa drugi opozarjajo na razvoj 
splošnih družbenih služb. Tako, 
denimo, zveza zahodnonemških 
sindikatov zahteva, da vlada v 
prihodnjih 4 letih vloži 20 milijard 
mark v javna dela. Pri tem poudar
ja, da ta sredstva ne bi smela biti 
namenjena za pomoč zasebnemu

gospodarstvu, ker je bilo približno 
10 milijard mark, ki jih je vlada lani 
dala zasebnemu gospodarstvu za 
odpravo nezaposlenosti, v celoti 
porabljenih za racionalizacijo proi
zvodnje in povečanje storilnosti. 
To je sicer prispevalo k povečanju 
proizvodnje, vendar zasebniki niso 
odprli nobenega novega delovnega 
mesta. Prav zato naj bi 20 milijard 
mark investirali v infrastrukturo, 
zlasti v izboljšanje vseh oblik 
prometa, v graditev stanovanj za 
delavce, obnovo starih četrti v 
mestih, izboljšanje človekovega 
okolja ter v institucije za socialno in 
kulturo skrb za prebivalce: Vse to 
bi omogočilo odpiranje novih de
lovnih mest in prispevalo k reševa
nju problemov družbenega stan
darda. To bi obenem sprostilo sred
stva, ki jih zdaj iz proračunov da
jejo kot pomoč nezaposlenim.

Podobne ukrepe zahtevajo sin
dikati tudi v drugih zahodnoevrop
skih državah. Njihove zahteve so 
postale tudi sestavni del programov 
evropske konference sindikatov, v 
katero so včlanjeni skoraj vsi za
hodnoevropski sindikati. Ob tem 
pa sindikati menije^ da navedeni 
ukrepi ne bodo dovolj oziroma da 
ne vedo, kako bodo uresničeni, če 
bi vlade sprejele njihove predloge. 
Poleg tega opozarjajo, da prihajajo 
rodovi z mnogo otrok. Že zdaj je 
mnogo mladih ljudi brez dela in če 
v prihodnje tem in kasnejšim mla
dim rodovom ne bo zagotovljena 
zaposlitev, to ne bo povzročalo 
samo materialnih problemov, 
marveč tudi družbene, ki se kaj 
hitro lahko spremenijo v politične.

Vse zahodnoevropske strukture, 
vštevši sindikate, skrbi, da se ne bi 
ponovili dogodki iz leta 1968 v 
Franciji. Članice evropske konfe
deracije sindikatov se zato zavze
majo za pravičnejšo delitev dela. 
Poleg odprave nadurnega dela 
sindikati terjajo skrajšanje efek
tivnega delovnega časa na 36 ur 
tedensko (brez znižanja plač in 
mezd) podaljšanje letnega oddiha 
na 6 tednov, skrajšanje starostne 
dobe za upokojitev na 60 let in 
podaljšanje obveznega šolanja do 
16. leta starosti.

LAZA ČOVIČ

■^EOKOVNJAK OPOZARJA NA PRAVICE IN DOLŽNOSTI

Zakaj se tako težko uveljav
ljajo investicije v varnost?

raz k*sk°valc' domačih in tujih 
pQStavišč strojev in naprav 
>Ud°St0 za^U(ieni ugotavljajo, da 
ne 1 Slično najnovejši modeli 
Vg/18'1623]« varnostnim zahte- 
var me(*narodnih priporočil ter 
Sit n0stno~tehničnim predpisom. 

atka; vidnih in odločilnih
nov°sti največkrat ni.

stavi°Ve .Str°je 'n naprave raz- 
0yr Jalci Predstavljajo kupcem
lišča01^3. uPorat,nikom le s sta- 
s0. ° klasične ponudbe, kot 
riln^°ra^a ener8'je, hitrost, sto-
‘UJOSt ___ _ ...

deli

dokazilih zanesljivosti delova
nja, o vplivih na okolje, upošte
vanju varnostnih določil in 
podobno. Skratka tako domači 
kot tuji proizvajalci in razstav
ljali strojev in naprav so še daleč 
od upoštevanja mednarodnih 
priporočil in predpisov domače 
zakonodaje glede uveljavljanja 
varnosti že v konstrukcijah in 
izboljšavah. Le redko srečujemo 
pri njih parametre ropota, vibra
cij, žarčenja, temperature, 
mešanic plinov, zraka in pare. 
Zanimivo je, da razstavljalcem 
niti ne pride na misel, da bi upoš
tevana varnostna določila in 
normative prikazovali kot na
predek ali kot posebno izboljša
vo, kar bi jim pomenilo prednost

v primerjavi s konkurenčnimi 
proizvodi.

Ta okoliščina dokazuje, da 
projektantski in konstruktorski 
biroji še zdaleč niso niti kadrov
sko niti organizacijsko tako 
sposobni, da bi v svoji kreativni 
dejavnosti ravnali v skladu z 
zahtevami varstva pri delu. Preu
čitev potreb s stališča varnosti, 
zdravja, ekologije, vedenjske 
psihologije in drugih dejavnosti 
ter področij varstva jim je pov
sem tuja. Prepogosto opravljajo 
le tržne raziskave za nove izdelke 
(stroje in naprave), toda prouče
vanja so res samo tržna. Glavno 
jim je iskanje potencialnih kup
cev, vsega drugega, med drugim

varnosti pri delu, pa jim je malo 
mar.

Izvedene metodologije pre
gledov, preizkusov, uporabe in 
vzdrževanja delovnih priprav in 
naprav določenih vrst so lahko 
izredno izhodišče za primerjalni 
študij tistih posebnosti, ki jih je 
treba upoštevati kot priporočila 
(idejna in izvedbena) pri kon
strukciji novih delovnih priprav 
in naprav.

Le tako bomo lahko uveljavili 
načelo sodobnega proučevanja 
tržišča in potreb, ki narekuje, da 
je tudi potrošnik ali uporabnik 
nosilec idej za vzgojo proizvajal
cev in njihovih razvojnih sektor
jev.

sprašujete Odgovarjamo

Prosim za odgovor na naslednje vprašanje:

A/i se lahko iz oblikovane mase sredstev regresa za letni 
dopust (po sindikalni listi od 1100 do 1400 na delavca) krije 
negativni rezultat poslovanja počitniškega doma?

V. Z. — LJUBU ANA

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazu
mevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov pojasnju
je:

Poslovanje počitniškega doma in tako tudi način pokri
vanja negativnega rezultata mora biti urejeno v ustreznem 
samoupravnem splošnem aktu temeljne organizacije zdru
ženega dela. Iz namensko oblikovanih sredstev regresa za 
letni dopust ni možno pokrivati izgub v poslovanju počitni
škega doma. Možno pa je, da temeljna organizacija združe
nega dela določi v prihodnje take ekonomske cene, ki bi 
preprečevale nastanek izgube. Če upravlja z domom več 
temeljnih organizacij v sestavu delovne organizacije, je 
urejanje takega vprašanja stvar vseh temeljnih organizacij 
združenega dela prek dohodkovnih odnosov.
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CELJE

V počastitev 
jubilejev in dneva 

železničarjev
Sredi minulega meseca so v 

Celju sklenili športne prireditve 
v počastitev dneva železničarjev 
in letošnjih obletnic. Celjski 
železničarji so tekmovanja — 
poudarek je bil na množičnosti 
kljub slabemu vremenu »spravili 
pod streho«. V soboto, 14. maja, 
zjutraj je z vlakom pripotovalo v 
Celje več kot 300 železničarjev, 
ki se ukvarjajo z rekreacijo, nato 
pa so jih Celjani odpeljali na 
številna mesta, kjer so se zače
njala tekmovanja.

V dvorani Golovec so tekmo
vali igralci namiznega tenisa in 
odbojkarji. Pri ženskah je v 
namiznem tenisu zmagala Majda 
Čeme iz Ljubljane, med mo
škimi Janez Potočnik iz Celja, 
med moškimi dvojicami pa Po
točnik in Podpeča^oba iz Celja.

Najboljšg igro so pokazali 
odbojkarji Maribora, ki so naj
prej opravili z železničarji Di
vače in nato v finalu še z Ljub
ljančani.

Kljub dežju so nastopili tudi 
nogometaši. Prvi so bili železni
čarji Celja, drugi Mariborčani in 
tretji ekipa iz Pragerskega.

Na stadionu Kladivarja je bila 
v teku na 800 metrov prva Vera 
Ocepek iz Ljubljane, med mo
škimi, ki so tekli 1500 metrov 
pa Franc Beras iz Ljubljane. V

atletskem mnogoboju je bila 
prva Pavla Peitler iz Maribora, 
med moškimi pa Zlatko Svetičič 
iz Nove Gorice.

Med tekmovalci varpe, šved
ske športne panoge, je bila prva 
ekipa Ljubljane L

Največ uspeha v orientacij
skem pohodu na 10 kilometrov s 
šestimi kontrolnimi postajami so 
imeli Celjani v postavi Kovačič, 
Vodopivec in Feldin.

Na kegljišču Ingrada je bil 
med moškimi prvi Andrej Ga- 
lante iz Ljubljane, med ženskami 
pa je bila na kegljišču v Štorah 
najuspešnejša Branka Penko iz 
Divače.

Na Gričku so se pomerili strel
ci. Najprej v tekmovanju z 
zračno in nato z malokalibrsko 
puško. Ekipno so bili prvi Celja
ni, drugi pa strelci Divače. Med 
posamezniki je bil prvi Danilo 
Muhič iz Maribora, med žen
skami pa Branka Florjančič iz 
Ljubljane.

V šahu je zmagala domačinka 
Agata Potočnik. Celjani so 
sklepno športno prireditev kljub 
slabemu vremenu pripravili 
dobro, zvečer pa so jo sklenili s 
podelitvijo pokalov in diplom 
najboljšim ter izvedli kulturni 
program v dvorani Golovec.

M. KUNŠIČ

Delavci jeseniške železarne zelo radi organizirajo izlete, ki jih 
združujejo z najrazličnejšimi športnimi tekmovanji. Te dni so se 
podali h Kovinarski koči v Krmo, kjer so se pomerili v malem 
nogometu, odbojki in v streljanju. Pri ženskah se je v streljanju 
najbolje odrezala Mila Ramuš, ki je nastreljala 50 krogov.

B. B.

PO SLEDEH DOLOČIL SINDIKALNE LISTE O REGRESIRANJU LETNIH DOPUSTOV (VII.)

V počitniškem domu ceneje kot doma
Višina regresa je odvisna od dohodka na člana družine

Tokrat smo se ustavili na Vrhniki — v kolektivu Industrije 
usnja, ki šteje blizu 1000 delavcev. O politiki regresiranja letnih 
dopustov in o možnostih letovanja smo se pogovarjali s Karlom 
Rousem in Francem Vogrinčičem, predstavnikoma sindikata v tej 
delovni organizaciji.

Tudi v tem kolektivu posvečajo samoupravni organi in družbe
nopolitične organizacije vso pozornost življenjski ravni in počutju 
zaposlenih. Delavci imajo več možnosti letovanja v organizaciji 
svoje delovne organizacije in kar je bistveno, cene so dostopne 
tudi ljudem z nižjimi osebnimi prejemki. Nekateri so nam celo 
dejali, da je življenje v njihovem počitniškem domu cenejše kot 
doma.

RAZLIKE BI LAHKO BILE ŠE VEČJE
Sedaj, ko so se delavci v Industriji usnja Vrhnika že izrekli za 

politiko regresiranja letnih dopustov, pravijo, da bi lahko bile ra
zlike med regresi večje. Seveda jim lahko samo pritrdimo, saj bi 
bila ob večjih razlikah izkoriščena namenska sredstva za regresira
nje počitnic še bolj namensko.

»Na predlog sindikalne organizacije smo se odločili, da je višina 
regresa za redni letni dopust odvisna od dohodka na člana družine 
oziroma od števila otrok posameznega delavca. Tako dobijo vsi 
tisti, ki ne prejemajo otroškega dodatka, regres v višini 1200 di
narjev, drugi, to je delavci s pravico do otroškega dodatka, pa 
dobijo še od 150 do 600 dinarjev...«, nam je razlagal Karel Rous, 
tajnik sindikalne organizacije. »Res, razlike niso kdove kakšne, 
kljub temu pa si vsi naši ljudje, tudi tisti z nižjimi osebnimi dohodki 
lahko privoščijo desetdnevne počitnice, saj so cene v našem počit
niškem domu dostopne tako rekoč slehernemu žepu...«

VEČ MOŽNOSTI ZA LETOVANJE
Trditve Karla Rousa niso pretirane. Dejstvo namreč je, da člani 

kolektiva in njihovi najožji nezaposleni svojci plačujejo v svojem 
počitniškem domu v Strunjanu le del stroškov za dnevno oskrbo, 
saj so cene regresirane.

»Člane kolektiva velja celodnevna oskrba v našem počitniškem 
domu v Strunjanu 70 dinarjev, toliko morajo odšteti za penzion 
tudi naši upokojenci, medtem ko so cene za otroke precej nižje — 
od 30 do 45 dinarjev. Seveda so dejanske oziroma ekonomske 
cene najmanj dvakrat večje...,« je razlagal Franc Vogrinčič. »Ker 
pa želimo, da se čim več naših ljudi vsaj enkrat na leto pošteno 
oddahne in odpočije, jih skušamo privabiti na morje z dostopnimi 
cenami...«

Letos so v Industriji usnja Vrhnika zadovoljili skoraj vse, ki že
lijo letovati v počitniškem domu Strunjanu. Zavrnili so le prošnje 
redkih posameznikov, ki so že več let zapovrstjo letovali v počitni
škem domu podjetja.

Poleg doma v Strunjanu ima kolektiv v Npvem gradu še nekaj 
garsonjer in več avtomobilskih prikolic blizu Novalje na Pagu, v 
Lanterni in Biogradu na moru. Tudi tu cene niso pretirane, za 
prehrano pa morajo dopustniki poskrbeti sami.

Drugo z drugim, ne bi mogli reči, da v kolektivu, ki smo ga obi
skali, niso vsestransko poskrbeli za prijetno in ceneno dopustova
nje svojih delavcev. Škoda je le, so nam potožili sogovorniki na 
Vrhniki, da delovni organizaciji še ni uspelo dobiti počitniških 
kapacitet kje v gorskem svetu, saj je med zaposlenimi veliko prija
teljev planin in smučanja, K temu pa so dodali, da seveda še ni vse 
zamujeno. . ANDREJ ULAGA

Republiško 
sindikalno ekipno 

prvenstvo
Pod pokroviteljstvom občinskega 

sindikalnega sveta Maribor in RS ZŠS 
je bilo na Pohorju 29. republiško sin
dikalno ekipno prvenstvo v šahu. Na 
tekmovanju, ki je bilo v hotelu Areh 
in Železničarskem domuje nastopilo 
38 štiričlanskih ekip. V predtekmo
vanju so imele največ uspeha ekipe 
RTV, Železarne, Metalne, Ingrada in 
Litostroja. V finalnem delu je pre
močno zmagala ekipa RTV Ljublja
na, sledijo pa Železarna Ravne, Me
talna in Ingrad.

V imenu pokrovitelja je tekmova
nje odprl podpredsednik OS ZSS 
Maribor Stane Brgles, ki je najboljšim 
trem ekipam podelil pokale.

Rezultati: finale: RTV Ljubljana 
28 točk, Železarna Ravne 21,5, Me
talna 21,5, Ingrad Celje 21,5, Lito
stroj 21, MTT Maribor 19,5, Krka 
Novo mesto 14,5, TAM-STV 13,5, 
Sava Kranj 11 in Tekstilindus 8 točk.

J. R.

Laže do morja in zdravja
V šentjurski občini bodo v kratkem ustanovili počitniško skup' 
nost — Z oblikami organiziranega letovanja naj bi delavcu P0' 
nudili cenejši in ugodnejši letni oddih ^

Doslej v občini Šentjur pri 
Celju niso imeli organa, ki bi 
povezoval razdrobljene počitni
ške kapacitete posameznih de
lovnih organizacij, še manj pa 
nekoga, ki bi koordiniral tovrstne 
interese v sosednjih občinah. 
Zato so na pobudo občinskega 
sindikalnega sveta ustanovili ini
ciativni odbor za ustanovitev 
Počitniške zveze, obenem pa mu 
naložili še tudi nekaj konkretnih, 
kratkoročnih nalog.

V omenjeni Počitniški zvezi 
naj bi povezali interese delovnih 
organizacij v treh sosednjih obči
nah — v Šentjurju, v Šmarju pri 
Jelšah in v Slovenskih Konjicah. 
Za začetek bodo skušali urediti 
počitniško stavbo v Biogradu na

morju, ki je delovna organizacija 
Bohor zaradi finančnih zadreg ne 
more izkoristiti do kraja. V tem 
letoviškem kraju naj bi za svoje 
delavce v prvi fazi uredili 150 
ležišč, kasneje pa kapacitete 
povečali na dvesto postelj.

Hkrati se prek občinskega sin
dikalnega sveta in ob pomoči 
republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije dogovarjajo o 
odkupu zemljišča na slovenski 
obali, kjer bi za začetek želeli 
urediti camping za tiste številne 
občane in delavce, ki imajo 
prikolice. Kasneje bodo na tem 
komunalno urejenem zemljišču 
najverjetneje zgradili letoviški 
objekt.

Kot kaže, so v teh svojih priza

devanjih naleteli na polno ra^ 
mevanje v delovnih organizacij 
in na podporo vodstvenih 
cev. Sporazumeli so se tudi. 
bodo delovne organizacije 
leto plačale nekaterim svof 
delavcem zdravljenje in odd> 
slovenskih zdraviliščih, kat ^ 
pomembno zlasti v primerih, 
zavoljo kakršnihkoli razK# ( 
ne morejo izkoristiti dopusta 
poletnih mesecih. j

Toda svoje programe so zas
dli že tudi širše. Začeli s°

s<
mi.:logovarjati z drugimi občina«"' 

irugimi počitniškimi skupn°sI • 
t zamenjavi počitniških kap* 
:et, s čimer bi lahko svojim 
:em ponudili širši pestrejši l*
n m^ninvanip Iptnvišlfih • .r

L A- ^ loti
KOPER

V počastitev 
jubileja

Ob 20-letnici Luke Koper so v tej delovni 
organizaciji priredili več tekmovanj, ki se jih 
je udeležilo večje število delavcev. V malem 
nogometu je zasluženo osvojila prvo mesto 
ekipa »Vzdrževanja«. V kegljanju je zmagal 
Djuro Macanovič, v ekipni konkurenci 
(tekmovale so tudi vrste drugih podjetij) pa 
je zmagala ekipa Pefrola. V streljanju je v 
moški konkurenci zmagal Milivoj Stepančič, 
v ženski konkurenci pa je bila najboljša 
Helena Kleva.

Na sliki: Predsednik ŠD Luka Koper 
Zlatan Raubar izroča priznanja najboljšim 
strelkam. Foto: ZORAN VLAJIČ

ŽALEC

Vsi na kolo
Minulo nedeljo je pod pokroviteljstvom 

Telesnokultume skupnosti Žalec potekala 
množična trim akcija »Vsi na kolo za zdravo 
telo«. Progo, ki je bila dolga 26 kilometrov, 
je prevozilo blizu 2000 kolesarjev vseh sta
rosti. Kljub temu, da so prevladovali mladi iz 
osnovnih šol, pa je izredno razveseljivo, da 
je zajela akcija tudi veiiko starejših občanov.

D. NARAGLAV

LJUBLJANA

Helios drugi
V organizaciji Kemijskega kombinata 

Zagreb so bile v športnem parku Katoro v 
Umagu X. športne igre delavcev industrije 
barv in lakov Jugoslavije. Več kot 300 
tekmovalcev in tekmovalk iz delovnih orga
nizacij Color — Medvode, Zvezda — Gornji 
Milanovac, Duga — Beograd, Helios — 
Domžale, Karbon — Zagreb in prireditelja 
se je pomerilo v šestih športnih disciplinah 
in gasilstvu. Največ uspeha so imeli športniki 
Kemijskega kombinata Zagreb, ki so s tretjo 
zaporedno zmago osvojili pokal v trajno last, 
medtem ko je ekipa Heliosa iz Domžal pre
senetila z drugim mestom.

Rezultati: moški — nogomet: L Kombi
nat, 2. Karbon, 3. Duga, 4. Zvezda, 5. He
lios, 6. Color; šah: 1. Duga, 2. Kombinat, 3. 
Zvezda, 4. Helios, 5. Karbon, 6. Color; 
namizni tenis: L Karbon, 2. Kombinat, 3. 
Duga, 4. Helios, 5. Color, 6. Zvezda; keglja
nje, borbeno: L Kombinat, 2. Color, 3. 
Duga, 4. Helios, 5. Karbon, 6. Zvezda; 
6x100: 1. Kombinat, 2. Helios, 3. Karbon, 
4. Color, 5. Duga, 6. Zvezda; streljanje: 1. 
Color, 2. Kombinat, 3. Zvezda, 4. Helios, 5. 
Karbon, 6. Druga; košarka: 1. Helios, 2. 
Duga, 3. Kombinat, 4. Color; gasilstvo: 1. 
Kombinat, 2. Helios, 3. Color, 4. Duga, 5. 
Zvezda.

Ženske — kegljanje 6x 100: 1. Kombinat, 
2. Helios, 3. Duga, 4. Color, 5. Zvezda; stre
ljanje: L Kombinat, 2. Helios, 3. Karbon, 4. 
Color, 5. Zvezda, 6. Duga; namizni tenis: L 
Color, 2. Kombinat, 3. Duga.

Manifestacija
bratstva

Minulo soboto se je v Luciji pri Portorožu 
zbralo več kot 300 športnikov, delavcev 
koprske Intereurope iz vseh delovnih enot 
širom naše domovine. Zaposleni, med njimi 
precej žensk, so se pomerili v petih športnih 
disciplinah in v strokovnem znanju na po
dročju mednarodne špedicije in transporta. 
Kot lani so imeli tudi letos največ uspeha v 
skupni uvrstitvi športniki filiale Intereurope 
iz Maribora, ki so obdržali prehodni pokal.

Ob podelitvi pokalov in priznanj najbolj
šim ekipam so mladi iz osnovnih organizacij 
ZSMS Intereuropa poskrbeli za kulturni 
programčki so ga posvetili letošnjim jubile
jem KPS in tovariš a Tita. Omenili bi še to, 
da je športno strokovna manifestacija, ki so 
jo lani organizirali prvič, med kolektivom 
vzbudila veliko zanimanje, saj se je letošnjih 
iger udeležil vsak sedmi član kolektiva.

FRANC OBOLNAR

RADOVLJICA

Naslov šahistol,, 
KOOS El8r

T0V"
V okviru športno rekreacijskih igerra 

Ijiških sindikatov je bilo sredi maja *et?*|,ir 
občinsko sindikalno prvenstvo v j. 
Tekmovanje je bilo v prostorih hotela 
ski dvor Radovljica. Na tekmovanju ]e . 
nastopilo 49 šahistov iz 33 osnovnih ofe^ 
zacij sindikata, kar pomeni tudi re*c°ž((e 
udeležbo v občini. Tekmovalci so bili r 
Ijeni v dva razreda: v prvem, kjer je fl*j5 
pilo 20 šahistov, so se pomerili vsi tisti, 
doslej že osvojili šahovsko kateg011^, 
drugem, kjer je nastopilo 29 šahistov. V.. 
drugi člani sindikata, tako da so med r 
mezniki dobili dva občinska prvaka- j. !

Rezultati najboljših — razred ^ 
Slavko MALI (Obrtniki Radovljica). "'^11 

HARINSKI (Veriga Lesce). 3. “Jo 
DRAGAN (Elan Begunje), 4- 
PEROVIČ (Veriga Lesce), 5. 
VREČKO (Elan Begunje) itd.

Razred B: 1. Pavel ERZAR (Tap1
Radovljica), 2. Milan DEDIČ (H
Bled), 3. Vinko JERALA (Elan J. 
4. Miran LANGUS (Elan Begu.n,!jV. 
Anton ČERNE (Alpetour Raclovll|C ;jl0 

Ekipno je letos že drugič zaP*ore^giJ^f’ 
prvo mesto moštvo KOOS Elan 
drugo je bilo moštvo KOOS Veriga j 
tretje moštvo OOS hotela KompaS .0%^ 
kvalifikacijah za udeležbo na rep0 
sindikalnem prvenstvu je zmaga*0 
KOOS Veriga Lesce. V. MA
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2 Obznano (30. decembra 
"20) je bilo do sprejetja ustave 

Prepovedano vsakršno delova
nje KPJ in vseh njenih političnih 
!n s,rokovnih organizacij; oblast 
!e zaPrla in zapečatila prostore 

* svilnih delavskih sindikatov. S 
etn je bil zadan hud udarec de- 

‘avskemu gibanju.

Zaradi številnih intervencij in 
Protestov v parlamentu in zunaj 
niega je morala oblast popustiti 
'n 24. maja 1921 znova dovoliti 
kovanje delavskih strokovnih 

organizacij. Delovanje pa so 
Stnele obnoviti šele pod pogo- 
Jem. če so izjavile, da ne bodo 
Povezane in neodvisne od KPJ; 
0 so morale dokazovati s spre- 

^onjenimi društvenimi pravili in
statuti.

Opšte radnički savez (ORS) v 
Zagrebu so postali njegovi po
krajinski organi.

Tako sta poslej obstajali dve 
razredni sindikalni centrali: 
komunistični centralni delavski 
sindikalni odbor (CRSOJ) in 
socialistični Glavni radnički 
savez (GRSJ), ki je priznaval 
amsterdamsko sindikalno inter
nacionalo.

Cepitev delavskega razrednega 
sindikalnega gibanja se je začela 
tudi v Sloveniji. Poleg strokovnih 
organizacij v Strokovni komisiji 
so nastajale še neodvisne stro
kovne organizacije. Dne 10. 
novembra 1922. leta je bila usta
novljena Zveza neodvisnih stro
kovnih organizacij za Slovenijo. 
Na kongresu 7. decembra 1922

delavci v Jugoslaviji. Ker vod
stvo Neodvisnih sindikatov ni 
nasprotovalo zahtevam reformi
stov, da mora biti združevanje 
izvedeno na podlagi idejne in 
organizacijske pripadnosti k 
amsterdamski sindikalni inter
nacionali, je bilo na tako imeno
vanem združevalnem kongresu 
od 10. do 12. oktobra 1925. leta 
v Beogradu izvedeno združenje 
obeh sindikalnih central in nju
nih strokovnih organizacij v 
Združeno delavsko sindikalno 
zvezo Jugoslavije (Ujedinjeni 
radnički sindikalni savez 
URSSJ). Tega združevanja pa 
Neodvisni sindikati niso priznali. 
Že prej je plenum CRSOJ (16. 
do 17. avgusta 1925) zavrnil 
pogoje reformistov za združitev,

Centralni delavski sindikalni 
SVet Je poskušal čimprej obnoviti 
jV°ie delo, čeprav gaje oblast pri 
etn ovirala. V drugi polovici 

Ptnija 1921. leta je na plenumu 
Ptejel nov statut, v katerem je 
Pustil točko, ki je govorila o 

j 0Vezan°sti sindikata s KPJ; to 
*1 pogoj režima, da dovoli

krarVanje CRSVJ' Atentat na 
k ia Aleksandra in ministra

obUf0'’*3 ^ W1 p0V°d’ da 
del * Ponovno prepovedala
sindlanje CRSVJ in njegovih 
vani tt0V- Po vel'kem prizade- 
ki sc)U ^ sindikalnih zvez, 
cin OS*ale na osnovah revolu- 
hnna/ne8a razrednega boja, je 
b/ Septembra 1921. leta v 
pogradu konferenca, na kateri 
kal 12V0l'l' medstrokovni sindi- 
2a-ni odbor (MSOJ) kot novo 
k0nafSno sindikalno centralo. Na 
jpij erenci 27. oktobra so spre- 
dik It°Va l>ravlla’ P° katerih sin- 
straa ! n*So bH' povezani z nobeno 
Isjjj, 0’ torej so bili neodvisni. 
Van °V0 ®lasilo je bilo Organizo-

?“27 do 29^
grad 1923' eta ^ bila v Beo' 
sindT lconterenca Neodvisnih
Preimai°V’ na kateri se ie MSO 
s,ndlkRaova' v centralni delavski
(CRsAn XTodbor Jugoslavije 
bi); , ’• tej konferenci so

4as'opani tudi Slovenci.

spreii; ucga'na KPJ, ko je po 
(2 'U zalcona o zaščiti države 
da nehU!>ta 1921^ Postalo jasno, 
Vanja r»£!?T80Če obnoviti delo- 
Ijih . S;J na prejšnjih teme- 
Čiti’r k° n' b'l° več moč prepre- 
listor J-aŠke?adelovanjasocia- 
zivo in ' S0’ izkoriščajoč ofen- 
Ptoti ■.Tnnozični teror buržoazije 
0d!oA„Omunis,om in KPJ, začeli

kaln° gibanjeaV^ati SV°^e sindi'

svojo S^so ntedtem obnovili 
in ob a,ndlkalno centralo GRSJ 
Ul ali policije so prevze
arh'veinr e delavske domove, 
StrokovniK?remOŽenie delavskih

5j,- SePtembr°a S"?; ^
?a8rebukonJi:le_taj,eblla.v

rer>ci 7 ,n08Centralo. Na konfe-
S° ^tanovii-a^Uarja 1922-leta ^avp, , 11 Glavni

Vodilni partijski delavci Oskar Kovačič, Vida Bernot-Tomšič, Tone 
Tomšič, Maks Strmecki in Mica Šlander junija 1937 na vrtu pri Kova
čičevih Za gradom v Ljubljani.

se je zbralo 62 delegatov neodvi
snih strokovnih zvez železničar
jev. rudarjev, stavbincev, kovi
narjev, lesnih delavcev in frizer
jev. Organ neodvisnih sindikatov 
Slovenije je bila Strokovna 
borba (izhajati je začela že 23. 
oktobra 1922. leta kot glasilo 
neodvisne strokovne organiza
cije železničarjev). Glavni pou
darek delovanja je bil usmerjen v 
ustvarjanje enotne fronte prole
tariata. Po spopadu z Orjuno 1. 
junija 1924. leta v Trbovljah so 
bili Neodvisni sindikati prepove
dani in jih v Sloveniji niso več 
obnovili, drugod pa so avgusta 
1924. leta obnovili delovanje.

Obstoj dveh sindikalnih cen
tral in nezaupanje, med obema 
smerema razrednih delavskih 
sindikatov sta s labila delavsko 
strokovno gibanje. Članstvo je 
upadalo pri obeh. Medtem ko je 
Strokovna komisija leta 1920. 
štela 19.242 članov, jih je imela 
leta 1921. le še 10.608, naslednje 
leto 8.722, leta 1923 je štela 
7.885 in leta 1925 le 6.607 čla
nov. Tudi število neodvisnih 
strokovnih organizacij je upa
dalo in jih je bilo pred razpustom 
leta 1924. le še 3.700 do 4.000. 
Neodvisni sindikati v vsej Jugo
slaviji so leta 1922. šteli 26.481 
članov, leta 1924 pa 23.430. 
Medtem pa je število delavcev 
naraščalo. Vedno večje število 
delavcev je ostajalo sindikalno 
neorganiziranih.

Leta 1925 je prišla pobuda za 
združitev o beh central razrednih 
sindikatov tudi iz mednarodnega 
delavskega gibanja, kar so poz
dravili vsi razredno zavedni

obsodil kapitulantstvo izvršnega 
odbora Neodvisnih sindikatov in 
izvolil novo vodstvo. Tako je 
poleg na novo ustanovljene 
Združene delavske sindikalne 
zveze Jugoslavije še naprej 
(URSSJ) obstajala sindikalna 
centrala CRSOJ s svojimi orga
nizacijami.

Ker v Sloveniji Neodvisni sin
dikati po prepovedi niso bili več 
obnovljeni, ni bilo problema 
dveh sindikalnih central ali dvoj
nosti razrednih strokovnih orga
nizacij. Problem je bil, kako 
pridobiti članstvo nekdanjih 
Neodvisnih sindikatov, ki je 
ostalo brez svoje sindikalne 
organizacije. Zato je potekal 
proces združevanja v Sloveniji 
od spodaj, od članstva, drugje v 
Jugoslaviji pa od zgoraj, z zdru
ževanjem sindikalnih central, ki 
pa mu članstvo ni sledilo.

Niso pa bili s tem združeni vsi 
strokovno organizirani delavci 
niti v Sloveniji, kajti obstajale so 
še krščanskosocialistične delav
ske strokovne organizaci je 
(Jugoslovanska strokovna zveza) 
in narodnosocialistične (Na
rodno socialna zveza, od 1926. 
leta Narodno strokovna zveza) 
kot delavske organizacije meš
čanskih strank. Na Hrvatskem pa 
je bila pomembna Hrvaška de
lavska zveza (Hrvatski radnički 
savez — HRS) kot delavsko krilo 
Hrvaške kmečke stranke (HSS), 
ki je bila ustanovljena leta 1923.

Delavstvo ni doseglo enotnosti 
med strokami, čeprav je bilo 
močno prizadevanje, da bi jo 
dosegli.

TRIKRAT
HURA

2A ZAPOSLO
VANJE NA
ŠIH ZDOMCEV

— Vam je pa res videti, daste 
bili zelo dolgo na delu v tujini. 
Očitno ste pozabili, da pri nas 
večkrat kaj rečemo zato, ker se 
lepo sliši, čeprav ni mišljeno 
preveč zares...

— Ste pri vas kaj storili za 
pravilno in racionalno izrabo 
kadrov?

— Seveda! Tovariš Lojze, 
doktor kemije, je na primer naš 
referent za kavico...

KARIKATURI:!. ANTIČ

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 15. junija 197/ na naslov: 
ČZP Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 
4, s pripisom na ovojnici NAGRADNA KRI
ŽANKA št. 22. Nagrade so: 200, 150 in 100 din.
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REŠITEV
NAGRADNE KRIŽANKE 

ŠTEV. 20:
Božidar Jakac, italijanstvo, Korotan, plin, 

ora, knezi, za, Bi, sat, Arion, Onek, znak, 
Rados, letev, elektromobil, Cam, Vi, arara, 
rigolar, NOV, VI. Kranj, Ava, Inn, tek, II, 
agal, finost, logika, olein, Ilovik, Saučo, 
notariat, tat, tat, agar, RS, Ana.

-------------------------------------------------------------N

Izžrebani reševalci križanke štev. 20:
Izžrebani reševalci križanke štev. 20:
1. nagrada, 200 din: Zlatko Lipovšček, C.

M. Tita 87, 64270 Jesenice
2. nagrada, 150 din: Metka Jerina, Lin

hartova 96, 61000 Ljubljana
3. nagrada, 100 din: Vesna Celarc, Stična 

55, 61295 Ivančna gorica
Nagrade bomo poslali po pošti. ,



Visok in koščen je Štalarjev Jože iz 
Brezovega dola ,pri Ambrusu. Ni 
čudno, da je tak. Dela v Litostroju, dela 
doma na kmetiji. Revma, ki se je je 
nalezel v službi, ga daje in končno ta 
pot... Od doma v službo in nazaj. 
Najmanj štiri ure na dan mu požre. 
Včasih, predvsem pozimi, še dve uri 
več. In to že šestnajst let.

»Očetova kmetija je majhna, letina 
pogosto slaba, davki visoki in edino, kar 
mi je preostalo, je bila služba.«

Tako je razlagal 47-letni Jože Nose, 
ko sem ga pred dnevi obiskal na domu.

»Prva leta je bilo res hudo. Do Za
gradca, to je več kot deset kilometrov,

sem moral peš. Tudi več kot tri ure je 
bilo pozimi v eno smer. Pa potem še 
toliko nazaj. Le spat sem hodil domov. 
No, potem smo dobili avtobus do 
Ambrusa, to je naš, litostrojski avto
bus. Tako se moram sedaj »prebijati« 
le še tri kilometre. To pa opravim z 
mopedom, če seveda ne zataji. Vendar 
se ne pritožujem. Obljubili so celo 
avtobus do Brezovega dola, ko bomo 
uredili cesto.«

Pa delo?
»Sprva sem bil navezovalec pri dvi

galu, potem deset let čistilec odli tkov. 
Ko sem postal delovni invalid, so me 
premestili v skladišče. Sedaj izdajam in

popravljam orodje ter skrbim za stroje 
v našem oddelku, v čistilnici jekla. 
Doma pa, saj veste, vse... Od okopa
vanja krompirja, sekanja drv, dela v 
hlevu in še sto drugih stvari.«

Ali si ne bi ppiskali dela bliže doma?
»Morda, saj je tu blizu zraslo mnogo 

novih tovarn. A kako naj zamenjam 
službo na stara leta. Tudi v Ljubljano bi 
lahko šel in v teh letih bi od podjetja 
morda dobil stanovanje. Vendar je 
kmetija le kmetija in oče pri petinse
demdesetih letih ne more več biti sam.«

Kaj ste pravzaprav? Delavec ali 
kmet?

»Delavec, delavec, v službi in doma, 
saj je kmetija še vedno očetova.«

Jože ostaja, čeprav je to težko razu
meti, zvest Litostroju in kmetiji. In to 
kljub štirim oziroma šestim uram, ki jih 
izgubi na poti. In Jože ni edini, zelo 
veliko je še takih.
A. AGNIČ

Jožetovo delo ni samo v skladišču, na skrbi ima tudi vse vrtalne in brusilne stroj* 
v svojem oddelku '

Nekateri vožnjo z avtobusom prespijo, toda Jože pravi, da se mu to še ni zgodilo

Še preden gre od doma, mora Jože 
poskrbeti za živino. Nakositi je treba, 
čeprav je zunaj še tema

Tudi njegovo delo v skladišču ni lahko. 
Menjavati mora brusilne plošče in 
sproti odpravljati manjše okvare

Moped pomeni Jožetu 
skoraj uro več spanja, zato 
ga skrbno neguje

»Mnogo Litostrojčanov iz naših krajev je našlo delo bliže 
domu, vendar se jih je po mesecu ali dveh večina vrnila nazaj,« 
je zatrdil Jože. »Težko je zamenjati službo.«

Ne zato, da bi varčevali z elek'1^ 
ko, marveč zaradi počitka ho® 
pri Štalarjevih spat že v mrak«

PRILOŽNOST 
ZA LJUBITELJE 

ZANIMIVIH KNJIG
ČGP Delo — TOZD DELAVSKA 
ENOTNOST je znižala cene nasled
njim knjigam:

,
—

Knjige lahko naročite_na_na-
slov ČGP Delo - TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST
Ljubljana, Dalmatinova 4 
oz. kupite v naši knjigarn. 
- galeriji na Tavčarjev 
ulici 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA
Nepreklicno naročam pri ČGP Delo — TOZD DELAVSKA ENOTNOST 

• IZVODOV KNJIGE NAVTIKA — 120 din 

izvodov knjige VELIKA STAVKA — 95 DIN

izvodov knjige NACIONALNO VPRAŠANJE V NOVEM OBDOBJU — 100 din

Knjige pošljite na naslov .........................................................

Kraj. poštna št : 

Datum: Čitljiv podpis naročnika 

(z žigom za pravne osebe)

V imenu odbora za inovacije 
SR Slovenije je minuli teden 
njegov predsednik Andrej 
Verbič podelil zvezna priznanja 
na osnovi odloka o priznanjih 
za dosežene rezultate pri ra
zvoju inventivnega dela na 
področju tehnoloških inovacij 
in varstva pravic industrijske 
lastnine v Jugoslaviji.

Tovariš Verbič je v nagovoru 
poudaril pomen družbenega 
dogovora o inovacijah, ki smo 
ga v Sloveniji podpisali lani in 
ki zagotavlja uspešnost delova
nja inovacijskega sistema ter 
razrešuje temeljna vprašanja 
inovacijske politike v Sloveniji. 
S tem postaja tudi inovacijsko 
delo pomemben dejavnik v 
družbenem planiranju in se 
vključuje v samoupravno in 
poslovno prakso združenega 
dela.

Visoka zvezna priznanja so v 
Sloveniji prejeli:

Listino: Elektrokovina
Maribor, Železarna Jesenice in 
združeno podjetje Iskra Ljub
ljana.

Plaketo: Krka Novo mesto, 
Meblo Nova Gorica, Tomos 
Koper, TAM Maribor in To
varna stikalnih naprav Mari
bor.

Diplomo: Komisija za inven
tivno dejavnost pri občinskem 
svetu ZSS Maribor, občinska 
konferenca SZDL Celje, odbor 
za izumiteljstvo in tehnični 
napredek pri republiškem 
svetu ZSS Ljubljana, komisija 
za množično inventivno dejav
nost pri izvršnem odboru zdru
ženja TOZD elektroindustrije 
Gospodarske zbornice Sloveni
je, konferenca mladih delavcev

pri republiški konfet 
ZSMS, Ivan Ažman, ob 
svet ZSS Maribor, Jože 
Novimi Ljubljana, prof. T 
Dular, Zveza ekonc 
Slovenije, Janko Pu 
Zavod SRS za produkti* 
dela, Krsto Banovič, St* 
tovarna Maribor, Mirko1 
mestni odbor za inov 
Koper in Stane Torkar, 
žarna Jesenice.

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP 
Delo, TOZD Delavska enotnost. List je bil ustanoviien 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, 
MARJAN HORVAT, RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik), BORIS

RUGELJ, BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), JANEZ SEVER, 
IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, POLDE VERBOVŠEK (redaktor in 
lektor), IVO VIRNiK in JANEZ VOLJČ Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal 313-VI; naročninski 
oddelek tel.: 310-033, int. 278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554,

316-695 in 310-033; komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 
312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-601-11807, ° ji«' 
račun pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-121100. Posamez^vrt' 
Vilka stane 4,00 din, letna naročnina je 200,00 din. Rokopiso*' 
čarno. Poštnina plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica«, H Is


